
 رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.
رئیس سازمان وظیفه عمومی نیروی انتظامی ضمن ردشایعه بخشش اضافه خدمت 
سنواتی سربازان حین خدمت به مناسبت روز پدر، ضوابط و مقررات بخشش اضافه خدمت 

سنواتی کارکنان وظیفه حین خدمت را تشریح کرد.
سردارتقی مهری با تکذیب شایعه بخشش اضافه خدمت سربازان به مناسبت روز پدر، 
اظهارکرد: در حال حاضر ابلاغیه جدیدی مبنی بر بخشش اضافه خدمت سنواتی سربازی 

ارسال نشده و سربازان حین خدمت می توانند برابر ضوابط قبلی از بخشش اضافه خدمت 
سنواتی بهره مند شوند.

وی درباره ضوابط و مقررات مربوطه، گفت: در صورتی که در سوابق خدمتی سربازان 
حسن خلق، جدیت در وظایف محوله، ابراز شجاعت و فداکاری و... از سوی فرماندهان تایید 
شود، تمام یا بخشی از اضافه خدمت سنواتی آنان برابر ضوابط مورد بخشش قرار می گیرد.

رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.

روند رو به رشد حملات سایبری درجهان که از مدارس گرفته 
تا بیمارستان ها و حوزه های انرژی و...را تحت تأثیر قرار می دهند، 
موضوع امنیت سایبری را با یک چالش بی سابقه مواجه کرده است. 
به همین دلیل هم آموزش متخصصان به منظور پاسخگویی به 
نیازهای رو به رشد تهدیدات روزافزون حملات سایبری و به کار 
گرفتن آنها در بخش های مختلف مورد توجه قرار گرفته است. 
اما کدام شهرهای جهان می توانند متخصصان این حوزه را بیشتر 
جذب کنند و کدام بخش های سایبری باید بیشتر در کانون توجه 

این افراد ماهر قرار گیرد؟
مطالعات مؤسسه Accenture نشان می دهد که هر 40 ثانیه 
یک حمله ســایبری در نقطه ای از جهان رخ می دهد و هریک 
از این حملات به طور متوسط 13 میلیون دلار برای سازمان ها 
هزینه دربر داشته است. از سوی دیگر بسیاری، 6ماهه نخست 
2021 را یک آزمون بزرگ برای صنعت امنیت سایبری در تاریخ 
می دانند که عملکرد مناسبی نداشته چراکه تعداد این حملات و 
زیان اقتصادی ناشی از آن به طور چشمگیری بالا رفته و ازسوی 
دیگر 22درصد از حمله های سایبری نیمه نخست 2021 ازنوع 

حملات باج افزاری بوده اند.
 با افزایش حملات سایبری، بیش از پیش کمبود نیروهای 
متخصص امنیت سایبری در جهان احساس می شود و مشاغل 
مرتبط با تأمین امنیت ســایبری همچنان تقاضای زیادی در 

سراسر جهان دارند. 
از آنجا که در حملات هکری، فعالیت مجرمان سایبری که از 
ناحیه برخی دولت ها حمایت می شوند پیچیده تر می شود، برای 
شرکت ها بسیار مهم است که توانایی پاسخگویی خود را افزایش 
دهند و در این مسیر، استخدام نیروی کار ماهر سایبری در اولویت 
اســت. اما مشکل اینجاست که متأسفانه مشاغل سراسر جهان 
با کمبود فزاینده متخصصان امنیت ســایبری روبه رو هستند و 
تازه ترین گزارش سالانه Cybersecurity Workforce نشان می دهد 
که این صنعت در حال حاضر به حدود 3 میلیون فعال امنیت 

سایبری خبره نیاز دارد. 
در این زمینه کشورهای مختلف برنامه ریزی های متفاوتی دارند 
وحتی برخی دامنه آموزش را به سنین بسیار پایین کشانده اند 
تا کودکان از سن کم با مفاهیم کلی امنیت سایبری، کدنویسی، 
مقابله با تهدیدات سایبری و... آشنا شوند و درصورت شناسایی 
استعدادهایی در این زمینه بلافاصله آنها را به سمت این حوزه 
و آموزش های مرتبط با آن هدایت کنند. به این ترتیب در آینده 
می توان تعداد زیادی متخصص حوزه امنیت سایبری با سابقه 
بالا در جهان داشت تا مقابل مجرمان سایبری قد علم کنند. اما 

برترین شهرها برای فعالان این حوزه کدام است؟
بــا توجه به چالش ها و فرصت های مختلف در زمینه امنیت 
ســایبری، شــرکت Techshielder مســتقر در بریتانیا که در 
مورد امنیت و حریم خصوصی اینترنت مشــاوره می دهد، یک 
نظرسنجی جهانی در مورد اینکه چگونه یک متخصص امنیت 
ســایبری می تواند پیشنهاد شغلی پردرآمد دریافت کند، انجام 
داده اســت و در این میان معیارهای متعددی از جمله متوسط 
میزان حقوق، در دســترس بودن شــغل و هزینه زندگی برای 
یافتن بهترین مکان برای زندگی متخصصان امنیت سایبری و 
همچنین مهارت های مورد نیاز برای یادگیری در سال 2021 را 

مورد توجه قرار داده است.
 بــه هرحال با توجه به افزایش میزان حملات ســایبری در 
جهان، دنیای امینت سایبری درحال رشد انفجاری است و این 
عرصه همچنان روبه توسعه و گسترش است به همین دلیل هم 
میزان تقاضا برای به کارگیری متخصصان حوزه مشاغل مرتبط 
با امنیت سایبری روبه فزونی است و در بیشتر نقاط جهان شاهد 
استقبال از فعالان این عرصه هستیم و تنها به شهرهای معرفی 

شده در این گزارش نباید بسنده کرد.
طبق این گزارش جهانی، واشنگتن دی سی، سنگاپور، برلین 
و لوکزامبورگ بهشت فعالان حوزه امنیت سایبری هستند و این 
افراد می توانند بسرعت کار مورد نیاز خودر ا با حقوقی مناسب پیدا 
کنند. حضور واشنگتن دی سی در صدر جدول چندان تعجب 
آور نیست زیرا پایتخت مقر ادارات دولتی امریکاست که بسیاری 

از متخصصان امنیت سایبری را استخدام می کنند. 
درحالی که این شــهر با کسب نمره کلی 17.58 در جایگاه 
نخســت جهان قرار گرفته برای فعالان حوزه امنیت سایبری 
میانگیــن حقوق 84هــزارو 628 پونــد را پرداخت می کند و 
متخصصان این حوزه به میزان بالایی به شــغل های مرتبط با 
تحصیلات خود دسترسی دارند که این شاخصی بسیار مناسب 

است.
جایگاه دوم این لیســت هم با نمــره کلی 16.44 دراختیار 
ســنگاپور قرار دارد. این شــهر واقع در جنوب شرق آسیا البته 
ازنظر شاخص میزان دسترسی به شغل، از واشنگتن دی سی هم 
پیشی گرفته و با عدد 10، بالاترین امتیاز را از بین تمام شهرهای 
مورد بررسی دارد. با وجود این، دستمزد متوسط 55هزار و 577 
پوند و هزینه بالای زندگی، این شهر را در رده دوم قرار می دهد. 
سنگاپور همچنین بیشترین تعداد فارغ التحصیلان را در زمینه 

امنیت سایبری دارد.
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مردم باید تغییرات را در زندگی و سفره خود حس کنند
آیت الله رئیسی:

 درمبارزه با فساد کوتاه نخواهم آمد - پس از استقرار دولت موضوع کرونا به صورت 
کاملًا جدی تر دنبال خواهد شد - حضور جوانان در هیأت دولت پیام امید به جوانان 
کشور است - راه برون رفت از مشکلات کشور اقتصاد مقاومتی و سیاست های اعلامی 
مقام معظم رهبری است - برون رفت از مشکلات کاملًا امکان پذیر است و به تأسی 
از بزرگان و دنباله روی از فرهنگی که حاج قاسم عزیز به همه ما دادند می گوییم،»ما 
می توانیم« - وزیر ان دادگســتری، دفاع ، خارجه و راه و شهرسازی بیشترین رأی را 
ازمجلس کسب کردند - حسین باغگلی وزیر پیشنهادی آموزش و پرورش از مجلس 

رأی اعتماد نگرفت
 »فسادستیزی و پاکدستی و کارآمدی عملی و علمی وزرا.« اینها شاخص های اساسی 
و کلی است که رئیس جمهوری اعلام کرد وزرا و اعضای کابینه را براساس این شاخص ها 
انتخاب کرده است. آیت الله سیدابراهیم رئیسی حتی اعلام کرد که برای تحقق کامل این 
شاخص ها در انتخاب وزرا، از نهادهای نظارتی همچون سازمان اطلاعات سپاه، وزارت 
اطلاعات و سازمان بازرسی کل کشور درباره تک تک اسامی مطرح شده استعلام شده 
است. رئیس جمهوری که روز گذشته در پایان بررسی صلاحیت وزرا در مجلس حاضر 
شده بود، بار دیگر محور رویکردهای دولت را تشریح و بر آنها تأکید کرد که مقابله با 
تحریم ها، شرطی نکردن اقتصاد و سفره مردم نسبت به تحریم ها و درنهایت، مقابله با 

کرونا، مبارزه با فساد در صدر آنها قرار داشت.
 آیت الله رئیسی سخنان روز گذشته خود را با قدردانی از پزشکان، پرستاران و کادر 
درمان کشور آغاز کرد که به گفته او، مجاهدانه از جان مردم صیانت می کنند و همه 
ما باید از حرکت مجاهدانه کادر درمانی کشور و خدمتگزاران برای این صیانت متشکر 
باشیم. او سپس از مجلس شورای اسلامی، کمیسیون های مختلف، هیأت رئیسه و رئیس 
مجلس بابت صرف وقت دو هفته ای در بررســی وزیران پیشنهادی در کمیسیون ها و 
صحن علنی قدردانی کرد و گفت: در آیین نامه تصریحی وجود ندارد وزیران پیشنهادی 
در کمیسیون ها بررسی شوند، اما شما وقت و همت گذاشتید و این کار بسیار خوبی 
بود که در فرایند بررســی وزیران پیشــنهادی انجام شد. رئیس جمهوری در بخش 
دیگری از سخنان خود، اقدام مجلس را جلوه ای از مردم سالاری دینی توصیف و اظهار 
کرد که نمایندگان مردم با دغدغه مندی و با حساسیت صلاحیت کاندیداها را بررسی 
کردند که این امر هم برای وزیران و هم برای عموم مردم بسیار خوب است، زیرا مردم 
حساسیت وکلای شان به مسائل را در می یابند و بیان این حساسیت ها جلوه ای از همان 

مردم سالاری دینی است.
آیت الله رئیسی در ادامه، درباره فرایند و شاخص های انتخاب وزرا، با تأکید بر اینکه 
این شاخص ها همان بود که در انتخابات به مردم قول داده بودم، کارآمدی، تخصص، 
مردمداری، فسادســتیزی، صداقت با مردم و در نهایت مســأله کارآمدی را از جمله 

اصلی ترین شاخص ها در انتخاب وزرا برشمرد.

او با اشاره به اینکه صلاحیت علمی و صلاحیت عملی و اجرایی افراد معرفی شده 
هم مدنظر بوده است، اضافه کرد: در سایتی که برای نظرخواهی از مردم معرفی کردیم 
و از ناحیه نخبگان و بسیاری از جوانان عزیز و کادرهای فعال در سازمان  های اداری، 
اســتقبال شد، نام 2 وزیر نبود، دلیل  آن هم این بود که از یک مجموعه امنیتی مثل 
وزارت اطلاعات و وزارت دفاع بودند و در این خصوص با نیروهای مسلح در وزارت دفاع 
و با نخبگان و کارشناسان در وزارت اطلاعات، مشورت کردم. رئیس جمهوری اضافه 
کرد: از 17 وزیر پیشنهادی دیگر، نام برخی 20 تا 60 بار از سوی مردم در آن سایت 
تکرار شده بود که می توانند در مدیریت مورد استفاده در کابینه باشند و برای بقیه نیز 

در رده های مدیریتی بعدی، از اطلاعات مردم استفاده می کنیم.
او با اشاره به اینکه بانک اطلاعاتی تهیه شده از سوی مردم در انتخاب معاونان وزرا و 
استانداران مورد توجه قرار گرفته و این بانک در اختیار وزیران قرار خواهد گرفت، گفت: 
علاوه بر فرایند بررسی در کمیته ها و کارگروه های مسئول، درباره تک تک کسانی که 
در معرض وزیر شدن بودند استعلاماتی درباره صلاحیت آنان گرفته شد که استعلامات 
آنها موجود است. رئیس جمهوری در این زمینه، از سازمان اطلاعات سپاه پاسداران، 
وزارت اطلاعات، سازمان بازرسی کل کشور و نیز از دیوان محاسبات به دلیل پاسخ به 
استعلامات قدردانی کرد که باعث شد اطلاع بیشتری نسبت به صلاحیت وزرا و هم 

شرایط علمی و عملی آنان ایجاد شود.
آیت الله رئیســی، سلامت نفس و ســالم بودن از هرگونه شائبه های فساد، کجی و 
آلودگی را مسأله محوری دیگر در انتخاب وزرا دانست و تأکید کرد: این موضوع شرطی 
نیست که بشود از آن گذشت، لذا سلامت وزیران معرفی شده مورد تأکید بوده است. 
چون دولتی که می خواهد فسادستیز باشد حتماً باید عناصر پاکدست و فسادستیز امر 

اجرای آن را به دست بگیرند.
رئیس دولت ســیزدهم با بیان اینکه پاکدستی و فسادستیزی از تأکیدات ما بوده 
است، گفت: این شرطی نیست که ابتدا ضرورت داشته باشد، بلکه در ادامه کار دولت 
هم ضرورت دارد، این شرطی نیست که فقط امروز مورد تأکید باشد، بلکه فردا و بعد از 
رأی اعتماد هم مورد تأکید خواهد بود. آیت الله رئیسی، خطاب به نمایندگان مجلس، 
به آنان اطمینان داد برای هرکســی که با دولت همکاری می کند، نه فقط در جایگاه 
وزیر، بلکه در جایگاه معاون وزیر و همه دست اندرکاران دولت، سلامت یک امر مهم و 

محوری است و کوچک ترین ناسلامتی تحمل نخواهد شد.
رئیس جمهوری در بخش دیگری از ســخنان خود، همکاری و همراهی مجلس با 
دولت را ضروری خواند و با بیان اینکه مردم تاب تحمل اختلاف بین مجلس و دولت را 
ندارند، افزود: مردم از تکرار خاطرات تلخ ادوار گذشته از گفت و گوهای بین قوا در رنج 
هســتند. به عنوان یک ضرورت عرض می کنم همکاری ملت و دولت و مجلس برای 

پیشبرد امور یک ضرورت اجتناب ناپذیر است و آن را در عمل تأکید خواهیم داشت.

فعالان عرصه امنیت سایبری 
جذب کدام شهرها می شوند؟

به طور کلی دوعامل درتشــدید نرخ تورم مؤثراســت که یکی اثر فوری 
و آنی دارد و دیگری با تأخیر تأثیر خود را می گذارد. عامل آنی در رشــد 
نرخ تورم، انتظارات تورمی است. درصورتی که مردم این ذهنیت را داشته 
باشند که درآینده روند افزایش قیمت ها ادامه خواهد یافت، برای خرید کالا 
و خدمت و همچنین دارایی های سرمایه ای مانند ارز، طلا، سهام و مسکن 
هجوم می آورند و همین افزایش تقاضا به رشد بیشتر قیمت ها می انجامد. 

بدین ترتیب یک موج تورمی دراقتصاد ایجاد می شود.
این انتظارات می تواند از طریق اخبار مثبت اقتصادی، کنترل شود. برای 
مثال پس از پیروزی بایدن و شکست ترامپ درماه های پایانی سال گذشته 
و ابتدایی ســال جاری، به دلیل خوشبینی که برای کاهش تحریم ها و حل 
مشــکلات بین ایران و امریکا شکل گرفت، تورم انتظاری ماهانه فروکش 
کرد. اما به دلیل اینکه درماه های اخیر این خوشبینی نسبت به لغو تحریم ها 
و افزایش درآمدهای ارزی ناشی ازآن رنگ باخته و کابینه دولت سیزدهم 
هم هنوز کارخود را آغاز نکرده، نتوانســته این امید را به مردم القا کند که 
شرایط سخت تحریم تغییر می کند. ازسوی دیگر هنوز مردم به برنامه وزرای 
پیشنهادی برای کنترل تورم و بهبود شرایط اعتماد نکرده اند. برهمین اساس، 
موج جدید از تورم درکشــور شروع شده است که یک هشدار برای دولت 
جدید محسوب می شود. البته هرچند تاکنون اکثریت مردم از کارایی برنامه 
وزرای پیشنهادی اطمینان ندارند، اما اگر وزرا درعمل بتوانند درکوتاه مدت 
اقدامات مؤثری را انجام دهند، انتظارات تورمی به همان سرعتی که رشد 

پیدا کرده است، می تواند کاهش یابد.
عامل دیگری که با تأخیر در نرخ تورم تأثیرمی گذارد، رشد بالای نقدینگی 
اســت که به طور عمده به دلیل کسری بودجه بالای دولت ادامه دارد. این 
درحالی است که دولت قبل درماه های اولیه سال جاری تمام اعتبار مربوط 
به دریافت تنخواه ازبانک مرکزی را درحدود 55 هزارمیلیارد تومان دریافت 
و هزینه کرده اســت. طبق قانون دولت باید تا پایان سال جاری نسبت به 
تسویه این تنخواه اقدام کند، اما بعید به نظر می رسد با توجه به مشکلات 
موجود این کار را انجام دهد. بدین ترتیب ضمن اینکه درماه های ابتدایی سال، 
شاهد رشد قابل توجه پایه پولی بوده ایم، برنامه تلویحی وزرای پیشنهادی 
نیز نشان می دهد که درکوتاه مدت امکان لغو تحریم ها و درنتیجه تحقق 
درآمدهای نفتی وجود ندارد. بنابراین درسال جاری کسری بودجه یکی از 
چالش های اصلی دولت ســیزدهم محسوب می شود و امکان فروش اوراق 
نیز برای تأمین این کسری بودجه نیازمند افزایش نرخ بهره است که به نظر 

نمی رسد، دولت دست به این کار بزند.
بدین ترتیب هم انتظارات تورمی افزایش یافته و هم رشد نقدینگی ادامه 
پیدا کرده و چشــم انداز نیمه مثبتی که دراواخرسال گذشته شکل گرفته 

بود، ضعیف شده است.
دولت ســیزدهم باید مهار تورم را جدی بگیــرد، چرا که اگردراین کار 
توفیقی نداشته باشد، اجرای سایر برنامه های آن نیز مشکل خواهد شد و 

اعتماد مردم به دولت کاهش می یابد.
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شماره : 1172
  وزیر پیشنهادی نیرو در زمینه نیروگاه سازی، خوب عمل خواهد کرد

 رییس کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی گفت: وزیر پیشنهادی نیرو در 
گذشته وزیر صنایع و معادن بوده و به صورت ریشه ای با صنعت و تولید آشنا است 

از همین رو در زمینه ساخت نیروگاه می تواند کارنامه کاری خوبی را ثبت کند.
»محمدرضا رضایی کوچی« افزود: وزارت نیرو با چالش های بسیار جدی روبرو 
اســت که برای حل آن نیازمند مدیریت قوی و انقلابی اســت، از همین رو وزیر 
پیشنهادی نیرو می تواند با تعامل بخش خصوصی که پیش از این در وزارت صنایع 

و معادن داشته، برای حل مشکلات گام بردارد.
 رضایی کوچی درباره کارهای که باید در اولویت قرار گیرد، خاطرنشان ساخت: 
وزارت نیرو به شــدت با مشــکلات آب و برق دست به گریبان است و باید فضای 
ایجاد شــود که با سرعت موضوع قطعی برق و کمبود آب که در برخی از مناطق 

کشور شاهد آن هستیم، حل شود.
وی با بیان اینکه طی ســال های گذشته برای حل ریشه ای کمبود برق و آب 
اقدامی صورت نگرفته است و هر سال بر میزان خاموشی ها افزوده می شود، گفت: 
اگر نســبت به نوســازی نیروگاه ها و ایجاد نیروگاه ها اقدام شده بود، به طور قطع 
اکنون مردم شاهد قطعی برق مکرر نبودند؛ لذا وزارت نیرو در دولت سیزدهم باید 

به صورت جهشی ایجاد نیروگاه را دنبال کند.
رئیس کمیســیون عمران مجلس شــورای اسلامی با تاکید بر اینکه برای حل 
مشکلات آب و برق کشور باید بخش خصوصی وارد میدان شود، گفت: طی سال 
های اخیر بخش خصوصی انگیزه خود را برای کار کردن و سرمایه گذاری از دست 
داده بود، از همین رو وزیر پیشنهادی نیرو باید دوباره رغبت سرمایه گذاری را در 

بین فعالان اقتصادی ایجاد کند، تا شاهد سرمایه گذاری در این حوزه باشیم.
وی ادامه داد: وزیر پیشنهادی نیرو در گذشته وزریر صنایع و معادن بوده و به 
صورت ریشه ای با صنعت و تولید آشنا است از همین رو در زمینه ساخت نیروگاه 
می تواند کارنامه کاری خوبی را ثبت کند و از طرفی علی اکبر محرابیان به بخش 
خصوصی و توانمندی های آن اعتقاد دارد و  همین امر کمک می کند تا سرمایه 

گذاران به وزارت نیرو و آینده ای که دارد، خوش بین شوند.
رضایی کوچی با بیان اینکه وزیر پیشنهادی نیرو گزینه خوبی است و به امور این 
حوزه تسلط دارد، خاطرنشان ساخت: برنامه ای که وزیر پیشنهادی نیرو به مجلس 
ارایه کرده جامع و کامل است، لذا با اخذ رای اعتماد امیدوارم هستیم که به سرعت 

عملیاتی شود و حداقل 30 هزار مگاوات به ظرفیت نیروگاهی کشور اضافه شود.
 علی اکبر محرابیان مدرک مهندســی عمران خود را از دانشگاه علم و صنعت 
اخذ کرده اســت. وی در سال 1386 )دولت نهم( سرپرست و سپس، وزیر صنایع 

و معادن شد.
محرابیان در شــهریور 1388 به کابینه دولت دهم نیز با عنوان وزیر صنایع و 
معادن راه یافت و تا ســال 13۹0 که این وزارتخانه با وزارت بازرگانی ادغام شــد، 

عهده دار این مسئولیت بود.

تامین بیش از ۷.2 میلیارد دلار ارز برای واردات کالاهای اساسی و دارو 
 بانک مرکزی از ابتدای سال جاری نسبت به تامین بیش از 7.2 میلیارد دلار ارز 
به نرخ ترجیحی برای واردات کالاهای اساسی و دارو اقدام کرده که این میزان در 

مقایسه با مدت مشابه سال گذشته بیش از 2 برابر افزایش یافته است.
این بانک از ابتدای سال جاری تا پایان مرداد ماه با هماهنگی وزارتخانه های صنعت، 
معدن و تجارت، جهاد کشاورزی و بهداشت درمان و آموزش پزشکی نسبت به تامین 
ارز کالاهای اساسی و دارو به میزان 7 میلیارد و 252 میلیون دلار از محل سهمیه 

ارزی سال 1400 به صورت نقدی و اعتباری اقدام کرده است.  
بر این اساس، پنج میلیون و 641 هزار دلار ارز ترجیحی از ابتدای امسال تا پایان 
مردادماه برای وزارت صنعت تامین شده که از این میزان 580 میلیون دلار برای جو، 
۹3۹میلیــون دلار برای دانه های روغنی، یک میلیون و 408 هزار دلار برای ذرت، 
یک میلیون و 257 هزار دلار روغن خام یا نباتی، 571 میلیون دلار برای کنجاله 
سویا، 564 میلیون دلار برای گندم و 322 میلیون دلار برای سایر اقلام بوده است.  
در این بازه زمانی یک میلیون و 611 هزار دلار ارز ترجیحی به وزارت بهداشت، 

درمان و آموزش پزشکی پرداخت شده است.
سازمان بنادر و دریانوردی امروز اعلام کرد: 24 کشتی حامل کالای اساسی در 

حال تخلیه بار و 25 فروند شناور در لنگرگاه منتظر تخلیه بار هستند.
»فرهاد منتصر کوهســاری« سازمان بنادر و دریانوردی با اشاره به وجود چهار 
میلیون و 568 هزار تن کالای اساسی در بنادر کشور، گفت: 24 فروند کشتی در 
حال تخلیه کالا هستند که حجم این کالاهای تخلیه شده حدود 458 هزار تن است 

و 25 فروند کشتی نیز در لنگرگاه ها در حال انجام فعالیت اسنادی خود هستند.

  تأمین بیش از ۷.2 میلیارد دلار ارز برای واردات کالاهای اساسی و دارو
 بانک مرکزی از ابتدای سال جاری نسبت به تأمین بیش از 7.2 میلیارد دلار ارز 
به نرخ ترجیحی برای واردات کالاهای اساسی و دارو اقدام کرده که این میزان در 
مقایسه با مدت مشابه سال گذشته به بیش از 2 برابر رسیده است. به گزارش روابط 
عمومی بانک مرکزی، این بانک از ابتدای سال جاری تا پایان مرداد ماه با هماهنگی 
وزارتخانه های صمت، جهاد کشاورزی و بهداشت، درمان و آموزش پزشکی نسبت 
به تأمین ارز کالاهای اساسی و دارو به میزان 7 میلیارد و 252 میلیون دلار از محل 
ســهمیه ارزی ســال 1400 به صورت نقدی و اعتباری اقدام کرده است.  بر این 
اساس، میزان ارز تأمین شده به نرخ ترجیحی از ابتدای سال جاری تا پایان مرداد 

ماه به شرح زیر است:
وزارت صمت - جهادکشاورزی: 5.641 میلیون دلار

شامل:  جو: 580 میلیون دلار - دانه های روغنی: ۹3۹میلیون دلار- ذرت: 1.408 
میلیون دلار- روغن خام یا نباتی: 1.257 میلیون دلار- کنجاله سویا: 571 میلیون 
دلار - گندم: 564 میلیون دلار- سایر: 322 میلیون دلار-وزارت بهداشت، درمان و 

آموزش پزشکی: 1.611 میلیون دلار

 روند صعودی طلا معکوس شد
قیمت طلا در معاملات روز گذشته بازار جهانی در پی رشد ارزش دلار امریکا 
که تقاضا برای خرید این فلز ارزشمند به عنوان دارایی امن را ضعیف کرد، با کاهش 
روبه رو شد. هر اونس طلا برای تحویل فوری با 0.5 درصد کاهش، به 17۹3 دلار و 
5۹ سنت رسید. در بازار معاملات آتی امریکا، هر اونس طلا با 0.7 درصد کاهش، 
به 17۹5 دلار و ۹0 سنت رسید. بهای معاملات این بازار با 0.1 درصد افزایش، در 
1808 دلار و۹0 ســنت بسته شده بود. شاخص دلار در معاملات روز گذشته 0.1 
درصد رشــد کرد و به جذابیت طلا به عنوان دارایی امن لطمه زد. بازارهای سهام 

آسیایی رشد اخیرشان را حفظ کردند.

 شکر تا آخر سال گران نمی شود
دبیر انجمن کارخانجات تولیدکنندگان قند و شــکر با بیان اینکه قیمت شکر 
تا پایان سال افزایشی ندارد، گفت: با توجه به افزایش شدید قیمت جهانی، تولید 
داخل بر واردات مزیت یافته است. بهمن دانایی درباره افزایش قیمت شکر در بازار 
اظهارداشت: شکری که در حال حاضر در بازار عرضه می شود، تولید داخل است و 
قیمت جهانی شکر هر چقدر هم که رشد کند، تأثیری بر نرخ این کالا ندارد ضمن 
اینکه با توجه به شرایط مطلوب تولید و عرضه، حداقل تا پایان سال جاری قیمت 
شکر هیچ گونه افزایشی نخواهد داشت. دبیر انجمن کارخانجات تولیدکنندگان قند 
و شــکر با بیان اینکه قیمت جهانی هر تن شکر هم اکنون 530 دلار است، افزود: 
سال گذشته قیمت جهانی شکر حدود 330 دلار بوده که امسال حدود 200 دلار 
رشد کرده است. به گفته وی، هم اکنون قیمت شکر تولید داخل درب کارخانه 12 
هزار و 500 تا 600 تومان در هر کیلوگرم است ضمن اینکه شرکت بازرگانی دولتی 

شکر را کیلویی 11 هزار و 500 تومان تحویل خانوار و صنوف می دهد.

 نماینــدگان مجلــس در آخرین روز 
بررسی صلاحیت وزرای پیشنهادی دولت 
سیزدهم، ضمن بررســی برنامه های جواد 
اوجی برای وزارت نفت و علی اکبر محرابیان 
برای وزارت نیرو، دلایل موافقت و مخالفت 

خود را با این برنامه ها نیز اعلام کردند.
 دهمین جلســه علنی مجلس شورای 
اســلامی برای بررســی صلاحیت وزرای 
پیشــنهادی دولت سیزدهم از صبح امروز 
)چهارشنبه سوم شــهریورماه( به ریاست 
»محمد باقرقالیباف« با حضور 222 نماینده 

آغاز شد.
جواد اوجی وزیر پیشنهادی نفت و علی 
اکبر محرابیان وزیر پیشنهادی نیرو به عنوان 
آخرین وزرای باقی مانــده از تیم اقتصادی 
دولت ســیزدهم در دفاع از برنامه های خود 

در جایگاه سخنران مجلس قرار گرفتند.
»جــواد اوجی« وزیر پیشــنهادی نفت 
با بیــان اینکــه بازارهای جدیــد نفت را 
شناســایی خواهیم کرد که نیازمند اصلاح 
بودجه 1400 اســت، گفت: با اراده برای 
فروش و اســتفاده از ظرفیت وزارت نفت 
و استفاده از نیروهای انقلابی، تحریم ها را 

دور خواهیم زد.
وی با اشاره به اموال شخصی خود که در 
فضای مجازی مطرح شده، افزود: در پیشگاه 
خداوند و شــما اعلام می کنم جز آنچه به 
عنوان دارایی به آقای رییسی اعلام کردم، 
هــر گونه دارایی دیگر که به بنده نســبت 
دادند به خودشان تعلق بگیرند و این سند 

را اعلام می کنم. 
وی ادامه داد: من 35 ســال در وزارت 
نفت از دانشــگاه صنعــت نفت تا مدیریت 
با پاکدســتی خدمت کردم و فردی فساد 
ســتیزم و آمده ام به وزارت نفت فساد را از 

این وزارت خانه بکنم.
بدنبــال طرح برخی ادعاها در خصوص 
اموال وزیر پیشنهادی توسط الیاس نادران 
نماینده تهران، به پیشنهاد ابراهیم رضایی 

نماینده دشتستان، جلسه غیرعلنی شد.

 موافقان وزیر نفت چه گفتند؟
حسین حسین زاده نماینده مردم لارستان 
در مجلس شــورای اســلامی گفــت: وزیر 
پیشــنهادی نفت از بدنه وزارت نفت است و 
نقطه قوت وی در این است که در بخش های 

مختلف حوزه نفت کار کرده است.
انور حبیب زاده بوکانی نماینده مردم بوکان 
در مجلس یازدهم، وزیر پیشنهادی نفت را 
فردی توانمند، شجاع و بصیر و آگاه توصیف 
کــرد و اظهار داشــت: اوجی از بدنه صنعت 
نفت و آشــنا با مســائل حوزه نفت و انرژی 
است و با تجاربش می تواند به خوبی در این 
وزارتخانه تاثیرگذار باشد.علی بابایی کارنامی 
نایب رییس اول کمیسیون اجتماعی مجلس 
شورای اسلامی، تحول در ساختار سازمانی 
وزارتخانــه و بهبود فــروش نفت را از جمله 
تعهدات قابل اجرای وزیر پیشــنهادی نفت 
عنوان کرد و افزود: برای تکمیل زنجیره ارزش 
و کارآفرینی و ایجاد اشتغال و نهایتاً جلوگیری 
از خام فروشی و همچنین بهبود نیروی انسانی 
که وضعیت قابل قبولی ندارد، وزیر پیشنهادی 

نفت برنامه های جامعی ارائه داده است.

 مخالفان وزیر نفت چه گفتند؟
مهدی عسگری عضو کمیسیون صنایع 
و معــادن مجلس در مخالفت با جواد اوجی 
وزیر پیشــنهادی نفت گفت: امروز گلوگاه 
اصلی وزارت نفت بحث تحریم نفتی اســت، 
موضوعات فنی مهندسی، اکتشاف، توسعه 
میادین مشترک، تعیین تکلیف 14.5 درصد 
سهم شرکت ملی نفت و شفافیت آن، انتقال 
گاز و ضرورت مردمی ســازی این وزارتخانه 
پس از گذشــت دهه ها از ملی شدن صنعت 
نفت، مســائل مهمی است اما اولویت اصلی 
ایــن وزارتخانه بحث تجارت و فروش نفت و 

بازگشت ارز آن به کشور است.
هاجر چنارانی نماینده مردم نیشــابور و 
فیروزه نیز با بیان اینکه ادغام وزارتخانه های 
نفت و نیرو یک چالش و ابر چالش پرداخته 
شــده در همه دولت ها بوده اســت، اظهار 
داشــت: بعد از روی کار آمدن دولت، ادغام 
این دو وزارتخانه کاملا به دســت فراموشی 

سپرده شده است.
حجت الاسلام محمدتقی نقدعلی نماینده 
مردم خمینی شهر در مجلس شورای اسلامی 

هــم تصریح کرد: از وزیر پیشــنهادی نفت 
می خواهم برای کســب اعتماد به کسی که 
قرار است یکی از عرصه های ثروت کشور را به 
دست او بسپارند و همچنین برای رفع هرگونه 
شبهه، لیست همه اموال خود را شفاف از پشت 

این تریبون مقدس اعلام کند.

بــر جبران   محرابیــان: علاوه 
عقب ماندگی ها مانــع قطع برق و آب 

می شویم
»علی اکبر محرابیان« وزیر پیشنهادی نیرو 
نیــز در دفاع از برنامه های خود با بیان اینکه 
برای حل مشکل آب و برق باید کارگاهی به 
وسعت ایران بنا کنیم، گفت: مکلفیم علاوه 
بر جبران عقب ماندگی ها طوری برنامه ریزی 
کنیــم تا در افق بلند مدت قطعی آب و برق 

نداشته باشیم. 
وی با تاکید بر اینکه دولت ســیزدهم در 
حالی کار خود را شــروع می کند که قطعی 
مکــرر برق موجب اخلال در زندگی مردم و 
کســب و کار شده است، گفت: به دلیل این 
قطعی ها، بخشــی از ظرفیت صنایع و تولید 

متوقف مانده و ضرر هنگفتی به تولیدکنندگان 
وارد می آید و باعــث بیکاری و افزایش نرخ 

کالاهای تولیدی شده است.

 موافقان وزیر نیرو چه گفتند؟
عبدالعلی رحیمــی مظفری عضو هیات 
رییسه کمیســیون انرژی مجلس شورای 
اســلامی در موافقت با وزیر پیشــنهادی 
نیرو گفت: محرابیان اهل تعامل و مشورت 
است و در بحرانی ترین شرایط جرات کرد 

مسوولیت وزارت نیرو را به دست بگیرد.
موسی احمدی نایب رییس کمیسیون 
انرژی مجلس تصریح کرد: وزیر پیشنهادی 
دارای کارنامه اجرایی و مدیریتی درخشانی 
و ۹00 طــرح و پروژه اثرگذار را اجرا کرده 

است.
علی اصغرخانی عضو کمیسیون عمران 
مجلس شورای اسلامی وزیر پیشنهادی نیرو 
را مدیری توانا برای توفیق در برآورده کردن 
مطالبات مردم عنوان کرد و افزود: ایشــان 
در تمام مســوولیت های که داشته است 
تعهد، تخصص، توانمندی و روحیه انقلابی 
و جهــادی خود را ثابت کرده و عملکردی 

هدفمند داشته است.

 مخالفان وزیر پیشــنهادی نیرو 
چه گفتند؟

حسین حق وردی نماینده مردم شهریار، 
ملارد و شــهر قــدس در مخالفــت با وزیر 
پیشنهادی نیرو علت قطعی برق را مدیریت 
ناکارآمد عنوان کرد و گفت: وزیر پیشنهادی 
نیرو برای قطع نشدن برق و مدیریت آن در 
زمستان و تابســتان پیش رو برنامه ای ارائه 

نکرده است.
مهدی طغیانی عضو کمیسیون اقتصادی 
مجلــس برنامه وزیــر پیشــنهادی نیرو را 
بلندپروازانه ارزیابی کرد و اظهار داشت: اگر 
ایشــان نمی توانند حکمرانی در مساله آب 
و برق را حــل کنند، همین امروز تکلیف را 

روشن کنند.

نمایندگان مجلس در آخرین روز بررسی صلاحیت وزرای پیشنهادی دولت سیزدهم

در جلسه رای اعتماد به وزرای پیشنهادی نیرو و نفت چه گذشت؟

بر اســاس برنامه های اعلام شــده از سوی »جواد 
اوجی«، وزیر نفت پیشنهادی دولت سیزدهم، به تجارت 
نفت، فرآورده های نفتی، گاز و محصولات پتروشــیمی 
در ســال های آینده توجه ویژه ای شده تا سهم ایران از 

تجارت انرژی کشور افزایش پیدا کند.  
 بررســی صلاحیت نمایندگان پیشــنهادی دولت 
ســیزدهم در مجلس در حال انجام است و موافقان و 
مخالفان وزرای پیشنهادی بر اساس برنامه اعلام شده 

از سوی وزرا، نظرات خود را مطرح می کنند.
در ایــن میان، جــواد اوجی به عنــوان وزیر نفت 
پیشــنهادی نیز ســرفصل برنامه های خود را منتشر 

کرده است.
بر اســاس برنامه اعلام شده، چالش های پیش روی 
صنعــت نفت در کنار فرصت هــای این صنعت تدوین 
شده که بر اساس آن اولویت های وزارت نفت در دولت 

سیزدهم اعلام شده است.
اولین و مهمترین اولویتی که جواد اوجی بر آن تاکید 
کرده، بحث تجارت نفت، فرآورده های نفتی و گاز است.

اوجی در برنامــه خود بازاریابی و فروش نفت، گاز، 
میعانــات گازی و فرآورده های نفتی را به عنوان اولین 

اولویت خود مطرح کرده است.
از آنجا که ایران با شدیدترین تحریم های اقتصادی 
دســت به گریبان اســت و صادرات نفت نیز در نوک 
پیکان تحریم ها قرار دارد، توجه به صادرات نفت و گاز 

از اهمیت ویژه ای برخوردار است.
وزیر نفت پیشنهادی 8 اولویت اصلی را در این زمینه 

مطرح کرده است.
در اولین مورد، ایجاد تنوع در روش های فروش نفت، 

فرآورده های نفت و گاز  مورد تاکید است.
ایران اگرچه در این ســال ها، بــا موانع جدی برای 

صــادرات نفت رو بــه رو بود اما در صــادرات گاز به 
کشــورهای عراق و ترکیه به دلیل وجود قرار داد بلند 

مدت، توانست موفق باشد.
البته باید راهکاری برای دریافت پول گاز صادراتی 
فارغ از تحریم ها تدوین شــود تا بلوکه شدن پول گاز 

صادراتی را شاهد نباشیم.
از سوی دیگر با وجود تحریم نفت، اما ایران توانست 
با راهکارهای متفاوت، در زمینه صادرات فرآورده های 
نفتــی فعال، عمل کند که ایــن موضوع تا حد زیادی 

جبران کننده کاهش درآمدهای نفتی بوده است.
همچنیــن صادرات فرآورده هــای نفتی از آنجا که 
بیشــتر به کشورهای همســایه انجام می شود، قدرت 

چانه زنی ایران را در مناســبات سیاســی و اقتصادی 
منطقه افزایش خواهد داد بنابراین لازم اســت با حفظ 
این فرصت صادراتی، به دنبــال بازارهای جدید برای 

فرآورده های نفتی ایران بود.
در این میان استفاده از ظرفیت های بخش خصوصی 
و ســایر بخش های کشور در فروش نفت خام نیز باید 
مــورد توجه قــرار گیرد تا مســیرهای جدیدی برای 

صادرات با وجود تحریم ها ایجاد شود.
همچنین در برنامه اوجی تاکید شده که تهاتر نفت 
با کالا به عنوان یکی از راهکارهای مقابله با تحریم ها و 
همچنین انتخاب مشتریان راهبردی در آسیا از جمله 

هند و چین انجام خواهد شد.

سیاست گذاری یکپارچه فروش نفت خام و فرآورده 
در شرکت های تابعه وزارت نفت، اخذ مجوزهای لازم و 
اختیارات کافی از سایر ارکان نظام به وزارت نفت جهت 
فروش نفت با رعایت صرفه و صلاح کشور، ظرفیت سازی 
و مدیریــت مصرف جهت افزایش صادرات گاز و توجه 
ویــژه به تجارت گاز به ویژه ســوآپ و واردات از دیگر 
مواردی اســت که برای افزایش سهم ایران در تجارت 
انرژی جهان مورد تاکید وزیر پیشنهادی نفت بوده است.

همچنین اوجــی از تعیین تکلیــف واردات گاز از 
کشور ترکمنستان و پیگیری تمدید قرارداد های گازی 
)صادرات گاز به ترکیه که تا ســال 2025 به پایان می 
رســد( خبر داده است. البته شناسایی بازارهای جدید 
برای محصولات پتروشــیمی نیــز از اولویت های وزیر 

پیشنهادی نفت در دولت سیزدهم است.
این برنامه در راستای راهبردهای مرتبط در استاد 
بالادســتی و در پاســخ به چالش های اساسی صنعت 
نفــت ایران و با بهره مندی از دانش و تجربیات مدیران 
و کارشناســان در بخــش های مختلــف نفت تدوین 

شده است.
 آیت الله دکتر ســید ابراهیم رئیسی رئیس دولت 
سیزدهم، 20 مرداد ماه اسامی کابینه پیشنهادی خود 

را به مجلس ارائه کرد.
در این میان »جواد اوجی« به عنوان وزیر پیشنهادی 

برای وزارت نفت مطرح شده است.
اوجــی دارای مدرک تحصیلی مهندســی نفت از 
دانشــگاه صنعت نفت اهواز اســت و فعالیت خود را از 

سال 136۹ در صنعت نفت آغاز کرده است.
وی که در دولت دهم، معاون وزیر نفت و مدیر عامل 
شرکت ملی گاز ایران بوده، سابقه کار در شرکت های 

نفتی متعددی را نیز دارد.

افزایش سهم ایران از تجارت انرژی جهان در صدر برنامه های اوجی

تداوم رشد شاخص بورس در آخرین روز معاملاتی هفته
 شــاخص کل در بازار بورس امروز )چهارشــنبه، 3 
شــهریورماه( 6 هزار و 672 واحد افزایش داشت که در 
نهایت شاخص در کانال یک میلیون و 550 هزار واحدی 

به رشد خود ادامه داد.
 در معاملات امروز بیش از 13 میلیارد و 343 میلیون 
سهم، حق تقدم و اوراق بهادار به ارزش 110 هزار و 264 

میلیارد ریال داد و ستد شد.
همچنین شــاخص کل )هم وزن( با پنج هزار و 78 
واحد افزایش به 456 هزار و 2۹8 واحد و شاخص قیمت 
)هم وزن( با ســه هزار و 204 واحد رشد به 287 هزار و 

۹27 واحد رسید.
شاخص بازار اول هشت هزار و 864 واحد و شاخص 

بازار دوم ۹۹۹ واحد افزایش داشتند.
علاوه بر این در بین همه نمادها، گســترش نفت و 
گاز پارسیان )پارســان( با یک هزار و404 واحد، گروه 
مدیریت سرمایه گذاری امید )وامید( با یک هزار و 185 
واحد، نفت و گاز پتروشیمی تامین )تاپیکو( با یک هزار 
و 138 واحد، معدنی و صنعتی گل گهر )کگل( با 8۹8 
واحد، بانک ملت )وبملت( با 666 واحد، مخابرات ایران 
)اخابر( با 613 واحد، بانــک تجارت )وتجارت( با 547 
واحد، شرکت ارتباطات سیار ایران )همراه( با 423 واحد 
و بانک صادرات ایران )وبصادر( با 367 واحد تاثیر مثبت 

بر شاخص بورس داشتند.
در مقابل صنایع پتروشیمی خلیج فارس )فارس( با 

یک هزار و 716 واحد، ســرمایه گذاری تامین اجتماعی 
)شســتا( با 77۹ واحد، فولاد مبارکه اصفهان )فولاد( با 
731 واحد، پتروشیمی پردیس )شپدیس( با 622 واحد، 
ملی صنایع مس ایران )فملی( با 44۹ واحد، پتروشیمی 
شیراز )شــراز( با 38۹ واحد، سرمایه گذاری ملی ایران 

)ونیکی( با 248 واحد، گروه پتروشیمی سرمایه گذاری 
ایرانیان )پترول( با 1۹3 واحد، پتروشیمی جم )جم( با 
184 واحد، سرمایه گذاری صدر تامین )تاصیکو( با 154 
واحد و پتروشیمی بوعلی سینا )بوعلی( با 137 واحد تاثیر 

منفی را بر شاخص بورس داشتند.

برپایه این گزارش، امروز نماد سپید ماکیان )سپید(، 
شرکت سرمایه گذاری تامین اجتماعی )شستا(، سیمان 
سفید نی ریز )سنیر(، خوراک دام پارس )غدام(، سایپا 
)خســاپا(، ملی صنایع مس ایران )فملی( و ایران خودرو 

)خودرو( در نمادهای پرُتراکنش قرار داشتند.
گروه شــیمیایی هم در معاملات امروز صدرنشین 
برترین گروه های صنعت شد و در این گروه 66۹ میلیون 
و 31 هزار برگه سهم به ارزش 10 هزار و 42۹ میلیارد 

ریال دادوستد شد.
امروز شاخص فرابورس نیز بیش از ۹7 واحد افزایش 
داشت و بر روی کانال 22 هزار و 317 واحد ثابت ماند.

همچنین در این بازار چهار میلیارد و 323 میلیون برگه 
سهم به ارزش 65 هزار و 408 میلیارد ریال داد و ستد شد.

امروز نماد پتروشیمی زاگرس )زاگرس(، پتروشیمی 
تندگویان )شگویا(، فرابورس ایران )فرابورس(، شرکت 
آهن و فولاد ارفع )ارفع(، بانک دی )دی(،  سهامی ذوب 
آهن اصفهان )ذوب(، پتروشیمی مارون )مارون(، توسعه 
و عمران اســتان کرمان )کرمان( و توسعه و مسیر برق 
گیلان )بگیلان( تاثیر مثبت بر شاخص فرابورس داشتند.

همچنین پلیمر آریا ساسول )آریا(، سرمایه گذاری مالی 
سپهر صادرات )وسپهر(، سرمایه گذاری صبا تامین )صبا(، 
فولاد هرمزگان جنوب )هرمز(، ســنگ آهن گهرزمین 
)کگهر(، کلر پارس )کلر( و ســیمان ساوه )ساوه( تاثیر 

منفی بر شاخص فرابورس همراه بودند.
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  رشد ۵۴۰ درصدی واردات ایران از عراق!
جدیدترین آمار ارائه شــده از سوی ســازمان توسعه تجارت نشان می دهد که 
میزان واردات ایران از عراق در سال جاری به شکل قابل توجهی افزایش یافته است.

در ســال های اخیر، عراق همواره جزو اصلی ترین شرکای تجاری ایران بوده اما 
بخش قابل توجهی از این تجارت به صادرات ایران به همسایه غربی مربوط می شود.

عراق در سال های گذشته پس از چین، همواره به عنوان دومین مقصد صادرات 
کالاهای ایرانی شناخته شده و حتی در دوره های کوتاهی صدرنشین این جدول نیز 
شده است. در چهار ماهه ابتدایی سال جاری نیز روال به همین شکل ادامه یافته است.

بر اســاس آمارهای ارائه شده از سوی سازمان توسعه تجارت، صادرات ایران به 
این کشــور  در چهار ماهه ابتدای ســال 1400 با 43 درصد رشد از نظر ارزشی و 
6۹ درصد از نظر وزنی نسبت به مدت مشابه در سال 13۹۹ به 2 میلیارد و 817 
میلیون دلار معادل 10 میلیون و ۹41 هزار تن رسید. عراق در رتبه دوم کشورهای 
هدف صادرات ایران پس از چین با 4 میلیارد و 3۹6 میلیون دلار قرار داشته است. 
پس از عراق نیز کشورهای امارات با 1 میلیارد و 627 میلیون دلار، ترکیه با ۹21 
میلیون دلار و افغانســتان با 728 میلیون دلار در رتبه های سوم تا پنجم فهرست 

مذکور قرار گرفته اند.
در بازه زمانی یاد شــده برق و گاز، میله های آهنی و فولادی، هندوانه، اجزای 
توربین های بخار، گوجه فرنگی، کولرهای آبی، کلروروینیل، ســیب درختی، لوازم 
خانه داری، پنیر، پسته، کلینکر سیمان، شیرینی جات، لوازم سر میز آشپزخانه، سنگ 
آهن، گوجه فرنگی، پرتقال، بستنی ها و خربزه 20 قلم اول صادراتی کشور به عراق 
را تشکیل داده اند که به جز کولرهای آبی و پرتقال در سایر موارد افزایش صادرات 

نسبت به مدت مشابه در سال 13۹۹ اتفاق افتاده است.
آنچه که در بررسی آمار تجارت مشترک دو کشور اهمیت دارد، افزایش ناگهانی و 
قابل توجه واردات ایران از عراق در سال جاری بوده است. هرچند این عدد همچنان 
بســیار محدود به نظر می رسد اما در عمل نشان دهنده تغییر در روند یک طرفه 

تجارت میان دو کشور در سال های گذشته خواهد بود.
ایران طی مدت مذکور از کشور عراق 140میلیون دلار کالا معادل 246 هزارتن 
وارد کرده که نسبت به مدت مشابه سال 13۹۹ از نظر ارزشی حدود 540 درصد 

و از نظر وزنی 1180 درصد رشد داشته است.
ایران پیش از این اعلام کرده بود که  تلاش برای برقراری موازنه تجاری با کشور 
عراق از طریق متنوع سازی مبادی وارداتی کشور و افزایش واردات از این کشور از 
جمله برنامه های ایران در زمینه تعمیق و پایداری پیوندهای اقتصادی و تجاری با 
این کشور همسایه محسوب می شود و حالا نیز اعلام شده با کاهش محدودیت های 

کرونا در ماه های آینده، روند تجارت مشترک بین دو کشور افزایش خواهد یافت.

 فقط ۴۱ درصد مصوبات کارگروه رفع موانع تولید اجرا شد!
طبق اعلام رئیس ســازمان صنعت، معدن و تجارت )صمت( اســتان تهران 
تاکنون فقط 41 درصد از مصوبات کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید اجرا شده 
و الباقی در دست اقدام و پیگیری است که به توجه بیشتر دستگاه های اجرایی 

و خدمات رسان به واحدهای تولیدی و صنعتی نیاز دارد.
یداله صادقی رئیسبا بیان اینکه از سال 13۹4 تاکنون بیش از 7300 مصوبه 
کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید صادر شده، گفت: براساس قانون رفع موانع 
تولید رقابت پذیر و ارتقای نظام مالی کشــور مصوبه ســال 13۹4 و مواد 61 و 
62 الحاقی قانون فوق، کارگروه تســهیل و رفع موانع تولید استان تشکیل شد 

و سازمان صمت به عنوان دبیر این کارگروه معرفی شد.
به گفته وی در این جلســات از ســال 13۹4 تاکنون 2016 جلسه تشکیل 
شــده که 153 مورد آن با ریاست استاندار تهران و مابقی درقالب کمیته های 

اصلی و تخصصی بوده است.
رئیس ســازمان صمت با بیان اینکه تعداد 17 هزار و ۹1۹ مصوبه برای 16 
هزار و 116 واحد تولیدی ماحصل این جلســات بوده، تصریح کرد: بیشــترین 
موضوعات مطروحه درحوزه امور بانکی، مالی و امور مالیاتی مطرح شده است.

وی همچنین با اشــاره به اینکه مصوبات کارگروه ستاد تسهیل ور فع موانع 
تولید بر اســاس قانون لازم الاجرا اســت، گفت: 41 درصد از مصوبات کارگروه 
تســهیل و رفع موانع تولید اجرا شــده و الباقی در دست اقدام و پیگیری است 
که به توجه بیشــتر دستگاه های اجرایی و خدمات رسان به واحدهای تولیدی 

و صنعتی نیاز دارد.

 رشد ۱23 درصدی صادرات نفت عربستان
ارزش صادرات نفت عربستان سعودی در ژوئن 123 درصد در مقایسه با مدت 
مشابه سال گذشته رشد کرد و به 61.5 میلیارد ریال )16.4 میلیارد دلار( رسید.

 آمار رسمی نشان داد ارزش صادرات غیرنفتی عربستان سعودی در همین 
مدت حدود 41 درصد رشد کرد.

در مجموع صادرات عربستان سعودی در ژوئن ۹2 درصد در مقایسه با مدت 
مشابه سال گذشته که تجارت بین المللی تحت تاثیر محدودیتهای قرنطینه و 

اختلالات سفر قرار گرفته بود، رشد کرد.
صادرات نفت 72 درصد از کل صادرات این کشــور را در ژوئن تشکیل داد 

که بالاتر از 62 درصد در ژوئن سال 2020 بود.
عربستان سعودی که بزرگترین صادرکننده نفت جهان است، سال گذشته از 
ریزش قیمتهای نفت و تدابیر قرنطینه برای مهار بیماری کووید 1۹ به سختی 
آسیب دید و اقتصاد غیرنفتی این کشور به شدت متاثر شد. اما تولید ناخالص 
داخلی عربستان سعودی در سه ماهه دوم برای نخستین بار از زمان آغاز بحران 
کرونا رشد کرد که به کمک تسهیل محدودیتها و بهبود قیمتهای نفت روی داد.

چین در ژوئن بزرگترین شریک تجاری عربستان سعودی ماند و صادرات به 
چین به حدود 20 درصد از کل صادرات این کشور بالغ شد.

بر اساس گزارش رویترز، واردات از ترکیه در پی بایکوت غیررسمی عربستان 
سعودی، همچنان اندک ماند و در ژوئن به 5.7 میلیون ریال در مقایسه با 21.8 
میلیون ریال در ماه مه و 712.4 میلیون ریال در ژوئن سال گذشته کاهش یافت.

 موافقت عراق با تشکیل شرکت جدید بریتیش پترولیوم
عــراق با برنامه بریتیش پترولیوم )BP( برای جدا کردن فعالیتهایش در این 

کشور و ایجاد یک شرکت مستقل برای اداره آنها موافقت کرد.
 شرکت جدید که »بصره انرژی« نام دارد، صاحب منافع شرکت BP در میدان 
نفتی عظیم رمیله خواهد بود و شرکت ملی نفت چین )CNPC( که یکی از شرکای 

BP در میدان رمیله است، در مالکیت این شرکت جدید شریک خواهد بود.
شرکت BP در بیانیه ای به رویترز جوینت ونچر عراقی جدید را تایید و اعلام 
کرد این شــرکت به شرکتهای BP و پتروچاینا امکان می دهد در مدت اجرای 
قراردادی که در ســال 2034 منقضی می شــود، به سرمایه گذاری در میدان 
نفتی رمیله ادامه دهند. همچنین این جوینت ونچر به شرکا اجازه می دهد به 

فاینانس خارجی دسترسی داشته باشند.
میدان نفتی رمیله که در ســال 1۹53 کشــف شد، یک سوم از نفت عراق 
را تولید می کند. تولید این میدان در ســال 2010 آغاز شــد و ظرفیت تولید 
حدود 2.1 میلیون بشکه در روز را دارد. این میدان در سال 2020 حدود 1.5 
میلیون بشــکه در روز تولید داشت. طبق گزارش شرکت BP، رومیله سومین 
میدان نفتی بزرگ جهان است و برآورد می شود حدود 17 میلیارد بشکه نفت 

قابل استخراج دارد.
بر اساس گزارش رویترز، جدا کردن داراییهای نفت و گاز راهی برای شرکت 
BP برای تغییر جهت به سمت انرژی تجدیدپذیر است. شرکت BP و انی ایتالیا 
در ماه مه برای ادغام فعالیتهای نفت و گازشــان در آنگولا و تشــکیل یکی از 

بزرگترین شرکتهای انرژی آفریقا وارد مذاکره شدند.

 قائم مقام وزیر صنعت، معدن و تجارت 
گفت: تجربه علمی و عملی وزیر پیشنهادی 
اقتصــادی و دارایــی در حــوزه اقتصادی 
می تواند سرعت اجرای اصلاحات اقتصادی 

را افزایش دهد.
»محمد صادق مفتح« به وزیر پیشنهادی 
اقتصــاد و توانایی های وی در حوزه اقتصاد 
کشور اشــاره کرد و افزود: خاندوزی فردی 
صاحب طــرح، برنامه و تئــوری در زمینه 
مســائل اقتصادی است که انتخاب این فرد 
به عنوان وزیر اقتصاد می تواند کشــور را از 
چالش های ایجاد شده در اقتصاد نجات دهد.

وی گفــت: همچنین برنامه های مطرح 
شــده از ســوی خاندوزی بیانگر آن است 
که برنامه و اقداماتی را همســو با مشکلات 
کشور در نظر گرفته شده که این امر نشان 
از برنامه های دقیق وی برای آینده اقتصاد 
کلان کشور دارد؛ در این میان تجربه علمی 
و عملی وزیر پیشنهادی اقتصادی و دارایی 
در حوزه اقتصادی می تواند سرعت اجرای 

اصلاحات اقتصادی را افزایش دهد.
مفتــح در خصوص نقــش وزیر آینده 
اقتصاد در توســعه بازار سرمایه نیز گفت: 
پایه صحبت های »سید احسان خاندوزی« 
در زمینه بازار سرمایه و توسعه این بازار بود 
که امیدواریم وزیر پیشنهادی بتواند با توجه 
به برنامه هایی که ارائه کرده اســت زمینه 
ثبات بخشی در این بازار را فراهم کند، به 
طور حتم رشد بازار سرمایه در ایجاد تعادل 

در اقتصاد کشور و حمایت از تولید اثر ویژه 
ای خواهد داشت.

قائم مقام وزیر صمت در پاســخ به این 
پرسش که توصیه شما به وزیر جدید اقتصاد 
در خصوص بازار سرمایه چیست؟ گفت: باید 
امکان ورود شــرکت های بیشتری به بازار 
سرمایه فراهم شود که این اتفاق در حوزه 
عرضه سهام و کالای تولیدی شرکت ها می 

تواند رقم بخورد.
وی افزود: در حــوزه بورس کالا امکان 
تحقق شفافیت اقتصادی و حذف فساد در 

مبادلات کالاها به شدت وجود دارد و حتی 
پیشنهاد می کنم مواد اولیه وارداتی به طور 
عرضه اولیه در بورس کالا انجام شــود تا با 
شفافیت آماری، از فساد در بخش واردات 

جلوگیری شود.
مفتح تصریــح کرد: عرضــه کالاهای 
وارداتی در بورس کالا، ضمن ایجاد شفافیت 
به مبادلات کشور نظم می دهد که در این 
حــوزه معتقدم بایــد الزاماتی برای عرضه 
اولیــه موادی مانند ذرت، جو و روغن خام 
در بورس صورت بگیرد تا براساس اقدامات 

تجاری بین المللی، واردات به شــیوه ای 
هدفمند در کشور انجام شود.

وی در ادامــه به معضــل بزرگ قیمت 
گذاری دستوری اشاره کرد و گفت: در 40 
سال گذشته یکی از اصلی ترین معضلات 
ما قیمت گذاری دســتوری بوده است که 
ایــن امر یا منجر به ســرکوب تولید یا به 
آشــفتگی در بازار کالا منتهی شده است 
که این مسایل خساراتی را به بخش تولید 
وارد کرده اســت؛ در این میان استفاده از 
ظرفیت بورس کالا برای کشف قیمت ها بر 

مبنای عرضه و تقاضا و ایجاد رقابت واقعی 
در میان بنگاه ها می تواند اقتصاد و تولید 

را در مسیر توسعه قرار دهد.
آیت الله رئیسی رئیس دولت سیزدهم، 
20 مرداد ماه اسامی کابینه پیشنهادی خود 
را به مجلس ارائه کرد که احسان خاندوزی 
به عنوان وزیر پیشنهادی برای وزارت امور 

اقتصادی و دارایی مطرح شده است.
خاندوزی متولد 135۹ و دارای مدرک 
دکترا از دانشگاه آزاد واحد علوم و تحقیقات 
اســت، نمایندگی مــردم تهــران، ری و 
شمیرانات در مجلس دهم شورای اسلامی 
و استادیاری دانشگاه علامه طباطبائی )از 
سال 13۹3( و مدیر گروه اقتصاد اسلامی 
ایــن دانشــگاه از دیگر ســوابق این وزیر 

پیشنهادی است.
او در سال 13۹2 مسوولیت مدیر کلی 
بخش اقتصادی مرکز پژوهش های مجلس 
شورای اســلامی را برعهده داشته و عضو 
شورای اقتصادی ســازمان صدا و سیما و 
دبیر آن نیز بوده است. خاندوزی در دولت 
گذشته عضو هسته اندیشه ورزی وزارت امور 

اقتصاد و دارایی بود.
از دیگــر مســوولیت های ایــن وزیــر 
پیشنهادی عضویت در هیات مدیره دیده 
بان شفافیت و عدالت از سال 13۹4 است.

همچنین وزیر پیشنهادی امور اقتصادی 
و دارایی در سال 13۹8 به عضویت شورای 

پژوهشی سازمان امور مالیاتی درآمد.

قائم مقام وزیر صنعت، معدن و تجارت اعلام کرد: 

اجرای اصلاحات اقتصادی از طریق وزیر پیشنهادی اقتصاد سرعت می گیرد

 شــرایط کنونی اقتصاد کشــور و کســری بودجه 
باعث شــده که بازنگری و اصلاح بودجه سال 1400 
در دســتور کار قرار گیرد؛ این اقــدام باید همزمان با 
اصلاح ساختاری و بنیادی نظام بودجه نویسی کشور 

انجام شود.
هرچند نظام بودجه نویســی کشــور به طور کلی، 
نیازمند اصلاحات ساختاری و بنیادی بوده، اما شرایط 
کنونی اقتصاد کشــور به صورتی است که بازنگری و 

اصلاح بودجه سال 1400 را ضروری کرده است.
 بودجه سال 1400 با فراز و فرودهای زیاد و رفت 
و برگشــت میان مجلس و دولت به تصویب رسید. با 
این حال وضعیت و شرایط خاص کنونی اقتصاد کشور 
بازنگری در بودجه سال جاری را ضروری ساخته است.

بودجه کشــور به طور کلی با دو نوع چالش مواجه 
است: یکی مســائل و چالش های نظام بودجه نویسی 
کشور است که ریشه تاریخی دارد و نیازمند اصلاحات 
بنیادی در ســاختار نظام بودجه نویسی است؛ برخی 
مســائل و مشکلات بودجه هم هســت که مربوط به 
بودجه ســال جاری اســت. موضوع کسری بودجه و 
بدهی های دولت ســرآمد همه این مسائل و چالش ها 
است. از صحبت هایی که آیت الله سید ابراهیم رئیسی 
تــا کنون و به مناســبت های مختلف در مورد بودجه 
کرده انــد می توان این طور برداشــت کــرد که رئیس 
جمهوری در هر دو ســطح، مسائل و مشکلات بودجه 

را مورد توجه جدی قرار داده اند.
رئیس جمهوری، هفته گذشــته در جلســه ستاد 
هماهنگی اقتصادی دولت، پس از ارائه گزارش سازمان 
برنامه و بودجه دستورات مهمی )در 13 بند( در رابطه 

با بودجه کل کشور صادر کردند.
ضرورت اصلاح ســاختار بودجــه، انضباط مالی در 
دولــت، کاهش جدی هزینه ها و اصلاح بودجه ســال 
1400 و ارائه اصلاحیه ای به عنوان متمم بودجه با پیش 
بینی های لازم به مجلس چهار محور اصلی دستورات 

رئیس جمهوری به سازمان برنامه و بودجه بود.
به نظر می رسد ابراهیم رئیسی با انتخاب »مسعود 
میرکاظمی« به عنوان رئیس ســازمان برنامه و بودجه 
به دنبال ایجاد  تحولاتی در نظام بودجه نویسی کشور 

در راستای رفع چالش های یاد شده است.

میرکاظمی تاکنون مســئولیت هایی همچون وزیر 
نفــت در دولت نهم و رئیس ســازمان اپک)2011(، 
وزیر بازرگانی در دولت دهم، نماینده تهران در مجلس 
نهم و رئیس کمیســیون انــرژی مجلس، عضو هیات 
امنای بنیاد بهره وری موقوفات آســتان قدس رضوی، 
عضو و رئیس هیات مدیره ســازمان اقتصادی رضوی 
و مدیرعامل ســازمان اتکا را برعهده داشته است که 
همه این مســئولیت ها بیانگر تجربه اقتصادی رئیس 
جدید ســازمان برنامــه و بودجه در حــوزه مدیریت 

اقتصادی است.
وی در مراســم معارفه خود با اشــاره به وضعیت 
شــاخص های کلان اقتصادی کشور، گفت: برای عبور 
از این چالش ها و رفع مشکلات مردم نیاز به سازمانی 
انقلابی و مدبر داریم تا بتوانیم با درک صحیح مسائل 
و شناسایی دقیق چالش ها، راهکارهای نوینی برای حل 
مشکلات کشور پیدا کرده و مدیریت صحیحی در ریل 

گذاری توسعه ایران انجام دهیم.
 انتظار می رود میرکاظمی ضمن اصلاح بودجه سال 
جاری گام هایی جدی در راستای اصلاح بنیادی ساختار 
بودجه بردارد. هرچند در شــرایط تحریمی و کاهش 
کم ســابقه منابع درآمدی دولت، ضرورت بازنگری در 

ساختارهای بودجه بیشــتر احساس می شود، اما این 
امر ضرورتی تاریخی بوده و ارتباط چندانی به شرایط 

کنونی اقتصاد ندارد.
اقتصاددانــان معتقدنــد که حتی در شــرایط غیر 
تحریمی نیز بســیاری از مشــکلات اقتصادی کشور 
ناشــی از نبود یک نظام بودجه نویســی درست بوده 
است. اقتصاد کشور نیازمند عبور از بودجه نویسی غیر 
شــفاف و ناکارآمد به یک نظام بودجه نویسی شفاف 

و عملیاتی است.
اصلاح ســاختار بودجــه از محورهــای مختلفی 
برخوردار اســت اما دو مــورد از مهمترین آنها عبارت 
اســت از درآمدهای پایدار به عنــوان جایگزین نفت 
و هزینه هــای کارآمد که به ســاماندهی خرج دولت 

اشاره دارد.
زمانــی که هزینه های دولــت افزایش می یابد و از 
درآمدهای آن سبقت می گیرد با کسری بودجه مواجه 
می شــود. در واقع اگر دخل و خــرج دولت همخوانی 
نداشته باشد، مســاله  کسری بودجه پیش می آید که 
دو راه حــل اصلی بــرای آن وجود دارد. دولت یا باید 
درآمدهایــش را افزایش دهد و یا هزینه ها را مدیریت 

کند.

منشــأ درآمدهای پایدار دولت، فرآیندهای جاری 
درونزای اقتصاد هســتند که تحت تأثیر شــوک های 
بیرونی مانند نوســانات درآمدهای نفتی و تحریم های 
بیــن المللی قــرار نمی گیرنــد. پایدارتریــن درآمد، 
درآمدهای مالیاتی اســت.  این بخش از کار بر دوش 

سازمان امور مالیاتی است.
از آنجایی که فشار ناشی از تحریم ها و بیماری کرونا 
اثراتی منفی بر اقتصاد داشــته و درآمدهای دولت را 
کاهش داده نمی تــوان روی درآمدهای مالیاتی زیاد 

حساب باز کرد.
از این رو مدیریت هزینه ها در اولویت قرار می گیرد. 
در صورتی که دولت نتواند هزینه ها را به طور صحیح 
مدیریت کند درآمدهای ایجاد شــده بازدهی مناسبی 
در انجام وظایف دولت نخواهد داشت. به همین خاطر 
کارشناســان اقتصادی توجه بــه هزینه ها و مدیریت 
صحیــح آنها و کاهش هزینه های غیرکارا بخصوص در 
شــرایط کنونی محدودیت منابع مالی دولت را بسیار 
مهم ارزیابی کرده و از اصلی ترین عناصر در اصلاحات 

ساختاری بودجه می دانند.
اما مدیریت هزینه ها به طور مســتقیم به سازمان 
برنامه و بودجه مربوط است. در این مورد میرکاظمی 
یکــی از دغدغه های خــود را مدیریت مصارف بودجه 
عنوان کرد و گفت: سال گذشته مبلغ 560 هزار میلیارد 
تومان عملکرد مصارف کشور بوده که به یکباره امسال 
می شــود  1277 هزار میلیارد تومان، در شرایطی که 

تحریم هم شدیدتر شده است.  
وی افزود: ســال 13۹1 عملکرد هزینه جاری 8۹ 
هزار بوده که امســال به ۹00 هزار رسیده، آیا شرایط 
اقتصادی خوب بود؟ اقتصاد مقاومتی را رعایت کردیم 
که این رشد 10 برابر در برنامه قرار گرفته؟ ادامه این 

مسیر به کجا می رسد؟
تیم اقتصادی دولت مسیر چهار سال آینده اقتصاد 
کشــور را تعیین خواهد کرد و با تشــکیل کابینه در 
روزهای آینده، مبدأ و مقصد این مســیر روشــن تر و 
مشــخص تر خواهد شد اما در این میان رویکرد رئیس 
جدید در سازمان برنامه برنامه و بودجه، تعیین کننده 
چگونگی مدیریت هزینه ها و ساماندهی مصارف و منابع 

بودجه خواهد بود.

ضرورت های بازنگری در بودجه ۱۴۰۰

دستور خودسرانه گمرک در گرانی عوارض واردات، فورا لغو شد
گرچه بعد از اما و اگرهای بسیار مقرر شد تا جریان 
دریافت حقوق ورودی واردات در جلسه سران سه قوا 
بررســی و در مورد آن تصمیم گیری شود ولی هنوز 
که تکلیف مشخص نشده گمرک ایران طی بخشنامه 
ای برای ضایع نشــدن حق دولت دستور افزایش نرخ 
ارز محاسباتی عوارض واردات از 4200 تومان به نرخی 
نزدیک به بازار آزاد را صادر کرد، با این وجود در فاصله 

چند ساعت، این بخشنامه امروز لغو شده است.
طبق تبصره )7( قانون بودجه امسال مقرر شد که 
نرخ 4200 محاسبانی عوارض واردات در حقوق ورودی  
فقط برای کالاهای اساسی و همچنین دارو، تجهیزات 
و ملزومات پزشکی اعمال شده و عوارض سایر کالاها به 
نرخ  ارز  »ای تی اس« بانک مرکزی که نرخی نزدیک 
به بازار اســت تغییر کند، البته حقوق ورودی از چهار 
به دو درصد و برای اقلام اساســی و دارو، تجهیزات و 

ملزومات پزشکی به یک درصد کاهش یافت.
این مصوبه در ابتدای سال با واکنش های متعددی 
همراه بود به این دلیل که خارج از اقلام  اساســی و  
دارو ، تــا 80 درصد کالاهای دیگر وارداتی را اقلام و 
مواد اولیه تولید تشــکیل می دهــد که با این مصوبه 
هزینه واردات آنها به طور قابل توجهی رشــد می کند 
، بر این اســاس با پیشــنهاد گمرک ایران و موافقت 
هیات وزیران مقرر شــد که جهت جلوگیری از گرانی 
و تورم، گمرک به صورت موقت مجاز باشد که تا زمان 
تصویب و ابلاغ حقوق ورودی، ارزش گمرکی و حقوق 
ورودی را به روال ســال قبــل و بر مبنای ارز 4200 

تومان محاسبه کند.
در ادمه مجلس با این رویه مخالفت و به روحانی- 
رئیــس دولت دوازدهم- اعلام کــرد که طبق قانون 
بودجه عمل کرده و برای اقلام غیر اساسی نرخ 4200 

محاسباتی حذف شود.

 قرار بود سران قوا تصمیم بگیرند
امــا اعلام ارونقی - معــاون فنی گمرک ایران- از 
این حکایت داشت که باز هم دولت با توجه به تبعات 

این مصوبه قانون بودجه و گرانی که با خود به همراه 
داشــت گرچه تغییراتی پیش بینی کرد ولی اجرای 
آن را به دولت سیزدهم واگذار کرد و از سوی دیگر با 
توجه به مخالفتی که دولت رئیســی با افزایش حقوق 
ورودی داشــت ، دولت دوازدهم طــی مکاتبه ای با 
رهبری درخواست کرد تا ایشان نسبت به این جریان 

اعلام نظر کنند .
وی گفته بود که آنچه از ســوی دفتر مقام معظم 
رهبری اعلام شــد حاکی از لزوم بررسی موضوع در 

جلسه سران سه قوا بوده است. 

 گمرک دستور اجرا داد
در حالی نتیجه مشخصی در این رابطه هنوز اعلام 
نشــده بود که امروز همزمان با ســوم شهریور ماه ،  
گمرک ایران طی بخشــنامه ای به گمرکات اجرایی 
اعــلام کرد که با توجه به ایــرادی که هیات تطبیق 
مصوبــات دولت بــا قوانین مجلس نســبت به عدم 
اجرای مصوبه قانون بودجــه در مورد حقوق ورودی 
داشته است ، جهت جلوگیری از تضییع حقوق دولت 
کلیه اظهارنامه های مشــمول از ابتدای ســال قطع 
مرور زمان گردیده و ظرف مهلت10 روز به صاحبان 

کالا ابلاغ شود.

 گمرک دستورش را لغو کرد!
 این اقــدام تامل برانگیز گمــرک ایران در حالی  
بود که در فاصله چند ساعت از صدور بخشنامه اول، 
بخشــنامه دیگری در روز جاری)سوم شهریورماه( از 
ســوی گمرک صادر شد که حاکی از لغو دستور اول 

امروز برای اجرای مصوبه قانون بودجه است.
به هر صورت این دستور در شرایطی صادر شده بود 
که هنوز موضوع از ســوی سران قوا به بررسی نهایی 
و ابلاغ نشده بود و  این بخشنامه گمرک می توانست 
موجی از نارضایتی و البته افزایش قیمت و تورم اقلام 
وارداتی و اقلامی که حتی مواد اولیه آن وارداتی است 

را به همراه داشته باشد.
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
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شماره : 1172
  تأمین بیش از ۷.2 میلیارد دلار ارز برای واردات کالاهای اساسی و دارو

 بانک مرکزی از ابتدای سال جاری نسبت به تأمین بیش از 7.2 میلیارد دلار ارز 
به نرخ ترجیحی برای واردات کالاهای اساسی و دارو اقدام کرده که این میزان در 
مقایسه با مدت مشابه سال گذشته به بیش از 2 برابر رسیده است. به گزارش روابط 
عمومی بانک مرکزی، این بانک از ابتدای سال جاری تا پایان مرداد ماه با هماهنگی 
وزارتخانه های صمت، جهاد کشاورزی و بهداشت، درمان و آموزش پزشکی نسبت 
به تأمین ارز کالاهای اساسی و دارو به میزان 7 میلیارد و 252 میلیون دلار از محل 
ســهمیه ارزی ســال 1400 به صورت نقدی و اعتباری اقدام کرده است.  بر این 
اساس، میزان ارز تأمین شده به نرخ ترجیحی از ابتدای سال جاری تا پایان مرداد 

ماه به شرح زیر است:
وزارت صمت - جهادکشاورزی: 5.641 میلیون دلار

شامل:  جو: 580 میلیون دلار - دانه های روغنی: ۹3۹میلیون دلار- ذرت: 1.408 
میلیون دلار- روغن خام یا نباتی: 1.257 میلیون دلار- کنجاله سویا: 571 میلیون 
دلار - گندم: 564 میلیون دلار- سایر: 322 میلیون دلار-وزارت بهداشت، درمان و 

آموزش پزشکی: 1.611 میلیون دلار

 روند صعودی طلا معکوس شد
قیمت طلا در معاملات روز گذشته بازار جهانی در پی رشد ارزش دلار امریکا 
که تقاضا برای خرید این فلز ارزشمند به عنوان دارایی امن را ضعیف کرد، با کاهش 
روبه رو شد. هر اونس طلا برای تحویل فوری با 0.5 درصد کاهش، به 17۹3 دلار و 
5۹ سنت رسید. در بازار معاملات آتی امریکا، هر اونس طلا با 0.7 درصد کاهش، 
به 17۹5 دلار و ۹0 سنت رسید. بهای معاملات این بازار با 0.1 درصد افزایش، در 
1808 دلار و۹0 ســنت بسته شده بود. شاخص دلار در معاملات روز گذشته 0.1 
درصد رشــد کرد و به جذابیت طلا به عنوان دارایی امن لطمه زد. بازارهای سهام 

آسیایی رشد اخیرشان را حفظ کردند.

 کرونا تقاضای خرید بلدرچین را 3 برابر کرد
رئیس اتحادیه پرورش بلدرچین کشــور از افزایش تقاضای خرید بلدرچین با 

شیوع کرونا خبر داد.
احمد بافکار با بیان اینکه مصرف بلدرچین معمولا در زمستان بیشتر از تابستان 
است، اظهار کرد: شیوع کرونا باعث شده که مردم از بلدرچین استقبال بیشتری کنند؛ 
به طوری که امسال تقاضای خرید بلدرچین 3 برابر بیشتر از سال ها قبل شده است 

و تهران نیز نسبت به استان های دیگر بیشترین مصرف را دارد.
وی ادامه داد: قیمت هرکیلو بلدرچین به صورت عمده 75هزارتومان است که 
بایستی با قیمت 85تا ۹0هزارتومان به دست مصرف کننده برسد. فروش آن بیش 
از این قیمت ها منطقی نیست و بایستی نظارت صورت بگیرد. البته بلدرچین هم 
مانند مرغ است یعنی گفته می شود که مرغ بایستی با قیمت 24هزارو۹00 تومان 

فروخته شود ولی در مغازه ها این قیمت رعایت نمی شود.
رئیس اتحادیه پرورش بلدرچین کشــور در بخش دیگری از صحبت هایش با 
اشاره به اینکه افزایش هزینه های تولید قیمت تمام شده بلدرچین را بالا برده است، 
گفت: ۹5درصد نهاده های دامی مورد نیاز بلدرچین، کبک، شترمرغ و بوقلمون از 
بازار آزاد تهیه می شود و طبیعتا افزایش قیمت نهاده ها بر قیمت تمام شده این 

اقلام اثر گذار است.
به گفته وی ذرت دولتی برای مرغدار 2400 تومان اســت ولی پرورش دهنده 

بلدرچین مجبور است با قیمت 6۹00 تومان از بازار آزاد تهیه کند.
بافــکار در پایان گفت: در کنار افزایش قیمت نهــاده ها قیمت آب، برق، گاز، 
بیمه و... نیز بالا رفته است که همین افزایش قیمت ها مشکلات بسیاری را برای 

تولیدکنندگان ایجاد کرده است.

 چگونه می توان بازار نهاده های دامی را ساماندهی کرد؟
عضو هیات مدیره اتحادیه واردکنندگان نهاده های دام و طیور ایران گفت: با چهار 
راهکار می توان مشکلات بازار نهاده های دامی را برطرف و این بازار را ساماندهی کرد.

محمد مهدی نهاوندی با اعلام این مطلب اظهار کرد: تامین مستمر و منظم ارز 
مورد نیاز برای واردات نهاده های دامی با توجه به  ضوابط اعتباری یکی از راهکارها 

برای ساماندهی بازار نهاده های دامی است.
وی افــزود: تامین نهاده های مورد نیاز واحد های تولیدی به صورت تنخواه در 
مقابل اخذ تعهد ارائه محصول به شبکه های توزیع دومین راه حل برای ساماندهی 

بازار نهاده های دام و طیور است.
عضو هیات مدیره اتحادیه واردکننــدگان نهاده های دام و طیور ایران تصریح 
کرد:همچنین برای ساماندهی بازار نهاده های دامی لازم است تا واحد های تولیدی 
که محصول را در قبال نهاده دریافتی تحویل شبکه های توزیع نداده اند از سامانه 

بازارگاه حذف شوند.
بر اســاس اعلام روابط عمومی اتحادیه واردکنندگان نهــاده های دام و طیور 
ایران این مقام مسوول صنفی از قطع سهمیه واحد های تولیدی که نهاده دریافتی 
دولتی را در بازار آزاد عرضه کرده اند را از دیگر راهکارهای ســاماندهی بازار نهاده 

های دامی برشمرد.

 سرگردانی میلیون ها بشکه نفت بدون مشتری در آسیا
محموله های نفت از جمله نفت ایران در پی اقدام چین برای مقابله با فعالیت 
بیش از حد پالایشگاههای خصوصی که به محدود شدن خریدشان منجر شده، در 

بنادر مهم آسیا منتظر مشتری مانده اند.
شرکت تحقیقاتی کپلر اعلام کرد کشتیها در آبهای سنگاپور، مالزی و چین هفته 
گذشته حدود 62 میلیون بشکه نفت داشتند. نفت ونزوئلا و نفت سنگین ایران در 
میان محموله های نفتی است که در آبهای آسیایی منتظر مشتری هستند. آنوپ 
سینگ، مدیر تحقیقات نفتکش شرق سوئز در شرکت کارگزاری کشتی برائمر در 
این باره گفت: این محموله ها شرایط دشواری برای یافتن مشتری به غیر از چین 
خواهند داشت مگر این که وضعیت تحریمهای آمریکا تغییر چشمگیری پیدا کند 
یا سخت گیری چین نسبت به پالایشگاههای خصوصی کاهش پیدا کند. چین که 
بزرگترین واردکننده نفت جهان است، در حال تحقیق از پالایشگاههای خصوصی 
برای تقویت پایبندی آنها به قوانین مالیاتی و مقررات محیط زیســتی است. این 
تحقیقات کاهش سهمیه واردات این پالایشگاهها همزمان با اضطراب بازارهای جهانی 
نفت نسبت به شیوع نوع شدیدا مسری کرونای دلتا و چشم انداز تعدیل محرکهای 
مالی آمریکا، را به دنبال داشته است. در نتیجه قیمت هر بشکه نفت برنت که در 
ژوییه تا مرز 80 دلار صعود کرده بود، به محدوده 60 دلار سقوط کرده است.چین 
در راســتای ساماندهی فعالیت پالایشگاههای خصوصی، مالیات مصرف را از ژوئن 
برای واردات سه فرآورده نفتی از جمله مخلوط قیر معرفی کرد که در انباشته شدن 
محموله های نفتی در بنادر آسیایی نقش داشته است زیرا این ماده اغلب پوششی 
برای پنهان کردن ورود نفت تحریمی به آسیاست. به گفته یانوس یوآی، تحلیلگر 
نفت خام شــرکت کپلر، در نتیجه مالیات جدید که قیمت واردات مخلوط قیر را 
افزایش داده، حجم واردات به چین ماه گذشته در مقایسه با ژوئن حدود 80 درصد 
کاهش داشت. مقصد اصلی محموله های نفت تحریمی در اکثر موارد چین است.

طبق برآورد کپلر، حدود 41 درصد از نفتی که در کشــتیهای مستقر در بنادر 
آسیایی نگهداری می شــوند، نفت ایرانی هستند. شرکت ورتکسا اعلام کرده که 
مجموعا 2۹ نفتکش حامل نفت در ســواحل چین حضور دارند. امِا لی، تحلیلگر 
ورتکسا در سنگاپور گفت: تصور می رود یک پنجم این کشتیها حامل نفت ایران و 
ونزوئلا باشند و کشتیهای دیگر نفت ابوظبی و برزیل را حمل می کنند که به دلیل 

نبود فضای ذخیره سازی، با تاخیر در تخلیه روبرو شده اند.
بر اســاس گزارش بلومبرگ، چین به منظور مقابله با رشــد روزافزون فعالیت 
پالایشگاههای خصوصی، سهمیه وارداتی که به آنها اختصاص داده بود را کاهش داد. 

 وزیر جهاد کشاورزی در پیام خداحافظی 
خود خطاب به جامعه کشاورزی و مردم ایران 
از هرگونه قصور در بخش مدیریتی و تیم خود 
در دوره وزارت در جهاد کشاورزی عذرخواهی 

کرد و حلالیت طلبید.
»کاظم خاوازی« در پیــام خداحافظی 
خطاب بــه همکاران، جامعه کشــاورزی و 
مردم ایران نوشت: از حمایت های مقام معظم 
رهبری، رئیس جمهوری، مجلس شــورای 
اسلامی و سایر دستگاه های همکار که ما را 
حمایت کردند و از تمام مردم شریف ایران 
به ویژه کشاورزان، بهره برداران، فعالان بخش 

کشاورزی قدردانی کرد.
وزیر جهاد کشاورزی از تمام پرسنل وزارت 
جهاد کشــاورزی که در روستاها و دهستان 
ها در شرایط سخت قرنطینه بیماری کرونا 
مشــغول به کار هستند، تشکر کرد و گفت: 
خوشبختانه امروز فاز سه کارآزمایی بالینی 
واکسن کوو پارس موسسه تحقیقات واکسن 

و سرم سازی رازی آغاز شد.
در این پیام آمده است: در دوره 15 ماهه 
وزارت جهاد کشــاورزی با احیای مرغ لاین 
ایرانی سهم مرغ لاین آرین در بخش اجداد 
به 100 درصــد، در مادری 26 درصد و در 

جوجه یک روز به 5 درصد رســیده است،  
در تولید بذر هیبرید سبزی و صیفی به 50 
میلیون عدد واحد بذری رســیدیم در این 
مدت، سیستم یکپارچه سازی اطلاعات در 
وزارتخانه راه اندازی شد که یکی از رصدخانه 
های معتبر در ســطح منطقــه برای پایش 

اطلاعات کشاورزی است، در تولید کودهای 
فسفاته و پتاسه ضریب خوداتکایی دو برابر 
شد/ پیش بینی می شــود تا سال 1401 در 
تولید کودهای فسفاته و پتاسه خودکفا شویم.

در بخش دامپزشکی واکسن تب برفکی، 
بذر و آنتی ژن آنفولانزای فوق حاد پرندگان 

تولید و این بیماری ها در کشــور مهار شد، 
با همکاری ســتاد اجرایی فرمان امام )ره( 
طرح جهش تولید در دیمزارها در ســطح 
600 هزار هکتار از دیمزارهای کشور اجرا 
شد، از 127 هزار هکتار پروژه شبکه های 
آبیاری غرب و شمال غرب کشور، 75 هزار 

هکتار در یک سال و 4 ماه اخیر انجام شد، 
طرح 46 هزار هکتاری سیستان به صورت 
کامل به بهره برداری رســید، 1.2 میلیون 
هکتار عملیات آبخیــزداری و 56 میلیون 
هکتار کاداســتر منابع طبیعی  در ســال 
۹۹ انجام شــد  و برای اولین بار در کشور 
دو  میلیون و 400 هزار تن کود اوره برای 

کشاورزان تدارک دیده شد.
میزان صادرات محصولات کشاورزی و 
غذا در سال ۹۹ نســبت به سال ۹8، 24 
درصــد از نظر وزنــی و 6.7 درصد از نظر 
ارزش افزایش یافت، با افزایش تولید، میزان 
واردات تخم چشم زده ماهی قزل آلا 126 
درصد کاهش یافت، توسعه گلخانه ها از 8 
هزار هکتار در سال ۹2 به 23 هزار هکتار 
رســید، راه اندازی برنامه رویش در شبکه 
آموزش از دســت آوردهــای بخش ترویج 
است، برای اولین بار پاسپورت بذر توسط 
ایران به رســمیت شناخته شد و در قالب 
اعتبارنامــه ISTA مــورد تایید قرار گرفت،  
مجوز اولین پارک علم و فناوری کشاورزی 
اخذ و مرکز ملی ذخایر ژنتیکی راه اندازی 
شد و اعطای مجوز به صورت آنلاین برای 
صدور سند در این وزارتخانه انجام گرفت.

در پیام خداحافظی؛

خاوازی از کشاورزان عذرخواهی کرد

 شــبکه ســی ان ان در این باره مطلبی با عنوان 
»طالبان روی مواد معدنی به ارزش یک تریلیون دلار 
تکیه زده که جهان به شدت به آن نیاز دارد« منتشر 
کرد. این کشــور کوهســتانی ذخایر بزرگی از مس، 
لیتیــوم، اورانیوم، عناصر خاکی نادر و ســایر فلزات 
و مــواد معدنی دارد. همچنیــن میزان قابل توجهی 

ذخایر زغال سنگ، نفت و گاز دارد.
طبق گزارش ســی ان ان، بــرآورد یک تریلیون 
دلاری یک ارزیابی قدیمی اســت که یک دهه پیش 
توسط زمین شناسان و مقامات نظامی آمریکا انجام 
گرفــت. در برآورد دیگری که یک دهه قبل توســط 
یک وزیر معدنی افغانســتان انجام شــده بود، ثروت 
معدنی این کشــور حداکثر سه تریلیون دلار ارزیابی 
شده بود. اگر این رقم بر اساس تورم و مهمتر از همه 
تقاضای رو به رشــد برای بعضی از این مواد معدنی 
محاســبه شود، رقم مذکور بسیار بالاتر خواهد رفت.

به عنوان نمونــه لیتیوم را در نظر بگیرید که فلز 
مورد اســتفاده در ســاخت باطری است. طبق پیش 
بینی فســت مارکتس، اگرچه میــزان اندکی لیتیوم 
در باطریها اســتفاده می شــود اما تقاضا برای این 
فلز به دلیل فراگیر شــدن خودروهای برقی به حدی 
سریع رشد می کند که تولید آن باید در دهه جاری 
چهار برابر افزایش پیدا کند تا تقاضای رو به رشد را 
تامین کنند. آژانس »بنچ مارک مینرالز« انتظار دارد 
بازار لیتیوم تا ســال آینده دچار کمبود عرضه شود.

لیتیوم یک فلز کمیاب نیســت اما تولید آن تنها 
در چند کشــور از جمله چین و شیلی متمرکز است. 
با این حال روزنامه نیویورک تایمز در گزارش ســال 
2010 بــه نقل از مقامات ارتش آمریکا نوشــته بود 
افغانســتان می تواند عربستان سعودی لیتیوم باشد. 
جیمز رایزن در آن زمان با اشاره به اظهارات مقامات 
آمریکایی در نیویورک تایمز نوشته بود: ذخایر معدنی 

افغانســتان که تا پیش از این شناسایی نشده بود و 
شامل میزان عظیمی آهن، مس، کبالت، طلا و فلزات 
صنعتی مهمی مانند لیتیوم هستند به حدی بزرگ و 
شامل بســیاری از مواد معدنی ضروری برای صنعت 
مدرن هســتند که افغانســتان می تواند به یکی از 

مهمترین مراکز معدنی جهان تبدیل شــود.
اما ثروت معدنی افغانستان تنها به لیتیوم محدود 
نیست. به نظر می رسد افغانستان یک کشور غنی از 
مس هم باشــد. بنا بر برآورد یک مقام رسمی افغان 
که توسط رویترز گزارش شده بود، افغانستان حدود 
30 میلیون تن ذخایر مس دارد. مس بی شک برای 
گــذار انرژی از لیتیوم هم مهمتر اســت. توربینهای 
بادی بــه 2.5 تا 6.4 تن مس بــه ازای هر مگاوات 
ظرفیت برای ژنراتور، کابل و ترانسفورمرهای ضروری 
در نصــب، نیاز دارند. تقاضــا برای مس در بعضی از 

مزارع خورشــدی به طــور میانگین 5.5 تن به ازای 
هر مگاوات ظرفیت اســت. همزمان عرضه مس هم 
بــه دلیل اختلالات معدنــی و هزینه های مربوط به 

ساخت معادن جدید محدودتر می شود.
کمبود مس هم پدیدار شــده است. طبق گزارش 
بلومبــرگ، تحلیلگران می گویند عرضه مس ممکن 
اســت تا چهار سال آینده دچار کمبود شود. صنعت 
معدن به ســرمایه گذاری بیش از 100 میلیارد دلار 
بــرای افزایش تولید به میــزان حداقل 4.7 میلیون 
تن )میزان کمبود ســالانه برآورد شــده از ســوی 

تحلیلگران( تا سال 2030 نیاز دارد.
اما مس نهایت ثروت معدنی افغانســتان نیســت. 
افغانســتان عناصر معدنی مهم دیگری دارد که برای 
برقی سازی وسایل حیاتی هستند. طبق برآورد سال 
2011 ســازمان زمین شناســی آمریکا، افغانستان 

حدود یک میلیون تن عناصر خاکی نادر دارد. تقاضا 
برای عناصر خاکی نادر طی 15 ســال گذشــته دو 
برابر شــده و به 125 هزار تن در سال رسیده است 
و تا ســال 2030 رشد بیشتری پیدا کرده و به 315 

هزار تن می رسد.
عــلاوه بر ایــن گنجیه معدنی، برآورد می شــود 
افغانســتان حدود دو میلیارد بشکه نفت خام و بیش 
از یک تریلیون فــوت مکعب گاز طبیعی دارد. نفت 
و گاز بــه اندازه مواد معدنی مــورد نیاز برای تولید 
باطری و مس این روزها هیجان انگیز نیســتند. اما 
این حقیقــت که ذخایر مواد معدنی و فلزات مذکور 
بهــره برداری نشــده اند، به وجود مشــکل در بهره 

برداری از آنها در این کشور اشاره دارد.
آمریکا نزدیــک به 500 میلیون دلار برای کمک 
به افغانســتان برای ایجاد یک چارچوب رگولاتوری 
بــرای صنعت معدنی خود ســرمایه گذاری کرد اما 
متاسفانه این ســرمایه گذاری به ثمر ننشست که تا 
حدودی به دلیل عدم تمایل دولت افغانســتان برای 
دادن تعهدات جدی بود. علت این بی رغبتی هم این 
بود که با وجود ثروت معدنی عظیم، افغانســتان یک 

کشــور جنگ زده با وضعیت آشفته است.
بر اســاس گزارش اویل پرایس، ثبات سیاســی 
نســبی برای توســعه هر گونه صنعت منابع ضروری 
است. تصرف راحت افغانستان از سوی گروه طالبان 
جــدا از ملاحظات اخلاقی، نشــان می دهد که آنها 
مــی توانند ثبات را در این کشــور بهبود دهند. این 
امر ثبات سیاسی ضروری برای توسعه ثروت معدنی 
افغانســتان را تضمین می کند. اما همچنین ممکن 
اســت به این معنا باشد که کشورهای محکوم کننده 
طالبان ممکن اســت سر میز منابع این کشور جایی 
نداشــته باشــند در حالی که به شدت به این منابع 

هستند. نیازمند 

ثروت یک تریلیون دلاری دست طالبان افتاد

واردات هواپیما با دور زدن تحریم ها جگر می خواهد!
وزیــر پیشــین راه در دولت هــای نهــم و دهم 
پیشنهاداتی به وزیر پیشنهادی دولت سیزدهم ارائه 
کرد که از آن جمله می توان به توسعه راه آهن، جذب 
سرمایه گذاری داخلی و خارجی و خرید هواپیماهای 
نو با برداشــته شدن تحریم یا از طریق دور زدن آن 

اشاره کرد.
به گزارش ایسنا، صلاحیت رستم قاسمی دو روز 
پیش در جلسه علنی مجلس شورای اسلامی بررسی 
شد و بر اساس صحبت ها و مصاحبه های نمایندگان 
مختلف مجلس به نظر می رســد این گزینه نام آشنا 
به احتمال زیاد جواز ورود به ساختمان وزارت راه و 

شهرسازی را دریافت خواهد کرد.
حمیــد بهبهانــی وزیر پیشــین راه و ترابری در 
دولت های نهم و دهم که البته جمعا حدود دو سال 
بیشتر نتوانســت مسئولیت این وزارتخانه را برعهده 
بگیرد، دغدغه های مهم حوزه حمل و نقل را برشمرد 
و پیشــنهاداتی را به وزیر آینده راه و شهرسازی در 

دولت سیزدهم برای حل این مسائل ارائه کرد.
وی با بیان اینکه گرچه رســتم قاســمی سابقه 
فعالیــت در وزارت راه را ندارد اما همیشــه همراه 
این وزارتخانه بوده و در بسیاری از پروژه های بزرگ 
همکاری داشــته است، اظهار کرد:  وزیر پیشنهادی 
راه و شهرسازی خودش در حوزه عمرانی استاد است. 
زمانی که من در این سمت در دولت های نهم و دهم 
بودم همیشه در پروژه های زیرساختی با وزارت راه 
همکاری داشــت و همیشــه همراه این وزارتخانه و 
بازوی مــا بودند. یکی از پروژه های متعددی که هم 

اکنــون در ذهن دارم و به کمک قرارگاه خاتم الانبیا 
ساخته شد، محور هراز بود.

بهبهانــی افزود: توصیه ای کــه می توانم به وزیر 
پیشنهادی راه و شهرســازی داشته باشم این است 
که فرمایشــات مقام معظم رهبــری را مد نظر قرار 
داده و در این راســتا راه آهن را توســعه بدهد چرا 
کــه حمل ونقل ریلــی همواره یکــی از امن ترین و 

مطمئن ترین بخش حمل و نقل است.
وزیر پیشــین راه و ترابــری در دولت های نهم و 

دهم همچنین درباره اولویت های مهم این وزارتخانه 
در حوزه هوانوردی گفت: در شــرایط کنونی کشور 
بــه هواپیماهای خوب و نو نیاز دارد و بهترین کاری 
که وزیر آینده می تواند در این زمینه انجام دهد این 
اســت که هواپیماهای مورد نیاز را بخرد و نوسازی 

ناوگان هوایی را در دستور کار قرار دهد.
وی ادامــه داد: البته نوســازی نــاوگان باری و 
مســافری مانند کامیون و اتوبوس های برون شهری 
هم باید در اولویت قرار گیرد همچنین نظم بخشیدن 

به حوزه حمل و نقل و قیمت های  افزایش یافته در 
این حوزه از دیگر کارهایی است که وزیر جدید راه و 

شهرسازی باید در دستور کار خود قرار دهد.
بهبهانی در پاســخ به ســوالی دربــاره اینکه در 
شرایطی که تحریم ها اجازه نداد هواپیماهای جدید 
بیشــتری در دولت گذشــته وارد کشور شود، وزیر 
راه و شهرســازی آینــده چگونــه می تواند با وجود 
ادامه داشــتن تحریم ها این کار را انجام دهد؟ گفت: 
برداشــته شــدن تحریم های ظالمانه یک اصل مهم 
اســت اما اگر این اتفاق هم رخ نداد، راه هایی برای 
دور زدن تحریم ها وجود دارد و راه هایی هســت که 
من در زمان وزراتم تا نیمه راه آن را  رفتم اما دیگر 

فرصت نداشتم.
وزیر پیشــین راه با اشاره به اینکه رستم قاسمی 
می توانــد از دور زدن تحریم ها و راه های مختلف آن 
برای واردات هواپیماهای نو استفاده کند، گفت: این 
کار جگر می خواهد، جــرأت می خواهد که در وزیر 
پیشــنهادی وجود دارد و هم اکنون نوسازی ناوگان 
هوایی به 200 فرونــد هواپیمای نو و باکیفیت نیاز 
دارد. البته هر کمکی در این زمینه لازم باشــد برای 

موفقیت او انجام می دهم.
بهبهانــی اعلام کرد: یکی دیگــر از کارهایی که 
وزیر آینده راه و شهرســازی بهتر اســت انجام دهد 
اینکه ســعی کند بودجه و اعتبارات هر بخش را در 
همان حوزه هزینه کند و شــاهد نباشیم که بودجه 
حوزه حمل ونقل در بخش شهرسازی و معماری خرج 

شده یا بالعکس.

برنامه های اردوغان برای اقتصاد ترکیه
رییس جمهور ترکیه از هدف گذاری برای تبدیل ترکیه 

به اقتصاد یک تریلیون دلاری خبر داد.
رجب طیب اردوغان- ریس جمهور ترکیه- اعلام کرد 
پس از انجام امور تسویه، ذخایر طلا و ارز بانک مرکزی 
از 115 میلیارد دلار عبور خواهد کرد. وی که در جمع 
نمایندگان حزب حاکم عدالت و توسعه سخن می گفت، 
با اشاره به بهبود محسوس وضعیت کسری حساب جاری 
ترکیه افزود: در ماه گذشته کسری حساب جاری ما تنها 

1.27 میلیارد دلار بود و این روند در ماه های آتی ادامه 
خواهد داشت. پیشتر بانک مرکزی ترکیه در بیانیه ای 
اعلام کرده بود حجم ذخایر طلا و ارز این کشور تا پایان 
ماه ژوئن  به ۹7.7 میلیارد دلار رسیده که در مقایسه با 
میزان ذخایر ارزی این کشور در ماه قبل 5.7 میلیارد دلار 
افزایش یافته است. طبق اعلام بانک مرکزی ترکیه، 55.6 
میلیارد دلار از ذخایر ارزی این کشور به شکل اسکناس 
بوده که نسبت به ماه قبل 8.۹ میلیارد دلار بیشتر شده 

است. ذخیره طلا نیز با 2.3 میلیارد دلار کاهش به 40.5 
میلیارد دلار رسیده است.   اردوغان در بخش دیگری از 
سخنان خود با اشاره به اینکه اقتصاد ترکیه به تدریج در 
حال بازگشت به سطوح قبل از آغاز کرونا است نیز افزود: 
حجم تولید ناخالص داخلی ترکیه در آینده از یک تریلیون 
دلار عبور خواهد کرد. لازم به ذکر است که طبق اعلام 
مرکز آمار ترکیه، حجم تولید ناخالص داخلی این کشور 

در سال قبل 717.1 میلیارد دلار خواهد بود.  

رکورد ذخایر طلا و ارز ترکیه در سال های اخیر مربوط 
به دسامبر سال 2013 بوده است که طی آن این کشور 
136 میلیارد دلار ذخایر طلا و ارز شــامل 21 میلیارد 
دلار طلا در اختیار داشت. ماه گذشته و به دنبال بحران 
ارزی که منجر به ســقوط 14 درصدی ارزش پول ملی 
این کشور شد، بانک مرکزی مجبور شد بخش بزرگی از 
ذخایر ارزی خود را به بازار تزریق کند اما با بهبود تدریجی 
وضعیت، روند تقویت ذخایر ارزی مجددا آغاز شده است.
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 ریزش بیتکوین و رمزارزها
بیتکوین مجددا به زیر 48 هزار دلار رفت.  به نقل از سی ان بی سی، تحلیل های 
درون شبکه توسط موسسه گلس ند نشان می دهد میزان فعالیت شبکه بیتکوین 
از زمان ریزش بازار در ماه می تاکنون نتوانسته است به قله جدیدی برسد حتی با 
وجود آنکه بیتکوین در 30 روز اخیر بیش از 45 درصد رشد قیمت را تجربه کرد. 
این مساله نشان می دهد تمایل معامله گران به ویژه معامله گران با دید کوتاه مدت 
نسبت به بیتکوین بدبینانه تر و تمایل آن ها به سایر رمزارزها بیشتر شده است.  

شرکت ارایه خدمات پی پال به عنوان یکی از بزرگ ترین شرکت های پرداخت 
جهــان اعلام کــرد از این پس امکان نگهداری و خرید و فروش ارزهای دیجیتالی 
برای مشتریان این شرکت که ساکن انگلیس هستند فراهم شده است. شهروندان 
انگلیســی برای انجام مبادلات ارزهای دیجیتالی خود می توانند هم از وبسایت و 
هم از اپلیکیشن پی پال استفاده کنند. البته پی پال تاکید کرده در این زمینه تابع 

قوانین و مقررات نهادهای ناظر انگلیسی خواهد بود.
صرافی باینانس در ادامه رویکرد ســختگیرانه خود اعلام کرده است که از این 
پس معامله گران برزیلی حق استفاده از اهرم در معاملات آتی را نخواهند داشت. 
پیشتر تصمیم مشابهی در خصوص معامله گران هلندی اتخاذ و اعلام شده بود این 
تصمیم به زودی به معامله گران سایر کشورهای اروپایی تعمیم خواهد یافت. پیشتر 
نیز این صرافی باینانس با صدور بیانیه ای اعلام کرده بود احراز هویت برای تمامی 

کابران این صرافی اجباری خواهد بود.  
مجموع ارزش بازار جهانی ارزهای دیجیتالی در حال حاضر 2080 میلیارد دلار 

برآورد می شود که این رقم نسبت به روز قبل 3.23 درصد کمتر شده است.
در حــال حاضر 47 درصد کل بــازار ارزهای دیجیتالی در اختیار بیت کوین و 
17 درصد در اختیار اتریوم است. بیت  کوین 12 سال پیش توسط گروه گمنامی 
از معامله گران بر بســتر بلاک چین ایجاد شــد و از سال 200۹ معاملات اولیه آن 

شکل گرفت.  

 قالیباف: اولویت دولت جان و نان است
رئیس مجلس شورای اسلامی در پاسخ به تذکر نماینده ساری تاکید کرد: بحث 

سلامت و معیشت مردم در برابر کرونا در اولویت دولت است.
علی بابایی کارنامی در تذکری شفاهی در جریان حلسه علنی نوبت عصر امروز 
مجلس گفت: بحث کرونا در اســتان مارندران بســیار جدی است اکنون که وزیر 
بهداشت نیز تعیین شده است انتظار می رود در اولین فرصت به استان مازندران 
سفر و به زیرساختهای درمانی استان توجه داشته باشد. شیوع نوع دلتای کرونا  در 

استان بسیار وحشتناک است. 
وی در ادامه اظهار کرد: اجرایی شــدن رتبه بندی معلمان یکی از دغدغه های 
جدی قشر فرهنگیان است و از دولت و مجلس انتظار دارم هرچه سریعتر به مطالبات 

این قشر پاسخ دهد.
نماینده مردم ساری در مجلس گفت: بیش از دو میلیون کارگر ساختمانی در 
18 ماه گذشته به دلیل کرونا بیکار شدند و علیرغم تاکید مقام معظم رهبری برای 
تامین معیشت آنها برنامه ریزی نشده است باید یک اقدام ویژه برای حمایت معیشتی 

از این قشر صورت گیرد.
رئیس مجلس شورای اسلامی در پاسخ به تذکر وی گفت: امروز در جلسه ای که 
ساعت 6 صبح با آقای رئیس جمهور داشتم ایشان نیز تاکید داشتند که اولویت دولت 
جان و نان است مجلس نیز آماده است در کنار دولت برای خدمت به مردم گام بردارد.

 زنگنه: دولت قانون اصلاح برخی احکام بودجه را مد نظر قرار دهد
نماینده مردم تربت حیدریه در مجلس شورای اسلامی گفت: اصلاح قانون برنامه 
و بودجه قانون خوبی در حوزه اصلاح ســاختار اســت که مد نظر رئیس جمهور و 

هیات دولت قرار گیرد.
 محسن زنگنه در جلسه علنی نوبت عصر امروز )چهارشنبه( در تذکری با اشاره 
به اصل 52 قانون اساسی و ماده 182 آیین نامه داخلی، گفت: دولت سیزدهم باید 
تا نیمه آذرماه بر اساس آیین نامه داخلی بودجه یال 1401 را به مجلس اعلام کند. 
بر اساس آیین نامه ای که در سازمان برنامه و بودجه است رئیس جمهور باید نیمه 
شــهریورماه آیین نامه اجرایی بودجه 1401 را به دستگاه  ها ابلاغ کند. با توجه به 
اینکه فردا چهارم شهریور و اولین جلسه هیات دولت است، تاکید کنم قانون اصلاح 
برخی احکام ساختار بودجه در مردادماه به دولت ابلاغ شده و در آن موادی وجود 

دارد که برای دولت در سال 1401 لازم الاجراست.
وی افزود: خواهشــم این است که رئیس جمهور و هیات دولت توجه کنند که 
برخی از این احکام، احکامی باشد که لازم است در آیین نامه ای که رئیس جمهور 
ابلاغ می کند مد نظر قرار گیرد. از جمله بند یک ماده واحده، بند دو استقرار کامل 
نظام پرداخت و ممنوعیت هر گونه پرداخت ذی نفع نهایی که در آن اشاره شده است.

زنگنه خاطرنشان کرد: همچنین در حوزه کمک های حمایتی هم در بند سه 
ثبت و ساماندهی فهرست کلیه افراد دریافت کننده کمک های حمایتی اعم از وزارت 

رفاه و سایر دستگاه های حمایتی را قید می کند.
وی در پایان گفت: درخواستم این است که تاکید شود که حتما این قانون خوب 

که در حوزه اصلاح ساختار است مد نظر رئیس جمهور و هیات دولت قرار گیرد.
محمدباقر قالیباف نیز در پاسخ به این تذکر گفت: اینها احکامی بوده که باید اجرا 
شود. باید در مجلس بحث مربوط به طرح اصلاح قانون برنامه و بودجه در اولویت 

باشد که مجلس با همکاری دولت آن را پیش ببرد.

 کم فروشی و گرانفروشی در صدر تخلفات نانوایان
معاون نظارت و بازرسی سازمان صنعت، معدن و تجارت )صمت( استان تهران 
اعلام کرد که اهم تخلفات مکشوفه نانوایی ها در پنج ماهه اول امسال مربوط به کم 

فروشی، گران فروشی و وزن چانه بوده است.
سعید محمدی پور  گفت: طی پنج ماهه اول سال جاری  تعداد 22 هزار و 100 
مورد بازرســی از واحد های  خبازی انجام شــده که نسبت مدت مشابه سال قبل 
44 درصد افزایش داشته است.به گفته وی از این تعداد  بازرسی551۹ مورد برگ 
تخلــف گزارش  به ارزش چهار میلیارد  و 200 میلیون تومان تنظیم و به مراجع 
قضایی ارجاع شده است.او همچنین درباره موضوع تخلفات اظهار کرد: اهم تخلفات 

مکشوفه مربوط به کم فروشی،گران فروشی و وزن چانه بوده است.
وی در پایان از هم وطنان خواســت درصورت مشاهده هرگونه تخلف  صنفی  

مراتب را با سامانه 124 گزارش کنند.

 اعطای مجوز دانش بنیان برای ۶ محصول حوزه دندانپزشکی
محققان یکی از شرکت های دانش بنیان از میان 22 محصول در حوزه دندانپزشکی 
توانستند برای 6 محصول خود مجوز دانش بنیانی دریافت کنند که عرضه آنها به 

بازار از خروج ارز از کشور جلوگیری کرده است.
امید عرب، مدیر برنامه ریزی و تولید یکی از شرکت های دانش بنیان در گفت وگو 
با ایسنا با بیان اینکه این شرکت در سال 1385 در حوزه دندانپزشکی فعالیت خود 
را آغاز کرد، گفت: در ســال ۹7 توانستیم 22 محصول در این حوزه به بازار عرضه 

کنیم و زنجیره و سبد محصولات این شرکت ارتقا یافت.
مدیــر برنامه ریزی این شــرکت با بیان این که اســید اچ پر مصرف ترین ماده 
دندانپزشکی است که در ترمیم دندان ها کاربرد دارد و یادآور شد: محصول سرا اچ 
)Cera-Etch( تولید شده در این شرکت کار اسید اچ را انجام می دهد با این تفاوت 

که از این ماده در ترمیم های سرامیکی و کامپوزیتی استفاده می شود.
وی خاطر نشان کرد: »مروا پرپ« ماده ای برای فایلینگ دندانپزشکی است که 

برای پر کردن ریشه کانال دندان ها و ضد عفونی کردن از آن استفاده می شود.
عرب یادآور شــد: برآوردهای انجام شده در سال ۹7 نشان داد که با تولید این 

محصولات یک تا یک و نیم میلیون دلار از هدر رفتن ارز جلوگیری شده است.

 وزیر پیشنهادی نیرو با بیان اینکه برای 
حل مشکل آب و برق باید کارگاهی به وسعت 
ایران بنا کنیم، گفت: مکلفیم علاوه بر جبران 
عقب ماندگی ها طوری برنامه ریزی کنیم تا در 
افق بلند مدت قطعی آب و برق نداشته باشیم.  
»علــی اکبر محرابیان« در جلســه رای 
اعتماد مجلس شــورای اسلامی در جلسه 
پیشنهادی  وزیران  بررســی صلاحیت های 
دولت سیزدهم، با تشکر از رئیس جمهوری 
بابت اعتماد به وی تشــکر کرد و گفت: این 
سومین بار است که برای کسب رای اعتماد 

در مجلس حاضر شده ام.  
وی با اشاره به اینکه در دوهفته اخیر طی 
جلساتی که داشتیم نمایندگان به طور دقیق 
و موشــکافانه نظرات خود را مطرح کردند، 
ادامه داد: در صورت کسب رای اعتماد تمام 
این نظرات را در دســتور کار وزارتخانه قرار 

خواهم داد.  
محرابیان افزود: وزارت نیرو در دولت کار 
و تلاش تمام ظرفیت خود را به کار می بندد 
تا نسبت به رفع دغدغه های مردم اقدام کند.  
وی با تاکید بر اینکه دولت ســیزدهم در 
حالی کار خود را شــروع می کند که قطعی 
مکــرر برق موجب اخلال در زندگی مردم و 
کســب و کار شده است، گفت: به دلیل این 
قطعی ها، بخشــی از ظرفیت صنایع و تولید 
متوقف مانده و ضرر هنگفتی به تولیدکنندگان 
وارد می آید و باعــث بیکاری و افزایش نرخ 

کالاهای تولیدی شده است.
وزیر پیشنهادی نیرو با بیان اینکه وضعیت 
در موضوع آب نیز در برخی نقاط کشور بهتر از 
برق نیست، ادامه داد: در برنامه ششم مجلس 
اهــداف خوبی را در نظر گرفته بود که به آن 
نرســیدیم بنابراین مکلفیم علاوه بر جبران 
عقب ماندگی ها طوری برنامه ریزی کنیم تا در 
افق بلند مدت قطعی آب و برق نداشته باشیم.  
وی تاکید کرد: باید گارگاهی به وســعت 
ایران بنا کرده و کاستی ها را جبران کنیم.  

محرابیــان افــزود: در زمــان معرفی به 
مجلــس برنامه ای تدوین کردم که شــامل 
حصــول اطمینان از تامین آب و برق پایدار، 
ارتقا حکمرانی آب با مبانی عدالت، شفافیت 
و قانون مداری، بهبــود اقتصاد آب و برق با 
اولویــت افزایش بهــره وری و راندمان، ارتقا 
ســطح پژوهش و فناوری با تکیه بر ساخت 
داخل، بهبود فضای کســب و کار در آب و 
برق با تکیه بر بخش مردمی و مردمی سازی 

این صنعت است.  
به گفته محرابیان، مهمترین ســرمایه ما 
نیروی انســانی انقلابی، پاک، دانش آموخته 

و فرهیخته است.
وی تاکید کــرد: در اجرای برنامه ها خود 
را به رعابیت مفاد بالا دستی ملزم کرده ام.   

محرابیان با اشــاره به هدف گذاری های 
برنامه تنظیمی خــود، گفت: در بخش برق 
ناترازی تولید و مصرف در تابستان امسال بیش 
از 13 هزار مگاوات اســت برای از بین بردن 
این ناترازی احداث 10 هزار مگاوات نیروگاه 

جدید طی 4 ســال با مشارکت و همکاری 
صنایع بزرگ کشور به خصوص صنایع انرژی 

بر دردستورکار قرار  خواهد گرفت.
وی افــزود: تکمیل و احــداث 10 هزار 
مگاوات نیروگاه جدید طی 4 سال که شامل 
3 هزارمگاوات نیروگاه تا پیک سال آینده، 5 
هزار مگاوات تکمیل سیکل ترکیبی و احداث 

نیروگاه جدید انجام می شود.
محرابیان گفت: احداث 10 هزار مگاوات 
نیــروگاه تجدیدپذیر با محوریــت نیروگاه 
خورشیدی طی 4 سال و با استفاده از ظرفیت 

های مردمی انجام خواهد شد.
وزیر پیشنهادی نیرو خطاب به نمایندگان 
مجلس شورای اسلامی گفت: صرفه جویی 
حاصل از نیروگاه های تجدیدپذیر یک گنج 
بزرگ و دائمی اســت چرا که تابش اشــعه 

خورشید مستمر و رایگان است.
وی افزود: سرمایه گذاری لازم برای احداث 
10 هزارمگاوات نیروگاه حدود 6 میلیارد دلار 
است در  صورتی که سالانه صرفه جویی به 

میزان سه میلیارد دلار خواهیم داشت.
محرابیان ادامه داد: ظرفیت های قانونی 
اســتفاده از منابع حاصل از صرفه جویی در 
سرمایه گذاری اینگونه طرح ها فراهم است. 
از جمله این قوانین ماده 12 قانون رفع موانع 

تولید است.
وزیر پیشــنهادی برنامــه بعدی خود در 
بخش برق را مدیریت تقاضای برق با استفاده 
از سیاست های تشویقی برای ایجاد انگیزه در 
مردم اعلام کرد و گفت:اصلاح روابط مالی بین 
دولت، تولیدکننده و مصرف کننده به نحوی 
که باعث افزایش انگیزه سرمایه گذاری شود از 
جمله دیگر برنامه ها در این بخش خواهد بود.

 اصلاح نظام حکمرانی؛ مهمترین 
برنامه وزیر پیشنهادی نیرو در حوزه آرب

محرابیــان گفــت: اکنون اصــلاح نظام 
تخصیــص و توزیع آب کشــور به گونه ای 
است که بیشتر نمایندگان و مردم نسبت به 
آن اعتراض دارند و مهمترین برنامه بنده در 

بخش آب، اصلاح نظام حکمرانی آب و نحوه 
تخصیص بر مبنای سه اصل خواهد بود.

وزیرپیشــنهادی نیرو اصل نخســت را 
عدالت، اصل دوم را شــفافیت و اصل سوم را 
قانون مداری عنوان کرد و گفت:  با استفاده 
از این الگو، اعتماد عمومی در جهت احقاق 

حقوق عامه مردم به وجود خواهد آمد.
وی افزود: تامین آب روســتایی و مناطق 
محروم از برنامــه های اصلی وزارت نیرو در 
دوره جدید خواهد بود. در حال حاضر درصد 
برخوداری روستاییان از آب شرب 75 درصد 
اســت که طی این برنامه درصد برخورداری 

آنها به ۹0درصد خواهد رسید.

 اضافه کــردن ۵.۵ میلیارد متر 
مکعب به ظرفیت سدها

وزیر پیشنهادی نیرو گفت: طی چهار سال 
آینده با اجرا و تکمیل برخی سدها که اجرای 
آن مطابق مطالعات جدید ضروری است بیش 
از 5 و نیــم میلیــارد متر مکعب به ظرفیت 

ذخیره سدها افزوده خواهد شد.
وی ادامــه داد: با اســتفاده از این ذخیره 
جدیــد،600 میلیون متــر مکعب برای آب 
شرب اختصاص داده خواهد شد که باعث از 
بین رفتن تنش آبی 600 شهر کشور می شود.

محرابیان افزود: همچنین 200 میلیون 
مترمکعب برای صنعت خواهد بود که حدود 
300 هزار شــغل جدید ایجاد خواهد کرد و 
بقیه آن برای حوزه کشاورزی مصرف خواهد 
شد و البته سهم محیط زیست نیز محفوظ 

خواهد بود.
وزیر پیشنهادی نیرو از دیگر برنامه های 
خود به موضوع اجرای خطوط لوله آبرسانی به 
جای احداث کانال اشاره کرد و گفت: این امر 
باعث جلوگیری از تبخیر، آلودگی و سومصرف 
خواهد شد و ایجاد صرفه جویی و افزایش بهره 

وری و سرعت اجرا را به دنبال دارد.
وی ادامــه داد: برق رســانی به چاه های 
کشــاورزی با اولویــت اســتفاده از انرژی 
تجدیدپذیر به عنــوان انرژی دائمی و پایدار 

و ارزان  انجام می شود. محرابیان بر مهار آب 
های روان در برخی نقاط به خصوص مناطق 
شمالی کشور تاکید کرد و خاطرنشان ساخت: 
یکی از مهمتریــن برنامه ها در  بخش آب، 

افزایش سبد تامین آب است.
وزیر پیشنهادی نیرو با بیان اینکه استفاده 
از آب دریا باید گسترش یابد، اظهار داشت: در 
سال 8۹ در وزارت صنایع طرح انتقال آب از 
خلیج فارس به فلات مرکزی را شروع کردیم 
تا آبی مطمئن و پایدار برای طرح های عظیم 

کشور تهیه شود.
وی افزود: طبق آمارهای موجود کشورهای 
حوزه خلیج فارس روزانه بیش از بیش از 25 
میلیون متر مکعب آب از دریا اســتخراج و 
شیرین و مصرف می کنند درحالی که سهم 

کشورما درحال حاضر بسیار اندک است.
محرابیان ادامه داد: بســیاری از شهرها 
و روســتاهای حاشــیه دریا فاقد آب است 
و بســیاری از صنایع متقاضی انتقال آب با 
ســرمایه گذاری خود هستند که تلاش می 
شود در چهار ســال آینده با رعایت تمامی 
موازین زیســت محیطی استفاده از آب دریا 
و شیرین سازی آن را در کشور از منابع آبی 
خلیج فارس و دریای عمــان و دریای خزر 

گسترش داده شود.

 استفاده از ظرفیت دیپلماسی فعال 
در بخش آب

وزیر پیشــنهاد نیرو خاطرنشان ساخت: 
منابع عظیم و جریان های عظیم آب در اعماق 
زمین در گستره کشور پهناورمان یافت شده 
است، اســتخراج آب ژرف و تصفیه و انتقال 
برای مصارف برخی شــهرها و روســتاها در 
برنامه قرار دارد. وی به موضوع مهار و مدیریت 
آب های مرزی اشــاره کرد و گفت: این امر از 
سیاست های جدی وزارت نیرو خواهد بود و 
احقاق حقوق مردم به خصوص مرزنشینان با 
استفاده از ظرفیت دیپلماسی فعال در بخش 
آب با همکاری وزارت امورخارجه در دستورکار 

خواهد بود.

محرابیان گفت: در طی این دوره چندین 
طــرح جمع آوری و تصفیه خانه فاضلاب به 
بهره برداری خواهد رسید و با سرمایه گذاری 
بخش صنعت و کشاورزی انتقال پساب حاصله 

گسترش چشمگیری خواهد یافت.
وزیر پیشنهادی ادامه داد: همه تلاش خود 
را بــکار خواهیم گرفت تا پروژه های راکد را 
در  ایندوره فعال کنیم چراکه تاخیر در اجرای 

پروژه ها مادر اصلی مشکلات فعلی است.
وی افزود: در اجرای پروژه های آبی اولویت 
اجرای شبکه های پایین دست سدها و انتقال 

آب به مصرف کننده خواهد بود.
محرابیان یکی از نکات کلیدی برنامه خود 
را اســتفاده به موقع از و کافی از اعتبارات و 
منابع مالی لازم مالی برشمرد و گفت: استفاده 
از ظرفیت های بودجه 1400، صندوق توسعه 
ملی و سرمایه گذای های بخش خصوصی از 

راهکارهای اجرای برنامه خواهد بود.
وزیر پیشنهاد نیرو گفت: البته ضرورت د 
ارد با همفکری دولت و مجلس برای تنظیم 
و تصویــب بودجــه 1401 و برنامــه هفتم 
راهکارهای مناســب برای تامین منابع مالی 

این برنامه ایجاد شود.
وی افزود: من اکنون متعهد می شــوم با 
استفاده از ظرفیت متخصصان نخبه جوان و 
انقلابی کشور ساختار وزارت نیرو را متحول 
کرده به گونه ای که طی 4 سال آینده شاهد 
حضور چند صد مدیر جوان متخصص در راس 

امور اجرایی وزارت باشیم.
محرابیان ادامه داد: با همکاری دانشگاه ها 
و مراکز تحقیقاتی و شرکت های دانش بنیان 
پژوهــش های بنیادی و کاربــردی و تولید 

تجهیزات فناورانه را گسترش خواهیم داد
وزیر پیشــنهاد نیرو خاطرنشان ساخت: 
منبعد محور حرکت توسعه ما بخش خصوصی 
است بنابراین از همین تریبون از تمامی فعالان 
این بخش دعوت می کنم تا باسرمایه گذاری 
در حوزه انرژی و آب ضمن خدمت به جامعه 
خود از ارزش افزوده ســرمایه گذاری پرسود 
بهره مند شوند. رعایت موازین زیست محیطی 
الزام مکتب اســلام و قانون است لذا تمامی 
پروژه ها با محوریت این اصل اجرا خواهد شد.

محرابیان افزود: تلاش می شود در سایه 
یک همکاری تنگاتنگ با دیگر دستگاه های 
دولتی مرتبط مانند وزارت صنعت، معدن و 
تجارت و کشــاورزی و وزارت نفت خدمتی 

صادقانه برای ذینفعان ارائه شود.
وزیر پیشــنهای ادامه داد: وزارت نیرو و 
شــرکت های تابعه در جهت اجرای برنامه 
تبصره 20قانون بودجه 1400 تبدیل وضعیت 

ایثارگران را با تمام قوا پیگیری خواهد کرد.
وی گفــت: اگر با رای نمایندگان مجلس 
شــورای اسلامی بار مســوولیت در شرایط 
حساس فعلی بردوش بنده افتاد تلاش خواهم 
کرد با همکاری همه پرســنل صنعت آب و 
برق کشور و فعالان این بخش نگرانی همه را 
مرتفع سازم و برای این امر نیاز به همکاری 

نمایندگان دارم. 

محرابیان:  

علاوه بر جبران عقب ماندگی ها مانع قطع برق و آب می شویم

پرشدگی سدهای کشور، کمتر از ۴3 درصد
کمتر از یک ماه تا شــروع ســال آبی جدید باقی 
مانده اســت. ســالی که از ماه مهر آغاز می شــود و 
شدیدترین خشکسالی 50 سال اخیر را از سال آبی 
جاری به ارث می برد، بویژه در بخش شرب که اکنون 

سدهای کشور وضعیت مساعدی ندارند.
آمارهای شــرکت مدیریت منابــع آب ایران این 
موضــوع را تأیید می کند. بر اســاس ایــن آمار، در 
حال حاضر میزان پرشــدگی سدهای کشور، به طور 
میانگین کمتر از 43 درصد است و اگر در ماه شهریور 
و همین طور فصــل پاییز افزایش نزولات جوی رقم 
نخورد، بحران کم آبی جدی تر از امروز خواهد شــد.

بر اســاس اطلاعات شــرکت مدیریت منابع آب 
ایران، ظرفیت کل مخازن ســدهای کشــور 50.5 
میلیــارد مترمکعب اســت که بر مبنای شــاخص 
میزان پرشــدگی، می توان گفت کــه بیش از نیمی 
از ظرفیت ســدهای کشــور اکنون خالی است. این 
یعنی بحران خشکســالی که کارشناســان نسبت به 

آن هشدار می دهند.
هدایت فهمی، کارشناس حوزه آب در این زمینه 
به »ایران«می گوید: »اگر در ســال آبی آینده که از 
مهرماه شروع می شود، وضعیت به همین ترتیب باشد، 
آغاز این سال با خشکسالی است و وضعیت خوبی در 
زمینه تأمین آب از سدها نخواهیم داشت، بخصوص 
در شهرهایی که تأمین آب شرب آنها وابسته به منابع 

سطحی و سدهاست.«

 آب شرب جیره بندی می شود؟
فهمی با اشــاره به اینکه اکنون هیچ نقطه کشــور 
از نظر ذخایر آب شــرب در وضعیت مناســبی نیست 
اظهار می کند: »اگر فصل پاییز بارش های خوبی داشته 
باشیم می توان انتظار داشت که بحران کنترل شود، اما 
در صورت ادامه روند فعلی جیره بندی آب در سال آتی 
امری اجتناب ناپذیر می شود. این مسأله دیگر انتخاب 

نیست، یک ضرورت است.«
به گفته این کارشناس، 250 شهر ایران در معرض 
کم آبی جدی هستند و اگر بارش ها در فصل پاییز در 
این مناطق مطلوب نباشــد، کاهش فشار آب و حتی 
جیره بندی در این شــهرها محتمل است، هرچند که 
در ســال های اخیر جیره بندی آب نداشــته ایم. اما در 
عین حال مدیرعامل شــرکت آبفای تهران به »ایران« 
توضیح می دهد: »امسال فقط در تهران با 400 میلیون 
مترمکعب کســری ذخایر مخازن مواجه ایم. شرایط به 

هیچ وجه مطلوب نیست اما به وضعیت جیره بندی هم 
نمی رسیم و با بحران قابل کنترلی مواجه ایم. در اغلب 

مناطق کشور نیز شرایط چنین است.«

 منابع آب پاییز تهران پیشخور نشد
با شروع فصل تابستان و کاهش جدی بارش ها این 
نگرانی وجود داشت که در اغلب مناطق کشور منابع آبی 
سطحی پیشخور شود، اما محمدرضا بختیاری می گوید 
که در اغلب شهرها شرایط به گونه ای مدیریت شده که 
با وجود کسری شدید مخازن آبی، در فصل پاییز بحران 

قابل کنترل باشد.
او دربــاره تهران می گوید: »اگرچــه با افزایش 25 
درصدی مصرف آب بعد از بحران کرونا مواجه بودیم و 
تابستان امسال نیز مصرف قابل توجه بود اما منابع آبی 

فصل پاییز را پیشخور نکرده ایم.«
بختیاری ادامه می دهد: »اکنون وضعیت ســدهای 
تهران و اغلب مناطق ایران خوب نیست و علت آن هم 
کاهش بیش از 30 درصدی بارش هاست. با این حال 
جــای نگرانی در پایتخت وجود ندارد و ما اکنون برای 
تأمین آب پاییز و زمستان هم حتی در صورت تشدید 

خشکسالی برنامه ریزی کرده ایم.«
بختیاری با اشاره به اینکه دو عامل در وضع موجود 
بسیار اهمیت دارد، می گوید: »شرایط تأمین آب تهران 

نارنجی اســت. دو مقوله رفتار مردم و میزان بارش ها 
در ادامه راه بســیار مهم است. امیدواریم که مشترکان 
مانند تابســتان امســال در پاییز نیز مدیریت مصرف 

انجام دهند.«

 وضعیت سدها در آیینه اعداد
 تازه تریــن گزارش ها از وضعیت منابع آبی کشــور 
مربوط به 2۹ مرداد 1400 است؛ یعنی تقریباً 4 هفته 
پیش از اتمام سال خشــک و کم آب 13۹۹-1400.  
در تازه ترین گزارش آمده اســت که ســال آبی جاری 
30 درصد حجم آب موجود در مخازن سدها نسبت به 
ســال گذشته کاهش یافته است. میزان ورودی سدها 

47 درصد کاهش داشته و خروجی ها نیز 34 درصد.
حدود 100 سد کشور کمتر از 40 درصد پرشدگی 
دارند، پرشدگی 34 سد کشور هم بین 40 تا 50 درصد 
اســت. 3۹ ســد حدود 50 تا 70 درصد و 23 سد نیز 
70 الی ۹0 درصد پرشــدگی دارند. دراین میان میزان 
پرشدگی تنها 3 ســد ازمیان 1۹۹ سد ایران، بیش از 

۹0 درصد است.
اگر از زاویه دیگری به این آمار نگاه کنیم، مشخص 
می شــود که در حوضه آبریز هامون میزان پرشــدگی 

مخزن سدها از مابقی حوضه ها کمتر است.
به این ترتیب که حوضه هــای آبریز دریای خزر با 

25 درصد، خلیج فارس با 51 درصد، دریاچه ارومیه با 
38 درصد، مرکزی با 38 درصد، سرخس با 30 درصد 
پرشدگی، همگی در وضعیت بهتری نسبت به حوضه 
آبریز هامون با 20 درصد پرشدگی قرار دارند. در حوضه 
آبریز هامون 63 درصد حجم مخزن سدها نسبت به سال 
گذشته کاهش داشته است،اما باید توجه داشت که سال 
گذشته در همین دوره 61 درصد مخزن سدها پر بود و 
آغاز سال آبی جاری در شرایط قابل قبولی رقم خورده 
بود. امسال تنها 43 درصد حجم مخازن سدهای کشور 
پرشدگی دارند و اگر بخواهد سال آبی 1401-1400 
مانند امســال خشک و کم بارش باشد، بحران کم آبی 

تابستان آتی جدی تر خواهد بود.
امسال بخشی از خاموشی های کشور ناشی از کمبود 
منابع آبی و خروج نیروگاه های برقابی از مدار تولید بود. 
در صورتی که بارش ها در ســال آینده مطلوب نباشد، 
ممکن اســت  بازهم این ظرفیت برقی کشور غیرقابل 
استفاده شود و نه تنها در آب، بلکه در تأمین برق هم 

شرایط بحرانی رخ دهد.

 بارش های سال جاری نسبت به سال گذشته 
نصف شد

ارتفاع کل ریزش های جوی از اول مهر 13۹۹ تا 3 
شهریور سال آبی 1400-13۹۹ بالغ بر 154 میلیمتر 
بوده اســت. این مقدار بارندگی نســبت به میانگین 
دوره های مشابه درازمدت)235 میلیمتر( 34 درصد 
کاهش و نسبت به دوره مشابه سال آبی گذشته)312 
میلیمتر( 51 درصد کاهش نشان می دهد. در همین 
حال، حجم بارش اول مهر تا پایان 3 شهریور معادل 
253.7۹6 میلیارد مترمکعب بوده است. آمارها بیانگر 
کاهش بارش ها و همین طور پس انداز آبی کشــور در 

مخازن سدهاست.
خشــک ترین ســال نیم قرن اخیــر دقیقاً پس از 
پرآب ترین سال آبی نیم قرن گذشته رقم خورده و این 
مسأله یک زنگ خطر جدی را نیز به صدا درمی آورد.

اینکه پدیده های حدی در ایران مانند ســایر نقاط 
جهان به وضعیت هشــدار رســیده و از این پس، بر 
اســاس تغییرات اقلیمی کشور، فراوانی و شدت وقوع 
پدیده هــای حدی رو به افزایش اســت. یعنی ممکن 
است که کشــور در کوتاه مدت، خشکسالی شدید را 
در کنار امواج گرمایی، ســیل، تگرگ و بارندگی های 
شــدید تجربه کند و باید برای مدیریت شرایط در هر 

نوع بحرانی آماده بود.
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روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
پنجشنبه  1400/06/04

شماره : 1172
  سد شویر، جان جوان خرم دره ای را گرفت

رئیس جمعیت هلال احمر شهرستان خرم دره گفت: عدم آشنایی به شنا موجب 
شد سد شویر این شهرستان جان جوان 21 ساله را بگیرد.

محمدرضا مرادی افزود: این جوان که برای شنا کردن به این سد رفته بوده به 
دلیل عدم آشنایی با فنون شنا جان خود را از دست دهد.

وی یادآوری کرد: این جوان ساعت 14:45 دقیقه در سد غرق شده بود که در 
ســاعت 15:10 دقیقه این حادثه به مرکز فرماندهی عملیات امداد و نجات هلال 

احمر شهرستان خرم دره اعلام شد.
رئیس جمعیت هلال احمر شهرستان خرم دره گفت: بلافاصله تیم امداد و نجات 

پایگاه جاده ای هلال احمر به محل حادثه اعزام شد.
به گفته مرادی، علاوه بر این تیم، یک تیم پنج نفره امداد و نجات سیلاب هلال 

احمر نیز از مرکز استان برای جست و جوی جسد به محل حادثه رسیدند.
وی خاطرنشان کرد: پس از یک ساعت تلاش این تیم جسد جوان از آبهای سد 

شویر بیرون کشیده شد.
رئیس جمعیت هلال احمر شهرســتان خرم دره گفت: این جوان 21 ساله اهل 

روستای کبود چشمه این شهرستان بود.
مرادی اضافه کرد: سد شویر در پنج کیلومتری مرکز شهر خرم دره واقع شده است.

وی تاکید کرد: هموطنان در صورت گرفتار شــدن در هر ســوانح و حوادث با 
شــماره     112     برای دریافت خدمات امداد و نجات در هر ساعت از شبانه روز می 

توانند تماس برقرار کنند.

 33 مرکز استخراج ارز غیر مجاز دیجیتال در البرز کشف شد
 روابط عمومی شرکت توزیع برق استان البرز از کشف 33 مرکز ارز غیر مجاز 
دیجتیال در مناطق مختلف این استان خبر داد.  این مراکز دوم شهریورماه جاری 

با ظرفیت  5۹2کیلووات برق شناسایی و پلمب شدند.
همچنین تعداد دستگاه 32۹ دستگاه ارز دیجیتال متوسط مصرف روزانه برابر با 

یک هزارو۹74 واحد مسکونی در این استان کشف و ضبط شد.
تاکنون در مجموع پنج هزارو177 مرکز ارز غیر مجاز دیجیتال با ظرفیت 607 
هزارو۹41 کیلووات و تعداد 214 هزارو521 دســتگاه مولد ارز دیجیتال در البرز 

کشف و ضبط شده است.

 3۹ طرح عمرانی و اقتصادی شهرستان میامی افتتاح شد
37طرح عمرانی و 2 طرح اقتصادی شهرستان میامی به مناسبت هفته دولت با 
حضور مجازی استاندار سمنان و جمعی از مسئولان استانی و شهرستانی افتتاح شد.

 احمد ملایری فرماندار میامی روز چهارشنبه در آیین مجازی افتتاح طرح های 
این شهرستان به مناسبت هفته دولت ابراز داشت: طرح های افتتاحی با اعتبار 4۹8 
میلیارد ریال به بهره برداری رسید. وی گفت : 35 طرح عمرانی 12دستگاه اجرایی 

با اعتباری بالغ بر 278میلیارد ریال افتتاح شد.
ملایری افزود: 2 طرح اقتصادی شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی نیز در این 
شهرستان به مناسبت هفته دولت افتتاح شد. عملیات اجرایی 7 طرح با صرف 133 
میلیارد تومان در این هفته آغاز می شود. فرماندار میامی با اشاره به اینکه عملیات 
اجرایی هفت طرح نیز از امروز آغاز می شود، گفت : 2 طرح راه و شهرسازی، 2 طرح 
شرکت توزیع برق، یک طرح آب و فاضلاب، یک طرح منابع طبیعی و آبخیزداری 
و یک طرح شــهرداری رضوان کلنگ زنی می شود. امسال در راستای محرومیت 
زدایی شهرستان کمتر توسعه یافته میامی اقدامات اثربخشی برنامه ریزی شده است.

هفته دولت سال گذشته 5۹ طرح عمرانی و اقتصادی در میامی افتتاح و کلنگ 
زنی شد.  دوم تا هشتم شهریور، به مناسبت بزرگداشت سالروز شهادت رجایی و 
باهنر، هفته دولت نامگذاری شــده است. شهرستان میامی با جمعیتی حدود 40 

هزار تن در شرق استان سمنان قرار دارد.

 قارچ سیاه در بین بیماران کرونایی مشهد مشاهده شد
 معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی مشهد از مشاهده بیماری قارچ سیاه در بین 

مبتلایان به کرونا در بیمارستان های مشهد خبر داد.
دکتر شاپور بدیعی افزود: تاکنون 20 بیمار مبتلا به قارچ سیاه در بیمارستان های 

امام رضا )ع( و قائم )عج( مشهد مشاهده شده است.
وی بیان کرد: ویروس دلتا زمینه  ضعف سیستم ایمنی را فراهم می کند و بیماری 

قارچ سیاه نیز در پی ضعف سیستم ایمنی ایجاد می شود.
وی خاطرنشان کرد: هم اکنون بیماران مبتلا به قارچ سیاه در 2 بیمارستان مذکور 
تحت درمان هستند.فقط یک دهم درصد از بیماران کرونایی به قارچ سیاه مبتلا 
می شــوند و طبق گزارشهای دریافتی تمام بیماران مبتلا به قارچ سیاه در مشهد 
از بیماران کرونایی بوده اند.   بیماری قارچ ســیاه توسط گروهی از کپک ها به نام 
»موکورمیستس« ایجاد می شود که در سراسر محیط از جمله در خاک و گیاهان 
زندگی می کنند. »موکورمیستس« در بسیاری از کشورها، از جمله آمریکا، استرالیا 
و هند دیده شده است. قارچ سیاه یک بیماری خطرناک است که با گسترش بیماری 
کووید 1۹ در جهان، در حال شیوع یافتن است.  این بیماری در بعضی شهرهای 
هندوســتان، باعث مرگ تعداد زیادی از مردم شده است. از آنجا که بیماری قارچ 
سیاه از نوع تهاجمی است، باید سریع تشخیص داده شده و درمان شود و در صورتی 

که این کار دیر انجام شود می تواند باعث نقص عضو و یا حتی مرگ افراد شود.
قارچ سیاه با علائم تورم چشم و افتادگی پلک، ترشحات تیره رنگ در داخل بینی 
و علایم مغزی بروز می کند. قارچ سیاه در افرادی که دارای نقص ایمنی بدن، دیابت 
و فشارخون بالا هستند، بیشتر بروز می یابد و با توجه به اینکه کرونا سیستم ایمنی 

بدن را ضعیف می کند، زمینه بروز این بیماری نیز افزایش می یابد.
بر اساس اعلام وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی در 24 ساعت گذشته 

665 نفر در کشور بر اثر کرونا جان باختند. 
در این مدت 3۹ هزار و ۹83 بیمار جدید مبتلا به کووید1۹ نیز شناسایی و چهار 

هزار و 871 نفر از آنها بستری شدند.
اکنون مجموع بیماران کووید 1۹ در کشور به چهار میلیون و 7۹6 هزار و 377 
نفر رسیده و مجموع جان باختگان کرونا نیز به 104 هزار و 22 نفر رسیده است.   

  نیکوکاران قمی ۵۱۱ میلیارد ریال به کمیته امداد کمک کردند
معاون توسعه مشارکت های مردمی کمیته امداد امام )ره( قم گفت: مردم نیکوکار 
قم در چهار ماه نخســت سال جاری نزدیک به 511 میلیارد و 710 میلیون ریال 
مشارکت داشتند که این کمک ها در اسرع وقت در اختیار نیازمندان قرار گرفته است.

سید محمد رضا میره ای، با بیان اینکه در مدت یاد شده هزار و 6۹0 یتیم و سه 
هزار و 85۹ فرزند محسنین نیز توسط حدود 27 هزار حامی، حمایت می شوند اظهار 
داشت: در این مدت بیش از 113 میلیارد و 320 میلیون ریال به حساب کودکان 

یتیم و محسنین واریز شده است.
وی با اشاره به اینکه در حال حاضر 137 هزار و 3۹3 صندوق صدقه ها در استان 
فعال هســتند افزود: از ابتدای ســال تا پایان تیرماه، کل درآمد این نهاد در بخش 

صدقه ها بالغ بر 65 میلیارد و 635 میلیون ریال بوده است.
میره ای ادامه داد: با احتساب حدود 300 میلیارد ریال درآمدهای مبتنی بر نیاز 
و نزدیک به 32 میلیارد ریال درآمد زکات مجموع کمک ها و مشارکت های مردمی 

در پایان دوره نزدیک به 511 میلیارد و 710 میلیون ریال بوده است.
معاون کمیته امداد قم از فعالیت 86 مرکز نیکوکاری در سطح استان خبر داد 
و به مردم اطمینان داد که این مراکز زیر نظر این نهاد مشــغول خدمت رسانی به 

نیازمندان هستند.
مدیر تامین مســکن و امور مهندســی ســاختمان کمیته امداد قم نیز طی 
 سخنانی از مردم و خیران خواست با کمک های خود این نهاد را در تامین مسکن

 نیازمندان یاری کنند.

مدیرعامل صنــدوق کارآفرینی امید بر 
لزوم حمایت مالی از کارآفرینان برای اخذ 
ســریعتر مجوزها تاکید کرد و با اشاره به 
اختصاص 3500 میلیارد تومان تسهیلات 
اشــتغال زا به منظور تثبیت و ایجاد شغل، 
از امهال وام و تســهیلات برخی از بنگاه ها 
و کسب و کارهای آسیب دیده از کرونا در 
حوزه فرهنگ و هنر تا پایان ســال جاری 

خبر داد.
 اصغــر نوراله زاده در هفتــه دولت با 
گرامیداشت یاد شهیدان رجایی و باهنر بر 
لزوم حمایت ملی از کارآفرینان برای اخذ 

سریعتر مجوزها تاکید کرد.
وی از پرداخــت 2700 میلیارد تومان 
تســهیلات به کارآفرینان و مشــاغل خرد 
و متوســط خبــر داد و گفت: بر اســاس 
هدفگــذاری صورت گرفته امســال رقمی 
معادل 2700 میلیارد تومان تسهیلات به 
کارآفرینان پرداخت می شود که تاکنون 54 
هزار طرح از این تسهیلات بهره مند شده 
و 74 هزار  شــغل از محل اجرای طرح ها 

به وجود آمده است.
نورالله زاده درباره ایجاد اشتغال از محل 
حمایتهــای مالی صندوق در ســال جاری 
گفت: طبق هدفگــذاری صورت گرفته تا 
پایان امسال 3500 میلیارد تومان تسهیلات 

پرداخت می شود که از این محل، علاوه بر 
ساماندهی 100 هزار فرصت شغلی، زمینه 
ایجاد مشاغل جدید و تثبیت مشاغل موجود 

فراهم خواهد شد.
مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید که 
در مراســم تقدیر از کارآفرینان برتر سخن 
مــی گفت، ادامه داد: بــا کمیته ای که در 
صندوق کارآفرینی امید تشــکیل  شــده  

1000 کارآفریــن برتــر از میان 54 هزار 
طرح انتخاب شدند که امروز خدمات آنها 

مورد تقدیر قرار گرفت.
نورالله زاده ادامه داد: با توجه به مصوبه 
دولت درخصوص کارآفرینان پیشرو، برای 
کارآفرینانــی که پیشــرو هســتند کارت 
کارآفرین پیشرو صادر می شود. این کارت 
مزایایی دارد که به واســطه آن می توانند 

علاوه بر دسترســی به مسئولان محلی در 
فرودگاههــا از مســیرهای راحت تر عبور 
کنند و درصــدد هســتیم از کارآفرینان 
پیشرو به عنوان مشاورین معتمد صندوق 

استفاده کنیم.
وی از ارایه پیشنهادی به وزارت آموزش 
و پرورش برای اســتفاده از کارآفرینان به 
عنــوان مربــی مهارتی خبــر داد و گفت: 

این پیشنهاد مورد اســتقبال واقع شده و 
بر اســاس آن می توانیم با توجه به اینکه 
نیمی از جمعیت دانش  آموزی در مدارس 
فنی وحرفــه ای تحصیــل می کننــد برای 
مهارت آموزی آنها از بین کارآفرینان مربی 

انتخاب کنیم.
مدیــر عامل صنــدوق کارآفرینی امید 
همچنین از امهال وام و تسهیلات بنگاههای 
حــوزه فرهنگ و هنــر از جملــه مراکز 
گردشگری و سینماها که تحت تاثیر کرونا 
آســیب دیده اند، خبر داد و گفت: با توجه 
به شرایط کرونا امسال به رشته های حوزه 
فرهنــگ و هنر و کســب و کارهایی نظیر 
سینماها، رستورانها و مراکز گردشگری که 
وام دریافت کــرده ولی به دلیل تعطیلات 
ناشی از شیوع کرونا امکان بازپرداخت وام 
را نداشتند، مهلت دادیم.  در مراسم تقدیر 
از کارآفرینان برتر همچنین جواد فروغی، 
پرستار مدال آور المپیک در رشته تیراندازی 

مورد تجلیل قرار گرفت.
وی در ســخنانی از پیشــنهاد صندوق 
کارآفرینی امید مبنــی بر راه اندازی یک 
باشگاه تیراندازی در زادگاه خود استقبال 
و ابــراز امیدواری کرد: از این طریق بتواند 
زمینه کارآفرینی برای عده ای از کارجویان 

را فراهم کند.

مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید خبر داد 

امهال وام بنگاه های آسیب دیده از کرونا در حوزه فرهنگ

 فرونشســت ها از شمال دشــت اصفهان- برخوار، به 
صورت یک هلال که از شــرق در خوراسگان رو به سوی 
غرب در رهنان قرار گرفته، در حال پیشروی به سوی مرکز 
اصفهان است. در زمان حاضر، به گفته کارشناسان بناهای 
تاریخی از روند فزآینده این پدیده مخرب در امان نیست.

فرونشست در کمین شهرموزه اصفهان است؛ پل ها در 
عرصه رودخانه زاینده رود، دولتخانه صفوی، میدان نقش 
جهان و تراکم بناهای تاریخی در محور تاریخی فرهنگی 
اصفهان همه در خط اول هجوم عوارض فرونشست قرار 
دارند. به گفته کارشناسان، جنس خاک، ضخامت آبرفت 
و وسعت آبخوان، نوع عوارض فرونشست و میزان آسیب، 
این پدیده را تحت تاثیر قرار می دهد. همچنین احتمال 
فرونشست غیرمتوازن که باعث ایجاد آسیب و تخریب در 
سازه ها می شــود، در مرز بین تغییر جنس خاک زیرین 

)منطقه خطر( بسیار زیاد است.
برخی کارشناسان ســازه به ایرنا گفته اند که بیشتر 
پل هــای تاریخی اصفهان به دلیل قرارگیری روی آبرفت 
با عمق های مختلف و همچنیــن میدان نقش جهان با 
آثار بی نظیری چون مسجد شیخ لطف الله، مسجد امام، 
عمارت عالی قاپو و سردر بازار قیصریه به دلیل ضخامت و 
وسعت زیاد آبرفتی که بر آن بنا شده اند، تحت تاثیر عوارض 
فرونشست قرار دارند و شدت گرفتن فرونشست ها می تواند 

برای آثار میراث فرهنگی اصفهان تهدید جدی باشد.
طبق اعلام سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی 
و همچنین دفتر منطقه ای مرکز تحقیقات راه، مسکن و 
شهرسازی نرخ فرونشست زمین با توجه به جنس خاک 
و ضخامت آبرفت در حوالی زاینده رود و بناهای تاریخی 
اصفهان حدود پنج سانتیمتر در سال است اما به گفته آنها 
نتایج دقیق تر بعد از یک دوره پایش یک ساله با استفاده از 

دستگاه های جی پی اس اعلام خواهد شد.
به گفته پایشگران فرونشست در اصفهان، ذرات خاکِ 
دانه ریزتر، عوارض فرونشست را زودتر نشان می دهد چراکه 

فضای بین آنها محدود است و سریع تر فشرده می شوند.
کارشناســان گفته اند که ذرات خاک در شمال شهر 
اصفهان دانه ریز است و از این رو عوارض فرونشست بیشتر 
از سایر مناطق آشکار می شود؛ عوارضی که بیشتر به صورت 
موضعی و فروریزش و شکاف های چند ضلعی به نظر می آید

 در جوار زاینده رود به دلیل دانه درشــت بودن ذرات 
خاک، فرونشســت کمتر عرض اندام کرده اســت اما با 
روند خشکی زاینده رود، کمبود آب، برداشت بی رویه از 
آب های زیرزمینی و جبران نشدن آبخوان ها، فرونشست 
بیشتر هیبتش را بر ساختمان ها و البته بناهای تاریخی 
نشان می دهد. حسین حجتی مدیر دفتر منطقه ای مرکز 

تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی اصفهان  -برخوار را به 
لحاظ عمق و ضخامت رسوبات به کاسه ای تشبیه کرد که 
هر چه از طرف کوه صفه به سمت شمال آن حرکت کنیم، 
ضخامت آبرفت ها و عمق سنگ بستر بیشتر و ذرات خاک، 
دانه ریزتر می شوند. فرونشست در حاشیه رودخانه زاینده 
رود وجود دارد اما چون رسوبات درشت دانه ترند، ترک  و 
شکاف ها خیلی نمایان در سطح زمین دیده نمی شود اما 
آثار این پدیده را در شمال اصفهان بهتر می توانیم ببینیم 
به این دلیل که خاک ریزدانه تر اســت و از ســوی دیگر 
عمق، ضخامت و جنس رســوبات بــا هم تفاوت دارند و 
ترک ها بیشتر نمایان می شود.حجتی معتقد است که هرچه 
برداشــت ها از آب های زیرزمینی دشت اصفهان -برخوار 
بیشتر باشــد، در مقابل آبخوان تغذیه نشود و  رودخانه 
زاینده رود جریان نداشــته باشد، حرکت آثار فرونشست 

به سمت آثار تاریخی و مرکز اصفهان شتابان تر می شود.
به گفته مدیر مرکز تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی 
اصفهان، عوارض فرونشســت در نقاط مختلف شــمال 
اصفهان، فروریزش و موضعی اند و عوارض فرونشست ها 
به سمت مناطق شهری و مرکز اصفهان ناحیه ای می شوند 

و منطقه وسیعی را تحت تاثیر قرار می دهند.
مدیر مرکز تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی اصفهان 
گفت: بررسی های اولیه نشان دهنده آن است که پل جویی، 
یکی از پنج پل تاریخی شــهر اصفهان، نشست نامتقارن 
دارد، یعنی فرونشستِ یک سمت رودخانه با فرونشستِ 
سمت دیگر یکسان نیست و این خطرش زیادتر است یا 
ترکی که در پل خواجو ایجاد شده و گفته می شود مرتبط 
با خودِ سازه است، مربوط به فرونشست های 2 طرف پل 
محسوب می شود. پل خواجو نیز در2 طرف، نشست های 

نامقارن کرده است.فرونشست از سمت شمال اصفهان به 
صورت نعل اســبی به سمت مرکز شهر حرکت می کند،  
در زمان حاضر بیشترین فرونشست ها در شمال اصفهان 
اســت و برخی مناطق شهری اصفهان در سال 15 تا 16 
سانتیمتر فرونشســت دارند، این میزان فرونشست ها در 
حاشــیه رودخانه زاینده رود پنج یا 6 سانتیمتر در سال 

بیشتر نیستند اما آثار آن آرام آشکار می شود.
به گفته حجتی، فرونشست نعلی یا هلالی شکل شمال 
اصفهان را دربرگرفته به ســمت مناطق شهری، رودخانه 
زاینده رود، پل های تاریخی، میدان نقش جهان در حال 
پیشروی است و تاثیر فرونشست در این مناطق برای آنها 
رویت شــده است.   در میدان فیض، در جوار پل خواجو، 
آثار فرونشست در دیواره ها و ساختمان ها مشخص شده 
اند و  در پل های تاریخی ســی و سه پل، جویی، خواجو، 
آثار فرونشست را می بینیم؛ عوارض فرونشست بر ابنیه  و 
آثار تاریخی شهر اصفهان اثرات مخربی خواهد داشت و 

برگشت ناپذیر است.

 میدان نقش جهان و فرونشســت با احتمال 
تخریب های موضعی

در ایــن پیوند، مجید تابش متخصص ســازه و عضو 
هیات مدیره و رییس گروه تخصصی عمران سازمان نظام 
مهندســی ساختمان استان اصفهان به ایرنا گفت که در 
محل هایی که سازه ها روی مرز آبرفت و سنگ قرار داشته 
باشــند، بیشترین  آسیب فرونشست را به دلیل اختلاف 
میزان حرکت قائم ســطح زمین شاهد خواهیم بود و در 
سایر نواحی مانند مناطقی که به طور کامل بر روی آبرفت 
با عمق تقریبی یکسان قرار داشته باشند، آسیب ها به مراتب 

کمتر و ناچیز دیده می شود.
وی در رابطه با آثار فرونشست بر بناهای تاریخیِ شاخص 
اصفهان گفت: پل های تاریخی داخل محدوده شهر اصفهان 
از غرب به شرق شامل مارنان، سی و سه پل، جوبی، خواجو 
و شهرستان است و به جز پل شهرستان که روی سازند 
سنگی بنا شده است، سایر پل ها روی آبرفت با عمق های 
مختلف ســاخته شده اند  و در صورت حمله فرونشست، 

احتمال بروز ترک و خرابی در آنها وجود دارد.
تابش افزود: مجموعه تاریخی میدان نقش جهان روی 
آبرفت با عمق بیشــتری قرار گرفته است و به دلیل ابعاد 
بزرگ طول و عرض شاهد بروز ترک و تخریب های موضعی 
یا چرخیدگی ابنیه خواهیم بود.طبق مطالعات و بررسی های 
ســازمان زمین شناســی و سازمان نقشــه برداری نرخ 
فرونشست از غرب به شرق و از جنوب به شمال افزایشی 
اســت و بر همین اساس احتمال فرونشست غیرمتوازن  
که باعث  بروز خرابی در ســازه ها می شــود، در مرز بین 
تغییر جنس خاک زیرین )منطقه خطر( بسیار زیاد است.

از نــگاه تابش مناره های تاریخــی در بخش اصفهان 
قدیم، بازار با طول چندین کیلومتر و مجموعه مســجد 
جامــع عتیق و بناهای واجــد ارزش تاریخی در صورت 
قرارگیری در منطقه خطر )زون خطر( با مشکلات ناشی 
از فرونشست مواجه خواهند شد و از این رو به گفته وی 
ضرورت تسریع در تکمیل مطالعات جاری توسط نهادهای 

حاکمیتی و شهری وجود دارد.

 ترک هایی که برای پل های تاریخی اصفهان 
خطرناک اند

رضا اسلامی رییس سازمان زمین شناسی و اکتشافات 
معدنی اصفهان نیز  در باره  آنچه با فرونشست، شهرموزه 
اصفهان را تهدید خواهد کرد، گفت: سازه پل های تاریخی 
شهر اصفهان بر اساس اینکه همیشه آب در بستر رودخانه 
زاینده رود جاری است، ساخته شده اند؛ نه اینکه شوک به 
این بناها وارد کنیم، مقطعی آب را باز کنیم و ببیندیم! این 
باز و بسته شدن آب باعث تنش می شود و این ترک هایی 
کــه در پل خواجو یا جویی ایجاد شــده، حاصل همین 
تنش هاســت.  به گفته اسلامی، قرار است پایش پل های 
تاریخی اصفهان نیز در برنامه ســازمان زمین شناســی 
اصفهان گنجانده شود: یکسری ترک ها در سی و سه پل، 
جویی وخواجو و به خصوص پل جویی وجود دارد که این 
ترک ها بیشتر فرونشستی است و نه حاصل از کشش. این 
ترک ها برای این سازه های تاریخی بسیار خطرناک اند و 
قرار اســت آنها را  به لحاظ عوارض فرونشست، پایش و 

بررسی کنیم.

زنگ خطر برای بناهای تاریخی اصفهان

یک هزار میلیارد ریال برای طرح های کلان فضای سبز قم هزینه شد
مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری 
قم گفت: طی سال های اخیر حدود یکهزار میلیارد ریال 
در زمینــه تامین تجهیزات، اجرای طرح های کلان و 
توسعه شبکه آب خام و همچنین بهینه سازی مصرف 

آب فضای سبز در شهر قم هزینه شده است.
 پیام جوادیان با اشاره به اقدام های گسترده ای که 
طی سال های اخیر در راستای کاهش استفاده از آّب 
شرب برای آبیاری فضای سبز شهر صورت گرفته است 
اظهار داشت: طی 6 سال گذشته اقدام های مهمی در 
حوزه طرح جامع آب خام شــهر قم برای فضای سبز 
انجام شــده کــه از آن جمله گرفتــن توافق و مجوز 
استفاده از چاه ها، ایجاد مخازن متعدد برای مدیریت 
آب خام و یکپارچه سازی شبکه آب خام فضای سبز، 

استفاده از پساب بوده است.
وی با اشــاره به نقش مهم و غیرقابل انکار توسعه 
فضای سبز در ایجاد شادابی و طراوت شهری تصریح 
کرد: این نکته که توســعه فضای سبز موجب تلطیف 
هوای شــهر، شادابی و طراوت شهری و ایجاد آرامش 
و فضای تفریح برای شــهروندان می شــود غیرقابل 
انکار اســت و اگر این کار به درســتی صورت گیرد با 
کاهــش دمای ناشــی از افزایش تراکــم درختان در 
شهر، در بلندمدت شاهد کاهش استفاده از منابع آبی 
نیز خواهیم بود. مدیرعامل پارک های قم خواســتار 
همکاری و مشارکت تمام دستگاه های دخیل در امور 
شهری برای توسعه فضای سبز شد و افزود: شهرداری 

قم هزینه های بســیاری صرف توسعه فضای سبز در 
سال های اخیر کرده و در کنار این مساله از جداسازی 
شــبکه آب خام از آب شرب و همچنین بهینه سازی 

مصرف این شبکه غفلت نکرده است.
وی ادامــه داد: بیش از 150 کیلومتر لوله کشــی 
خطــوط اصلی انتقال آب، صرف حدود 200 میلیارد 
ریــال در بخش خرید تجهیــزات و لوله و اتصالات، 
اجــرای بیــش از 400 طــرح کلان در بخش آب با 
اعتبــار بیش از 500 میلیارد ریال، ســاخت مخازن 

و پیمان های اجرای لوله های اصلی و توســعه شبکه 
آبیاری قطره ای، زیرپوشش رفتن 12 میلیون مترمربع 
از عرصه های فضای سبز توسط آبیاری قطره ای موید 

همین مطلب است.
جوادیــان با بیان اینکه طــرح مطالعاتی آب خام 
فضای ســبز شــهر قم در حال تهیه و تصویب نهایی 
است گفت: براساس این طرح جداسازی آب شرب از 
آب خام فضای سبز به صورت کامل انجام خواهد شد.

وی افزود: در ســال ۹4 برنامه ریزی بالغ بر 200 

لیتر بر ثانیه جداسازی آب شرب از شبکه فضای سبز 
صورت گرفته بود تا جایگزین آن آب خام شــود که 

تاکنون محقق نشده است.
وی با بیان اینکه توســعه شبکه آب خام هرسال 
در دســتور کار شهرداری اســت و در جلسه ها با آب 
منطقه ای این مساله نهایی می شود خاطرنشان کرد: 
در حال حاضر 20 میلیون مترمکعب از آب فضای سبز 
از منابع غیرشرب تامین می شود و حدود 10 میلیون 
مترمرکعب کســری منابع آبی داریم که با کم آبیاری 

فضای سبز آن را جبران می کنیم.
جوادیــان تصریح کرد: بوســتان های ولایت، زائر، 
مرجعیت و اســلام آباد حدود 12 میلیون مترمکعب 
نیاز آبی دارد که حدود 7.5 میلیون مترمکعب کمبود 
آب دارد و به آب شــرب هم متصل نیستند و سازمان 
پارک هــا تمام تلاش خــود را انجام می دهد تا از آب 

شرب در آبیاری فضای سبز استفاده نشود.
وی با اشاره به برخی حواشی ایجادشده درخصوص 
اســتفاده بیش از اندازه سازمان پارک ها از منابع آب 
شــرب برای آبیاری فضای سبز تصریح کرد: سال ۹8 
توافقی با شــرکت آب و فاضلاب داشتیم که مشخص 
شده چقدر سازمان پارک ها اجازه استفاده از آب شرب 
را دارد که قطعا این تفاوت برخلاف حواشی ایجادشده 
10 درصد نیست و این ســازمان توجه ویژه به حفظ 
منابع آبی داشــته و حدود قانونی بــرای این الگوی 

مصرف را رعایت می کند.



۷

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

ایده روز 
پنجشنبه  1400/06/04

شماره : 1172

  »سجادی« وزیر ورزش و جوانان دولت سیزدهم شد
 »حمید ســجادی« با 165 رای موافق، توانست از مجلس شورای اسلامی رای 

اعتماد گرفته و وزیر ورزش و جوانان دولت سیزدهم شود.
جلسه رای گیری جهت معرفی وزیر ورزش و جوانان دولت سیزدهم در مجلس 
شورای اسلامی برگزار شد و نمایندگان موافق و مخالف در صحن به صحبت پرداختند 

و سپس نوبت به رای گیری رسید.
در این جلســه حمید سجادی، وزیر پیشنهادی وزارت ورزش و جوانان با 165 
رای موافق، 108 رای مخالف و 13 رای ممتنع  توانست از مجلس شورای اسلامی 
رای اعتماد بگیرد و وزیر ورزش و جوانانِ جدید کشــور شــود و جایگزین مسعود 

سلطانی فر شود.
سجادی، 52 ساله است و پیش از این در رشته دو و میدانی 10 مدال آسیایی 
را از آن خود کرده و در دوهای 1500 متر، سه هزار متر، پنج هزار متر و 10 هزار 

متر توانسته رکوردهایی را به ثبت برساند. 
وی همچنین دارای درجه دکترا در رشته برنامه ریزی در تربیت بدنی و نیز عضو 
هیئت علمی دانشگاه آزاد اسلامی است و سال ها در مدیریت ورزشی کشور فعالیت 

داشته است و حالا وزیر ورزش و جوانانِ دولت سیزدهم خواهد بود.

 زمان جدایی گواردیولا از سیتی مشخص شد؛ پپ در اندیشه  چالشِ ملی
 پپ گواردیولا اعلام کرد در سال 2023 و پس  از اتمام قراردادش با منچسترسیتی 

از این تیم جدا خواهد شد.
 قرارداد پپ گواردیولا یکی پرافتخارترین و البته گران قیمت ترین  مربیان جهان 

با باشگاه منچسترسیتی  در سال 2023 به اتمام می رسد.
بر این اساس، سرمربی اسپانیایی اعلام کرد که پس از هفت سال حضور در سیتی 

نیاز به چالش جدیدی دارد.
وی گفت: در ســال 2023 قراردادم با سیتی به اتمام می رسد. سال های بسیار 

خوبی در این باشگاه بزرگ داشتم اما تمدید قرارداد نخواهیم داشت.
این مربی ادامه  داد: در پی چالش جدیدی هستم. می خواهم  پس از پایان کارم  

در سیتی  در تیم ملی یک کشور اروپایی یا آمریکای جنوبی مربیگری کنم.

 جشنواره گل بایرن مونیخ در جام حذفی آلمان
تیم فوتبال بایرن مونیخ در دیدار مقابل برمر جشــنواره گل به راه انداخت و با 

نتیجه عجیب 12 بر صفر برنده شد.
 چهارشــنبه شب در مرحله نخســت جام حذفی آلمان )لیگا پوکال( بایرن به 

میهمانی برمر رفت و به برتری قاطع 12 بر صفر رسید.
یولیــان چوپو موتینگ  در این دیدار چهار گل به ارمغان آورد. جمال موســیلا 
2 مرتبه گلزنی کرد. تیلمن، ســانه، کویسانس، سار، تولیسو و وارم )گل به خودی( 
دیگر گل های پرافتخارترین باشگاه آلمان را به ارمغان آوردند. هدایت بایرن در این 
فصل را یولین  ناگلزمن  برعهده دارد. بایرن پرافتخارترین  تیم در لیگ و جام حذفی 

فوتبال آلمان است.

 بازگشت رادو و حضور نعمتی در تمرین پرسپولیس
 تمرین امروز تیم فوتبال پرسپولیس در حالی برگزار شد که رادوشوویچ بعد از 

تاخیر در بازگشت از امروز به جمع سرخپوشان اضافه شد.
 تیم فوتبال پرسپولیس تمرین امروز خود را بعد از صحبت های یحیی گل محمدی 
و از ساعت 18:45 به شکل رسمی آغاز کرد اما بازیکنان قبل از این زمان در زمین 

ورزشگاه شهید کاظمی حاضر بودند و به کار با توپ پرداختند.
بوژیدار رادوشویچ و علی نعمتی که در تمرین بدنسازی صبح هم حاضر بودند، در 
کنار سایرین تمرین کردند. این اولین تمرین تاکتیکی این 2 بازیکن با پرسپولیس 
محسوب می شد. کمال کامیابی نیا که قرارداد خود را با باشگاه تمدید کرده نیز در 

یکی، دو روز آینده به تمرینات، اضافه می شود.
پاسکاری کوتاه و تحت فشار، حفظ توپ، کارهای ترکیبی و فوتبال تمرینی، بخش 
هایی از تمرین ۹0 دقیقه ای پرسپولیس بودند. داوود فنایی هم برنامه تمرینی ویژه ای 

را برای دروازه بان ها تدارک دیده بود.

 گزینه های سرمربیگری سایپا مشخص شدند
گزینه های سرمربیگری تیم فوتبال سایپا مشخص شده و به نظر می رسد ظرف 

یکی  دو روز آینده سرمربی جدید این باشگاه به طور رسمی معرفی شود.
تیم فوتبال ســایپا با عملکرد نه چندان خوب در لیگ بیستم به لیگ آزادگان 
سقوط کرد و مسولان این باشگاه در تلاش هستند به زودی سرمربی جدیدشان را 
مشخص کرده تا تمریناتشان را آغاز کنند. سیروس پورموسوی، علی رضا مرزبان، 
محسن بیاتی نیا، سعید اخباری، علی کریمی گزینه های سرمربیگری سایپا هستند.

سایپا فصل آینده در لیگ آزادگان حضور خواهد داشت و مدیران این تیم به دنبال 
این هستند با بستن تیمی قدرتمند بار دیگر به سطح اول فوتبال کشور بازگردند البته 
بحث خرید امتیاز تیم هوادار که این فصل به لیگ برتر صعود کرده نیز مطرح هست.

 سرمربی والیبال نوجوانان ایران: توفانی شروع نکردیم
 سرمربی تیم والیبال نوجوانان ایران گفت: برخلاف آنچه گفته می شود، مسابقات 

جهانی را توفانی شروع نکردیم.
 مسعود آرمات پس از پیروزی سه بر صفر تیمش مقابل هند اظهار داشت: برخلاف 
صحبت هایی که مطرح می شود، توفانی شروع نکردیم. شاگردانم شروع خوبی نداشتند 
و کمی استرس داشتند. مهار فشار روانی در این رده سنی کمی سخت است اما با 

برنامه هایی که داشتیم توانستیم استرس را از تیم خارج کنیم.
وی ادامه داد: اگر در ست اول می باختیم کار سخت می شد. سرمربی هند پیش از 
بازی گفته بود که ایران را شکست خواهد داد و این صحبت ها روی تیم ما اثر گذاشت.

وی ادامه داد: در ســت دوم راحت پیروز شــدیم، اما در ست سوم شاگردانم به 
حرف کادر فنی گوش نکردند و کار کمی برای ما سخت شد. از حالا باید خودمان 

را برای بازی بعدی آماده کنیم.
ســرمربی تیم والیبال نوجوانان ایران گفت: در بازی اول باید با گواتمالا روبرو 
می شدیم اما غیبت این تیم در مسابقات به دلیل ابتلای بازیکنانش به کرونا، باعث 
شد نتوانیم در شرایط مسابقه قرار بگیریم. درست است که با آلمان بازی دوستانه 
داشتیم اما شرایط بازی رسمی با بازی دوستانه متفاوت است. اگر گواتمالا می آمد 

خوشحال می شدیم و کار برای مان راحت تر می شد.
آرمات گفت: در خبرها دیدم که سرمربی نیجریه برای تیم ما کری خوانده بود اما 
من برای همه مربیان احترام قائل هستم و برای تیمی کری نمی خوانم. اما امیدوارم 
بهترین عملکرد را داشته باشیم و به همه نشان دهیم که جایگاه والیبال ایران کجا 
است. وی درخصوص نقاط ضعف و قوت ایران در بازی نخست گفت: نقطه ضعف 
تیم ما تعداد خطاها بود که دلیل داشت. ما دست بازیکنان را باز گذاشته بودیم تا 
سرویس های ریسکی بزنند، اما در ست های بعدی خطاهای ما کمتر شد و از 10 به 
3 رسید. نقطه قوت ما هم در دفاع بود و اجازه خودنمایی به بازیکنان حریف ندادیم. 
ســرمربی تیم والیبال نوجوانان ایران درمورد بازی بعدی ایران مقابل لهستان 
اظهار داشــت: لهستان حریف سرسختی است. برای سرگروهی باید بجنگیم. اگر 
برنده شویم روند ما بهتر خواهد شد. فردا استراحت خواهیم کرد و براساس تکنیک 
و تاکتیک لهســتان تمرین خواهیم کرد. با از کار انداختن نقاط قوت لهســتان به 

دنبال پیروزی هستیم.
آرمــات درمورد غیبت تماشــاگران در جریان این مســابقات، عنوان کرد: اگر 
تماشاگران حضور داشتند کار برای ما راحت تر بود. تماشاگران یار هفتم تیم ما در 
زمین هستند و حضورشان به ما قوت قلب می داد. حضور خانواده ها در سالن مسابقه 
هم می توانست به ما کمک کند، اما با این حال به گونه ای کار کردیم که این موضوع 

روی روند تیمی ما اثرگذار نباشد.

 تیــم ملی باید 2 دیدار نخســتش در 
مرحله نهایی مقدماتی جام جهانی 2022 
قطر را 11 و 16 شــهریور مقابل سوریه و 
عراق انجام دهد. برهمین اســاس، دراگان 
اسکوچیچ سرمربی کروات تیم ملی، اسامی 
22 بازیکن شــاغل در لیــگ برتر ایران را 
بــرای حضور در اردوی تیــم ملی فوتبال 
اعلام کرد. طبق برنامه بازیکنان از ساعت 
12 دیــروز در اردوی تیم ملی حضور پیدا 
کرده و تست کرونایی شان را انجام دادند و 
تمرینات تیم ملی قرار اســت از امروز آغاز 
شود و از دوشنبه 8 مردادماه نیز لژیونرها 

به اردو ملحق شوند.

 بازیکنان دعوت شده
سید حســین حســینی، عارف آقاسی، 
محمدحسین مرادمند، فرشید اسماعیلی، 
امیرارسلان مطهری، سیاوش یزدانی و زبیر 
آقایی، وحید  نیک نفس )استقلال(، سعید 
امیری، مهدی ترابی، مهدی عبدی و میلاد 
سرلک )پرسپولیس(، امید نورافکن، یاسین 
سلمانی، شهریار مغانلو، فرشاد احمدزاده و 
محمد کریمی )سپاهان(، مهدی تیکدری، 
آرمین ســهرابیان و احمدرضــا زنده روح 
و  )تراکتور(  اخباری  )گل گهر(، محمدرضا 

صالح حردانی )فولاد(

 چهره های جدید تیم ملی
در این لیســت چهره هــای جدیدی به 
چشــم می خورند که رنــگ و بوی تازه ای 
به تیم ملی داده اند. ملی پوشــان استقلال 
نفراتی هســتند که نامشان در اردوی قبل 
و یا حتی قبل از آن دیده نمی شــد و تنها 
یزدانی در مقطعی از جمع آنها به تیم ملی 
دعوت شــده بود. اســماعیلی تنها یک بار 
توسط کارلوس کی روش دعوت شده بود 
و حسینی هم مدت ها بود رنگ تیم ملی را 
ندیده بود ولی با فیکس شدن در استقلال 

در هفته هــای پایانــی لیگ بــه تیم ملی 
دعوت شــد و جالب اینکه خبری از محمد 
رشید مظاهری که در اردوهای قبل حضور 
داشت، در این اردو نیست. آقایی و عبدی 
ملی پوشــان جدید پرســپولیس هستند. 
البته با توجه به نیمکت نشــینی آقایی در 
پرسپولیس، دعوت او کمی عجیب به نظر 
می رسد. نفرات دعوت شده از سپاهان هم 
تجربه چندانی از دعوت شدن به تیم ملی 
ندارند و تنهــا نورافکن چندین بار به تیم 
ملی دعوت شــده است و در بین بازیکنان 
دعوت شده از گل گهر و فولاد نیز وضع به 
همین ترتیب است و فقط سهرابیان یک بار 

توسط کی روش دعوت شده بود.

 باتجربه ترین ها
باتجربه ترین بازیکن های این لیست دو 
بازیکن پرســپولیس هستند که حضور در 
جام جهانــی 2018 را هم تجربه کرده اند. 

امیری که 57 بازی ملی دارد و حالا پس از 
مصدومیتی که در بازی با بحرین نصیبش 
شــد و ادامه بازی های تیم ملی در مرحله 
قبل را از دســت داد، دوباره به اردو دعوت 
شده است. در کنار او ترابی دیگر ملی پوش 
پرسپولیس هم قرار دارد که 32 بازی ملی را 
تجربه کرده و حالا هم یکی از مردان مورد 

نظر اسکوچیچ است.

بیشــترین  دارای  اســتقلال   
ملی پوش

نگاهی به نفرات دعوت شــده نشــان 
می دهد که 7 ملی پوش متعلق به استقلال 
هستند و پرسپولیس و سپاهان هر کدام 5 
نماینده در تیم ملــی دارند و گل گهر هم 
دارای 3 نماینده در تیم ملی است. فولاد و 
تراکتور هم هر کدام یک بازیکن ملی پوش 
دارند که البته نباید از تأثیر نقل و انتقالات 
بــر افزایش یا کاهــش نمایندگان هر تیم 

گذشــت. عارف آقاسی و زبیر نیک نفس 2 
بازیکنی هستند که فصل گذشته در فولاد 
بودنــد ولی به تازگی به اســتقلال ملحق 
شده اند. البته نمایندگان پرسپولیس همان 
5 نفری هستند که فصل قبل در همین تیم 
بودند و برعکس یکی از ملی پوشان این تیم 
)مغانلو( راهی ســپاهان شده است. ضمن 
اینکه سپاهان فرشــاد احمدزاده از فولاد 
را هم جذب کرده تا تعداد ملی پوشــانش 
به 5 نفر برسد. گل گهر هم که تیکدری را 
از تراکتــور جذب کرده تا یک نفر به جمع 
ملی پوشانش اضافه شــود و با این شرایط 
تراکتور هم با یک کاهش در لیست نفرات 

ملی پوش خود مواجه شد.

 اســکوچیچ و هاشمیان منتظر 
جواب تست

اردوی تیم ملی در حالی آغاز می شود که 
در خبرها آمده بود اسکوچیچ و دستیارش 

وحید هاشــمیان به دلیل ابتلا به کرونا در 
این اردو حضور نخواهند داشت و اردو زیر 
نظر باقری آغاز خواهد شــد اما آن طور که 
محمودرضا رضایی مدیر رسانه ای تیم ملی 
به خبرنگار »ایران« اعلام کرد، هنوز مسأله 
درگیر شدن مربیان تیم ملی به کووید1۹ 
قطعی نیست. اسکوچیچ و هاشمیان دیروز 
صبح تست کرونا دادند که قرار بود جواب 
این تست در پایان شب گذشته اعلام شود 
و اگر مشکلی نباشد اسکوچیچ و هاشمیان 
از امروز در تمرین تیم ملی حاضر می شوند.

 لیست تغییری نکرده است
در این بیــن در خبرها آمــده بود که 
ســرمربی کروات تیم ملی قصد داشــته 
لیســت تیم ملی را سه شنبه اعلام کند اما 
چهار بازیکن را تغییر داده و تصمیم گرفته 
بازیکنانی مانند کمال کامیابی نیا و احسان 
حــاج صفی را دعوت نکند که این موضوع 
توسط مدیر رسانه ای تیم ملی رد و عنوان 
شــد که اســکوچیچ از هفته قبل تصمیم 
داشته تا دیروز اسامی تیم ملی را اعلام کند.

 قدوس مشکلی برای آمدن ندارد
ابهــام دیگری که در چنــد روز اخیر 
مطرح شــده بــود این بود کــه اتحادیه 
فوتبال انگلیس به بازیکنان خارجی شاغل 
در این لیگ به دلیل کرونا اجازه ســفر به 
کشورهایشــان جهت حضور در بازی های 
ملی را نمی دهد و ســامان قدوس بازیکن 
ایرانــی و ملی پوش برنتفورد هم شــامل 
همین شرایط اســت ولی مدیر رسانه ای 
تیم ملــی با رد این خبــر اعلام کرد که 
قدوس مشــکلی برای حضــور در ایران و 
رفتن بــه 10 روز در قرنطینه ندارد و در 
صورت صلاحدید کادرفنی تیم ملی حتماً 
به اردوی ایران برای بازی با سوریه و عراق 

دعوت خواهد شد.

تیم ملی لیگ برتری 

شاگردان اسکوچیچ بدون لژیونرها استارت می زنند

مدیر ورزشی باشگاه پاری سن ژرمن با تایید رد پیشنهاد 
باشگاه رئال مادرید برای جذب »کیلین امیاپه«، از باز بودن 
درهای پارک دوپرنس برای خروج مرد فرانسوی خبر داد 
اما تنها در صورت برآورده شدن شروط تعیین شده توسط 
باشگاه پاریسی.  رســانه های اسپانیایی و فرانسوی ارائه 
پیشــنهاد 160 میلیون یورویی رئال به پی اس جی برای 
انتقال امباپه خبر دادند که البته مورد پذیرش باشــگاه 
 RMC پاریسی قرار نگرفت. و حالا »لئوناردو« در گفت وگو با

SPORT به پرسش ها در رابطه با این موضوع پاسخ داد.

 واکنش باشگاه به پیشــنهاد رئال مادرید 
چیست؟

تماس های چندان علنی نداشتیم اما موضع ما حفظ 
کیلیــن بوده تا قراردادش را تمدیــد کنیم؛ این همواره 
هدف ما بوده و هست. دو پیشنهاد قابل توجه به کیلین 
ارائه کردیم: یکی در سطح بازیکنان برجسته و برتر تیم 
که دو ماه قبل مطرح شد و دیگری بالاتر از دستمزد تمام 
بازیکنان که به تازگی مطرح شده است. می خواهیم به او 
ثابت کنیم که بازیکن مهمی برای ما بوده و در کانون پروژه 
ما قرار دارد اما بالاتر از پروژه نه. در رابطه با موضوع ما در 
قبال رئال هم به نظر گرفتن جواب نه از ما، یک استراتژی 
برای آنان است تا نشان دهند تمام راه ها را امتحان کرده 
و یک سال دیگر منتظر مانده و به عنوان بازیکن آزاد وی 
را به خدمکت بگیرند. در دو ســال گذشته، رئال همواره 
اینطور رفتار کرده و این کار درستی نیست؛ حتی غیرقانونی 
است زیرا آنها با خود بازیکن تماس گرفته اند. این موضوع 
برای ما قابل قبول نیست چون اساسا رفتار درستی نیست. 
استراتژی این است: یک پیشنهاد یک سال پیش از اتمام 
قرارداد وی و هفت روی پیش از بسته شدن پنجره مطرح 
می شود. آنها می خواهند که ما جواب منفی بدهیم تا به 

کیلین نشان دهند نهایت تلاش خود را کرده و مذاکرات 
را برای سال آینده آغاز کنند. 

 آیا این پیشنهاد را رد کرده اید؟
بله؛ ما به طور شفاهی جواب منفی دادیم اما هیچکس 
را به زور نگه نمی داریم. اگر کسی خواستار جدایی است و 
در صورتی که شروط ما برآورده شود، پیشنهاد را بررسی 
می کنیم. اما ما با بازیکنان خود رویایی ساخته ایم و اجازه 
نمی دهیم کســی آن را خراب کند. پیشنهاد رئال از نظر 
مــا با آنچه کیلین این روزها از خود به نمایش می گذارد، 
فاصله زیادی دارد. علاوه بر این، بخشی از این پول را باید 

به موناکو بدهیم و در نتیجه پیشنهاد قابل قبول نیست.

 پیشــنهاد ۱۶۰ میلیون یورو بورده، درست 
است؟

نمی توانم رقم را تایید کنم اما همین حدود است. این 
رقم کمتر از چیزی اســت که برای او پرداخت کردیم اما 
بیشتر از هر چیزی، نوع رویکرد رئال به این موضوع ما را 

ناراحت کرده است. 

 آیا کیلین امباپه خواستار جدایی است؟
کیلین امباپه می خواهد برود و این موضوع روشن است. 
اینکه آیا رئال مادرید پیشنهاد داده، این هم روشن است 
و در مورد من هم، موضع ام برای همه روشن است. ما در 

فاصله یک هفته تا بسته شدن پنجره نمی توانیم برنامه های 
خود را تغییر دهیم. اگر او خواستار جدایی است، جلوی او 

را نمی گیریم اما مطابق شرط و شروط ما.

 با کیلین امباپه صحبت کرده اید؟
با او زیاد حرف زده ام و کیلین همیشــه یک حرف را 
زده است. کیلین همواره قول داده که باشگاه را به عنوان 

بازیکن آزاد ترک نخواهد کرد. 

 پس با این حساب درها به روی او باز است؟
مــا هرگز در را برای جدایی کســی بــاز نمی کنیم. 
هرگز؛ سایر باشگاه ها می گویند که قصد فروش داریم اما 
ناصر)الخلیفی( اینطور نیست و من هم با او هم نظر هستم. 
هر دو از باشگاه دفاع می کنیم. هدف ما تمدید قرارداد و 
حفظ او اســت. اما اگر بازیکنی قصد رفتن داشته باشد، 
طبق شروط ما می تواند جدا شود و این موضوع برای تمام 

بازیکنان صدق می کند.

 آیا انتظار دریافت پیشنهاد دیگری را دارید؟
برای مذاکره با رئال برنامه دیگری نداریم. ضرب العجل 
پنجره نیمه شب 31 آگوست است؛ برای ما همه چیز روشن 
اســت؛ کیلین را نگه می داریم و با او تمدید می کنیم اما 
اجازه نمی دهیم کسی با مبلغی کمتر از آنچه در ازای وی 

پرداخت کردیم، باشگاه را ترک کند.

 آیا پلن بی)PLAN B( در کار است؟
در حال حاضر برنامه خاصی در بازار نداریم. او یک سال 
دیگر قرارداد دارد و ما خواستار تمدید با او هستیم. هرگز در 
مورد پلن بی فکر نکرده ایم. فضای مثبتی را ایجاد کرده ایم 

و اجازه نمی دهیم کسی آن را خراب کند.

اتمام حجت پی اس جی با رئال؛ »اجازه نمی دهیم رویایمان را خراب کنید«

شانس اول گروهمان برای صعود به جام جهانی هستیم
دراگان اســکوچیچ، سرمربی تیم ملی فوتبال 22 
بازیکنی را که در لیگ بیستم نمایش خوبی داشته اند 
بــه تیم ملی دعوت کرده تا عملکرد آنها را پیش از 2 
بازی ایران مقابل ســوریه و عــراق در مقدماتی جام 

جهانی 2022 قطر از نزدیک  زیر نظر بگیرد.
در این فهرست بازیکنانی با درخشش در تیم های 
فصل گذشــته خود به فهرست اســکوچیچ راه پیدا 
کرده اند، اما به تازگی تیم خود را تغییر داده اند و حالا 

ملی پوش باشگاه جدیدشان به شمار می روند. 
مهدی تیکدری، بازیکن فصل گذشته تراکتور که 
این فصل در گل گهر سیرجان حضور خواهد داشت، 
جزو بازیکنانی است که به تیم ملی دعوت شده است. 
مدافــع جدید گل گهری ها در خصوص دعوت به تیم 
ملی گفت: »در ابتدا باید از اسکوچیچ تشکر کنم که 
تــا این حد نگاه تیزبینانــه ای به تمامی تیم ها دارد و 
بازیکنانی را که در تیم های خود عملکرد مناسبی دارند  

به تیم ملی دعوت می کند. 
این انگیزه ای است برای تمامی بازیکنان که خود 
را به کادر فنی نشــان دهنــد؛ موضوعی که در دوره 
مربیان گذشــته کمتر وجود داشت و این نگاه نشان 
می دهد که تیم ملی تنها مختص چند بازیکن خاص 
نیست و در صورت درخشش در لیگ هم می توان به 

تیم ملی دعوت شد.«
مدافع راست 25 ساله تیم ملی صحبت های خود 
را این گونه ادامه داد: »اســکوچیچ به جوان ها اعتقاد 
زیــادی دارد و در این دوره هم چند بازیکن جوان را 

به تیم دعوت کرده است. 

البته این برای اولین بار نیست که او بازیکنان جوان 
را بــه تیم ملی دعوت می کند و آنها را محک می زند. 
او پیــش از این هم این اقدام را انجام داد و خود من 
برای دومین بار اســت که با دعوت اسکوچیچ به تیم 
ملی آمدم و تمام تلاشم این است که شایستگی هایم 
را به کادر تیم ملی نشان دهم و در لیست نهایی تیم 

ملی حضور داشته باشم.«
او در خصوص تلاشــش برای حضور در لیســت 
نهایــی تیم ملی اظهار داشــت: »باید هرچه در توان 
دارم، بگذارم تا در لیســت نهایی حضور یابم. این قدر 
تــلاش می کنم تا خــودم را به کادر فنی ثابت کنم و 
اگر لیاقتش را داشــته باشــم قطعاً در لیست نهایی 

حضور خواهم یافت. 
البته چه باشم چه نباشم آرزویم این است که تیم 
ملی بتواند بازی های مقدماتی جام جهانی را با موفقیت 
پشت سربگذارد و به جام جهانی راه یابد و با این کار 
دل مردم را شــاد کند. هدف بزرگ تیم ملی در این 

مرحله شاد کردن دل مردم است.«
تیکدری اظهارداشت:»تیم ملی این پتانسیل را دارد 
چرا که کشور ما سرشار از استعداد است. ما علاوه بر 
بازیکنــان لیگ، لژیونرهای خوبی هــم داریم که در 

تیم های خود ستاره هستند. 
حقمــان صعــود به جام جهانی اســت و تیم ملی 
شــانس اول این گروه به حساب می آید. تیم ملی در 

بحرین و در دور نخســت مسابقات به دلیل مشکلاتی 
که پیش آمد به مشــکل خورد اما دیدیم که توانست 
از آن شــرایط سخت و بحرانی بخوبی عبور کند و به 

مرحله بعدی راه یابد.«
مدافع جوان تیم ملی صحبت های خود را این گونه 
ادامه داد: »تیم ملی نشان داد که انسجام بسیار خوبی 
دارد و می تواند با اســکوچیچ در مســیر جام جهانی 

رقبای سرسخت خود را شکست دهد.
 ایران در بحرین کار بســیار ســختی انجام داد و 
اسکوچیچ نشان داد که می تواند کار سخت را بدرستی 
انجام دهد. البته کار تازه آغاز شــده و در این مرحله 
هم کار بســیار سخت است اما از پس این کار سخت 

برمی آییم.«
او در خصوص غیبت اســکوچیچ و هاشــمیان در 
اردوی تیم ملی به دلیل ابتلا به کرونا و تأثیر احتمالی 
آن بر نتایج تیم ملی در 2 بازی پیش رو اظهار داشت: 
»غیبت سرمربی تیم در کار تأثیرگذار است اما تیم ملی 
کمک خوبی همچون کریم باقری دارد که می تواند تیم 

را تمرین دهد و به مرز آمادگی برساند. 
البته امیدوارم که آقایان اســکوچیچ و هاشــمیان 
هرچه زودتر به اردوی تیم ملی اضافه شوند اما قطعاً 

کرونا نمی تواند مانع مان شود.
 تیم ملی 2 بازی حســاس با سوریه و عراق دارد و 
می توانیم این دو بازی را با موفقیت پشت سربگذاریم 
و به دیدارهای پیش رو بیندیشــیم. تیم ملی شرایط 
خوبی دارد و این شرایط خوب می تواند ما را امیدوارتر 

کند تا این مسیر را بخوبی پشت سر بگذاریم.«



 | صاحب امتیاز و مدیر مسوول : 
سید مهدی قیصری 

 | دبیر تحریریه : سعیده محمد
 |  تحریریه  :سارا هوشیار ،زهرا 

جعفری ،سمیه امانی ،لیلا منصوری
پریسا یادگاری،،معصومه امینی 

مصلح آبادی، محمود رضایی،
جاوید صفرنژاد   

 | نشانی : تهران ، میدان انقلاب ،  
ابتدای خیابان آزادی، کوچه جنتی، 

پلاک ۷  
 | کد پستی ۱۵۶۶۷-۶۵3۵۱
 |  تلفن و  نمابر : ۶28۰۱ -    ۰2۱

   | سازمان آگهي ها: 8832۷2۹۹
 | چاپ :نگار نقش 
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امام علی علیه السلام:
عِیَهُ مَن لا  کَفی باِلعِلمِ شَرَفا أن یدََّ

یحُسِنُهُ ، و یفَرَحَ بهِِ إذا نسُِبَ إلیَهِ ، 
و کَفی باِلجَهلِ ذَمّا یبَرَأُ مِنهُ مَن هُوَ 

فیهِ .
در ارجمندی، دانش همین بس که 

کسی هم که آن را نیک دانا نیست 
دم از داشتن آن می زند و هرگاه 

نسبت علم و دانایی به او داده شود، 
خوشحال می گردد و در نکوهندگی 

نادانی همین بس، که حتی آدم 
نادان و بی بهره از دانش، از آن 

بیزاری می جوید. 
منیة المرید : ۱۱۰. 

 دلار                          2۵۱.۷۱۰ 
 یورو                         3۰2.۹8۰ 
 پوند انگلیس           3۶۵.۴2۰

 درهم امارات              ۷۱.۵2۰   
 لیر ترکیه                   3۷.3۰۰
 سکه امامی         ۱۱8.۶8۰.۰۰۰
 بهار آزادی         ۱۱2.۹8۹.۰۰۰
 نیم سکه               ۶۶.۰۰۰.۰۰۰
 ربع سکه              ۴3.۱۰۰.۰۰۰ 
 سکه گرمی          2۵.۰۰۰.۰۰۰
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واکنش تلویزیون به حق پخش تلویزیونی سرخابی ها!

فناوری

 تصویب استاندارد ملی برای سنجش و ارزیابی سمیت نانومواد 
در محیط های آبی

اســتاندارد »فناوری نانو – ارزیابی ســمیت نانومواد ساخته شده برای 
آبزیان دریاچه های آب شور، با استفاده از ناپلی گونه های آرتمیا« در نودمین 
اجلاسیه کمیته ملی استانداردهای فناوری نانو تصویب و آماده انتشار شد. 
نودمین اجلاسیه کمیته ملی استانداردهای فناوری نانو به صورت مجازی 
برگزار و استاندارد »فناوری نانو – ارزیابی سمیت نانومواد ساخته شده برای 
آبزیان دریاچه های آب شــور، با استفاده از ناپلی گونه های آرتمیا« تصویب 
و آماده برای انتشــار شد. این استاندارد با حمایت گروه استاندارد و ایمنی 
ستاد توسعه فناوری نانو و به همت شبکه ایمنی نانو ایران و جمعی از اساتید 
دانشــگاه و متخصصان حوزه سم شناسی و کارشناسان ستاد توسعه فناوری 
نانو تدوین شــده است. منبع این استاندارد ملی، استاندارد زیر است که به 
پیشنهاد و سرپرستی ایران در کمیته فنی فناوری نانوی سازمان بین المللی 
اســتاندارد )ISO/TC 22۹( تدوین و منتشــر شده است. با افزایش توسعه و 
 )MNMs: Manufactured Nano Materials( استفاده از نانومواد ساخته شده
در محصولات مصرفی، نگرانی درباره امکان تاثیر این مواد بر سلامتی انسان 
و محیط زیست افزایش یافته است. درحال حاضر آبزیان گوناگون )همچون 
ماهی، دافنی، جلبک و غیره( برای پیش بینی اثرات احتمالی و نامطلوب مواد 

شیمیایی از جمله نانومواد در محیط های آبی استفاده می شوند.
گونه هــای میگوی ریز آب شــور یا آرتمیا )Artemia sp( در سرتاســر 
جهان در حوضچه ها و دریاچه های با شــوری بالا یافت می شــوند و یکی از 
گسترده ترین آبزیان یوری هالین و برای آزمون های اکوتوکسیسیتی مناسب 
هســتند. گونه های ناپلی آرتمیا گزینه ای بسیار مناسب برای ارزیابی اثرات 
نانومواد در بوم سازگان های  آب شور به ویژه دریاچه های آب شور هستند و 
مزایای بسیار زیادی برای استفاده از گونه های آرتمیا به عنوان مدل زیستی 

در توکسیکولوژی آبزیان آب شور وجود دارند.
در سال های اخیر، پژوهشگران متعددی در نقاط مختلف جهان از آرتمیا 
به عنوان گونه مناســب برای انجام آزمون های نانوتوکسیکولوژی در آبزیان 
اســتفاده کرده اند. با ایــن وجود، نبود یک پروتکل اســتاندارد برای انجام 
آزمون های توکسیکولوژی با استفاده از آرتمیا، قابلیت اطمینان و تکرارپذیری 
مطالعات انجام شده در این رابطه را تا حد زیادی کاهش داده است. هدف 
این اســتاندارد، ارائه یک پروتکل برای تولید داده های توکسیکولوژی قابل 
اطمینــان در محیط های آبی در زمان انجام آزمون با گونه هایی اســت که 
می تواند برای ارزیابی اکوتوکسیکولوژی نانومواد در بوم سازگان های دریاچه ای 

آب شور مورداستفاده قرار گیرد.
در این استاندارد یک روش آزمون برای تعیین پتانسیل سمیت نانومواد 
ســاخته برای آبزیان، به ویژه ناپلی گونه هــای آرتمیا به منظور به حداکثر 
رساندن قابلیت اطمینان و تکرارپذیری آزمون ارائه می شود. این استاندارد 
برای اســتفاده در آزمایشگاه های اکوتوکسیکولوژی که توانایی تخم گشایی 
و پرورش گونه های آرتمیا و ارزیابی سمیت نانومواد با استفاده از گونه های 

مختلف ناپلی آرتمیا را دارند، درنظر گرفته شده است.
بر اساس اعلام ستاد نانو، در این روش از گونه های ناپلی آرتمیا و محیط 
زیست های شبیه سازی شده و آب دریای مصنوعی برای ارزیابی اثرات نانومواد 
استفاده می شود. این استاندارد برای نانومواد ساخته شده حاوی نانواشیائی 
همچون نانوذرات، نانوپودرها، نانولیف ها، نانولوله ها، نانوســیم ها و همچنین 

انبوهه ها و کلوخه های نانومواد ساخته شده کاربرد دارد.

 دستگاه ارزیابی و تعدیل سیستم پردازش حسی مبتلایان 
به اوتیسم ثبت اختراع شد

دانشجوی کاردرمانی دانشــکده علوم توانبخشی دانشگاه علوم پزشکی 
شهید بهشتی موفق به ثبت اختراع خود در زمینه ارزیابی سیستم پردازش 

حسی مبتلایان به اختلالات حسی نظیر اوتیسم شد. 
حمیده اسماعیلیون، دانشجوی رشته کاردرمانی موفق به دریافت تایید 
ثبت اختراع خود با عنوان »تونل تلفیق حسی برای افراد دارای اختلال در 
سیستم پردازشی حسی« شد. به گفته اسماعیلیون، طراحی و ساخت دستگاه 
اختراع شده سه سال به طول انجامیده و با راهنمایی دکتر نوید میرزاخانی 
مدیر گروه کاردرمانی دانشکده و همکاری سحر لشکری دانشجوی کاردرمانی 
صورت گرفته اســت. بر اســاس اعلام روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی 
شهیدبهشــتی، اسماعیلیون خاطرنشان کرد: دستگاه مذکور برای ارزیابی و 
تعدیل سیســتم پردازش حسی افراد دارای اختلالات حسی از جمله افراد 

مبتلا به اوتیسم استفاده می شود.

 ارائه آموزش کاربردی در حوزه بازاریابی دیجیتالی 
با برگزاری رویداد فناورانه از 28 آبان دوره آموزشــی در زمینه بازاریابی 
دیجیتالــی برای علاقه مندان برگزار می شــود.  »بوتکمپ آنلاین دیجیتال 
مارکتینگ، سئو و تولید محتوا« رویدادی فناورانه است که با حمایت ستاد 
توسعه فناوری های اقتصاد دیجیتال  هوشمندسازی معاونت علمی وفناوری 
ریاســت جمهوری و پارک فناوری پردیس و توسط بخش خصوصی برگزار 
می شــود. این دوره با هدف ارائه کاربردی ترین آموزش های حوزه دیجیتال 
مارکتینگ و آماده سازی افراد برای جذب در شرکت ها برگزار می شود. در این 
بوتکمپ بیش از 170 ساعت آموزش کاربردی در حوزه دیجیتال مارکتینگ 

و مهارت های نرم مورد نیاز، به شرکت کنندگان داده می شود.
بر اســاس اعلام معاونت علمی، این رویداد 28 آبان ماه آغاز می شــود و 

سه روز ادامه می یابد.

 جشنواره ساخت بازی های رایانه ای برای دانش آموزان
جشــنواره ســاخت بازی های رایانه ای با نرم افزار اســکرچ به میزبانی 
دپارتمــان کودک ونوجوان مجتمع فنی تهران به صورت کشــوری برگزار 
می شــود. بر اساس اعلام سازمان آموزش فنی و حرفه ای، محمد نصیری، 
مدیر دپارتمان کودک ونوجوان مجتمع فنی تهران با اعلام این خبر گفت: با 
توجه به شیوع بیماری کرونا و آموزش های مهارتی این دپارتمان به کودکان 
ونوجوانان از ابتدای فعالیت خود، برآن شدیم تا در جهت ایجاد رقابت مثبت 
و ســازنده بین تمام دانش آموزان ایرانی، مســابقه ای تحت عنوان ساخت 
بازی های رایانه ای با نرم افزار اســکرچ به صورت آنلاین برگزار کنیم تا در 
این مسابقه تمام دانش آموزان ایرانی ضمن محک زدن اطلاعات و مهارت های 

خود در این زمینه، از جوایز ارزنده این مسابقه نیز بهره مند شوند.      

 تقلید یک پهپاد از بادکنک ماهی برای پرواز ایمنر
با تلاش »هومن هدایتی« مهندس ایرانی دانشــگاه »کلرادو بولدر« یک 
پهپاد جدید با الهام از بادکنک ماهی ســاخته شــده اســت که قطر آن در 
صورت احســاس خطر مــی تواند از 20 اینچ تا 33 اینــچ تغییر کند و به 
منظور بهبود ایمنی هوایی برای پهپادها توســعه یافته است.  به نقل از آی 
ای، اگر تا به حال یک بادکنک ماهی را دیده باشــید، می دانید که چگونه 
مــی داند از خود در برابر خطرات محافظــت کند و این کار را با باد کردن 
خود و در نتیجه بزرگ شدن اندازه خود انجام می دهد تا در مقابل دشمن، 
تهدیدکننده به نظر برسد یا باد خود را خالی می کند تا از مسیرهای تنگ 
رد شــود. اکنون محققان دانشگاه »کلرادو بولدر« با الهام از این نوع ماهی، 
پهپاد رباتیکی را طراحی کرده اند که می تواند همین کار را انجام دهد و آن 
را »PufferBot« نامیده اند. »هومن هدایتی« فارغ التحصیل این دانشگاه و 
سازنده این پهپاد رباتیک گفت: ما در تلاش بودیم یک ربات ایمن تر طراحی 
کنیم که بتواند ایمنی بیشتری داشته باشد و با بررسی چگونگی انجام این 
کار توســط حیوانات شروع کردیم. به طور دقیق تر، »هدایتی« و تیمش به 
دنبــال خنثی کردن برخورد پهپادها یا هواپیماهای بدون سرنشــین بودند 
تا بتوانند ایمنی آنها را در حال پرواز بهبود بخشــند. »هدایتی« گفت: من 
سالهاست که با پهپادها کار می کنم، اما هر وقت بیرون می روم و آنها را به 
پرواز در می آورم، خیالم از آنها راحت نیست و همیشه به این فکر می کنم 
که چه اتفاقی می افتد اگر سقوط کند و روی کسی بیفتد و موجب آسیب 
و خســارت شــود. فناوری هایی مانند »PufferBot« می توانند به رفع این 
دغدغه کمک کنند. وی افزود: تاکنون این ترس که ممکن اســت پهپادها 
باعث حادثه شوند مانع از استقبال از آنها در خانه ها شده است. به ما گفته 
شــده است که ربات ها عالی هستند و می توانند بسیاری از کارها را انجام 
دهند، اما این ربات ها کجا هستند؟ چرا آنها در خانه های ما نیستند؟ چرا 

آنها را فقط در کارخانه ها می بینیم؟ 
اینجاست که فناوری »PufferBot« وارد عمل می شود. این ربات مانند 
»کیســه هوا« عمل می کند و دارای تســمه های پلاستیکی است که می 
تواند به سرعت از قطر تقریباً 50 سانتیمتر تا 83 سانتی متر گسترده شود. 
وقتی »PufferBot« احســاس خطر می کند، در همه جهات گسترش می 
یابــد و فضای ایمنی بین قطعــات مکانیکی پهپاد و هرگونه موانع احتمالی 
ایجاد می کند. از همه بهتر، وزن آن تنها 450 گرم است، به این معنی که 
این کار، پهپاد را ســنگین نکرده است. این اختراع جدید می تواند به طور 
موثر در عملیات های جستجو و نجات مورد استفاده قرار گیرد و به پهپادها 
اجازه جستجوی بازماندگان در ساختمان های در حال فروپاشی را می دهد، 

در حالی که از اصابت پهپادها با آوار نیز جلوگیری می کند.

 هم افزایی نقاط کوانتومی و تصویربرداری برای درمان سرطان 
 محققان روش بالقوه ای برای درمان سرطان هم افزا با تصویربرداری ارائه 
کردند. در این روش از ساختارهای حاوی نقاط کوانتومی استفاده شده  است. 
به گزارش ستاد ویژه توسعه فناوری نانو، یک گروه تحقیقاتی مشترک به 
سرپرستی وانگ هوی و لین ونچو از موسسه علوم فیزیک شهر هیفی چین، 

ترکیبی از معرف های درمانی چندکاره عاری از فلز را ساخته اند.
این معرف ها حاوی نقاط کوانتومی نیترید کربنی گرافیتی هســتند که 
درون نانوصفحات کربنی قرار داده شده  است. این ساختار کمپلکسی که به 
CNQD-CN شــهرت دارد، از طریق روش درمانی هیدروترمال مورد استفاده 
قرار می گیرند. نانومواد چندکاره عاری از فلز چشــم انداز کاربرد گسترده ای 
در تشخیص و درمان یکپارچه سرطان دارند. این گروه تحقیقاتی از فرم آمید 
که نوعی حلال آلی اســت به عنوان منبع کربن و نیتروژن استفاده کرده تا 
CNQD-CN را تولید کنند. CNQD-CN به عنوان یک سیســتم تحویل دارویی 
که به محرک دوگانه pH و امواج مادون قرمز حساس بوده و پاسخ می دهد، 
برای بهبود شــیمی درمانی استفاده می شود. این فناوری قابلیت تبدیل نور 
به گرما را داشته و می تواند در معرض تابش مادون قرمز نزدیک برانگیخته 
شــده و گونه های اکسیژن منفرد تولید کند و در نهایت برای روش درمان 
نورگرمایی استفاده شود. وانگ هوی طراح این پروژه می گوید: ترکیبی از نقاط 
کوانتومی نیترید کربن گرافیتی و نانومواد مبتنی بر کربن دو بعدی می تواند 
به دلیل عملکرد عالی از جمله ویژگی های نوری و قابلیت تبدیل کارآمد نور 

به گرما و همچنین تولید اکسیژن منفرد در درمان سرطان استفاده شود.
با این حال، سنتز نانوکامپوزیت های مرتبط شامل پیش سازهای واکنش 
متعدد، فرآیندهای ســنتز پیچیده، اثر متقابل ضعیف بالقوه، مقادیر زیادی 
پسماند ایجاد می کند. بنابراین، تولید مقیاس پذیر و تکرارپذیر آن ها محدود 
است. این پروژه گامی رو به جلو برای درک مزایای درمان سرطان سینرژیک 
با تصویربرداری اســت. روش درمانی گرمانوری به روشی گفته می شود که 
در آن از یک ماده حســاس به نور اســتفاده می شود که با تابش نور بر آن، 
ماده برانگیخته شــده و انرژی لرزشی در قالب گرما آزاد می کند. این گرما 

می تواند برای از بین بردن سلول های سرطانی استفاده شود.

 ماسکی که کرونا را می کشد
 محققان موسسه فناوری ماساچوست آمریکا ماسکی برای صورت طراحی 
کردند که دارای یک توری مســی است و با گرم شدن تا دمای 1۹4 درجه 

فارنهایت )۹0 درجه سانتی گراد( ویروس کرونا را در هوا می کشد. 
به گزارش روزنامه دیلی میل، این ماســک صورت به جای فیلتر کردن 
ذرات ویــروس کرونا با عبور دادن هوایی که تنفس می شــود از میان یک 
توری مسی که تا دمای 1۹4 درجه فارنهایت )۹0 درجه سانتی گراد( گرم 
می شــود، ذرات ویروس کرونا را می کشد. این توری مسی درون عایقی به 
نام »نئوپرین« قرار دارد. نئوپرین ماده ای عایق اســت که مانع از گرم شدن 
بیش از حد ساختار بیرونی ماسک می شود. ایده این ماسک این گونه است 
که همانطور که کاربر ماسک را می  پوشد و عملیات دم و بازدم را انجام می 
 دهد، هوا به طور مکرر از این توری مسی عبور می کند و هر ذره ویروسی که 
در این هوا وجود داشته باشد از بین می رود. چنین ماسکی می  تواند برای 
متخصصان مراقبت  های بهداشتی و افراد در شرایطی مانند اتوبوس شلوغ که 
دستیابی به فاصله اجتماعی چالش برانگیز است، مفید باشد. همچنین پس از 
استفاده از این ماسک نیازی به دور انداختن یا ضدعفونی کردن آن نیست.

وی درمورد این ماسک معتقد است درصورتی که این ماسک باتری دار 
به مرحله تجاری ســازی برســد، قیمت آن به مراتب بیشتر از ماسک های 

پارچه ای یا ماسک های جراحی و N۹5 است.

وزارت دفاع روســیه اعلام کرد که نســل جدیدی از ماهواره موقعیت یاب 
گلوناس )Glonass( را با موفقیت در مدار زمین پرتاب کرده است. 

واحد اطلاعات و مطبوعات وزارت دفاع روسیه گزارش داد، این ماهواره توسط 
موشک کلاس متوسط سایوز ) Soyuz-2.1( از پایگاه فضایی »پلستسک« در 

شمال غرب روسیه به فضا پرتاب شد.
 در این خبر آمده است: موشک سایوز در زمان تعیین شده و با موفقیت نسل 
جدید ماهواره موقعیت یاب از خانواده ماهواره ای  گلوناس  را در مدار قرار داد.

این پنجمین پرتاب سایوز -2 از پایگاه پلستسک در سال جاری است. پرتاب 
قبلی در 28 سپتامبر ) 8 مهر( انجام شد.

گلوناس )GLONASS( که ســرواژه ی عبارت »ســامانه ی ماهواره ای ناوبری 
جهانــی« )Global Navigation Satellite System( اســت، یــک ســامانه ی 
موقعیت یــاب سراســری مانند GPS ایــالات متحده ی آمریــکا و مجموعه ی 
موقعیت یاب »گالیله« )Galileo( اروپاســت. این مجموعه شــامل شبکه ای از 

 )Hurricane( به معنای توفند )Uragan( »ماهواره های جداگانه با نام »اوراگان
اســت. با پرتاب چدید، ســایوز یازدهمین پرتاب خود را طی 12 سال گذشته 
انجام داده اســت. قرار اســت پرتاب بعدی ماهواره جدید سایوز در ماه نوامبر 

) آبان( انجام شود.
ســامانه های موقعیت یاب )جی پی اس(  بدون وابســتگی به گیرنده های 
تلفــن یا اینترنت عمل می کنند. با ایــن فناوری ها می توان اطلاعات دریافتی 
از ســامانه موقعیت یاب را بهتر و کاربردی تر کرد. سامانه جی پی اس می تواند 
توانایی حیاتی در زمینه موقعیت یابی برای کاربری نظامی یا همگانی در سراسر 

جهان فراهم کند.
جی پی اس در هر زمان و در همه جهان قابل استفاده است و هیچ هزینه ای 
برای این خدمات گرفته نمی شــود. ماهواره های جی پی اس، هر روز دو بار در 
یک مدار دقیق به دور زمین می چرخند و ســیگنال های اطلاعات را به زمین 

می فرستند.

روسیه نسل جدیدی از ماهواره موقعیت یاب را به مدار زمین پرتاب کرد 

اضافه کردن قلم لمسی به گلکسی فولد

سامســونگ برای اضافه کردن قلم لمسی به گلکسی فولد 3 فناوری آن را 
تغییر می دهد. بر اســاس اطلاعات منتشرشده از USB Research، سامسونگ 
احتمالا برای اینکه بتواند از قلم لمسی در گلکسی فولد استفاده کند، فناوری 

آن را تغییر خواهد داد.
مدتی پیش، شــایعاتی در فضای مجازی منتشــر شده بود که ادعا می کرد 
گلکســی فولد 2 با قلم S Pen همراه خواهد بود؛ اما زمان گذشــت و متوجه 
شدیم این شایعه صحت ندارد. به تازگی، یکی از خبرگزاری های فناوری به نقل 
از USB Research، اطلاعات جدیدی درباره ی استفاده از قلم لمسی در نسل 
بعدی گوشی های منعطف سامسونگ  منتشر کرده است. براساس این اطلاعات، 
سامســونگ باردیگر سعی می کند در گلکسی فولد 3 از S Pen استفاده کند؛ 

ولی این بار باید فناوری متفاوتی به کار گیرد.
سری گلکسی نوت از فناوری رزونانس الکترومغناطیسی )EMR( برای قلم 
S Pen اســتفاده می کند که به طورکلی ارزان تر از گزینه های دیگر است. البته 
قلم هایی که با اســتفاده از این روش در گوشــی های هوشــمند به کار گرفته 
می شــوند، درمقایسه با قلم هایی که از الکتروســتاتیکی اکتیو )AES( استفاده 

می کنند، دقت بیشتر و تأخیر کمتری دارند.

 مقایسه قلم های لمسی
دلیــل اصلی اســتفاده نکردن از قلم S Pen در گلکســی فولد 2 چه بود؟ 
براساس گزارش های منتشرشــده، سامسونگ برای یکپارچه سازی دیجیتایزر 
EMR با شیشه ی فوق العاده باریک )UTG( دچار مشکل شده است. این نکته را 
نیز نباید فراموش کرد که گلکسی فولد دستگاهی منعطف است و طراحی آن 
با ســری نوت تفاوت دارد. این مشــکلات باعث شده که سامسونگ فعلا برای 

استفاده از قلم S Pen در گلکسی فولد 2 دست نگه دارد. یکی از حدس هایی 
که USB Research درباره ی آینده ی S Pen می زند، این است که سامسونگ 
تا وقتی به فناوری جدیدی برای اســتفاده ی قلم لمســی در گوشی منعطف 
خود دست پیدا کند، اســتایلوس  الکتروستاتیکی اکتیو )AES( را در گلکسی 

فولد 3 قرار می دهد.
فناوری AES برتری هایی درمقایســه با EMR دارد؛ ازجمله دقت بسیار زیاد. 
بر اساس محاسبات انجام شده، قلم های هوشمندی که از فناوری AES استفاده 
می کنند، دقتی در ابعاد پیکسل دارند و می توانند شیب را نیز تشخیص دهند.

پیش تر از این فناوری در تبلت های مایکروســافت  ســرفیس  و آیپدهای 
اپل  استفاده شده است. اکنون مدتی است که قلم S Pen از قابلیت تشخیص 
شیب پشــتیبانی می کند؛ اما به دلیل شیوه ی عملکرد فناوری EMR نمی تواند 

کاملا دقیق عمل کند.

 قلم لمسی نوت 2۰
به هر حال، ادغام حسگرهای موردنیاز AES در سخت افزار  Y-OCTA موجود 
در نمایشــگرهای امولد سامســونگ طراحی IC را پیچیده می کند. درضمن، 
شرکت های LG  Display و BOE در حال ساخت صفحه نمایش های تاشو مبتنی بر 
AES هستند؛ بنابراین، اگر گلکسی فولد 3 از قلم لمسی پشتیبانی کند، احتمالا 
رقبایی نیز خواهد داشــت. بعضی از تحلیلگران معتقدند سامسونگ ضخامت 
UTG را دوبرابــر می کند و آن را از 30 میکرومتر به 60 میکرومتر می رســاند 
تا بتواند دربرابر فشــار نوک قلم لمســی مقاومت کند. این نگرانی ها درباره ی 
 S میزان مقاومت نمایشــگر یکی دیگــر از دلایل لغو عملیات اضافه کردن قلم

Pen به گلکسی فولد 2 است. 


